
باوجود اخطارهای پی در پی بانک  مرکزی؛

بی توجهی برخی بانک ها به مهلت سه ماهه پرداخت اقساط

خبر شهادت سردار حاجی زاده کذب است

رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم اعلام کرد:

قم سومین استان موفق در اجرای 
سامانه های نوین آبیاری 
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روزنامه صبح ایران

مدیرکل انتقال خون استان قم اعلام کرد:

نیاز به اهدای خون با 
افزایش عمل های جراحی 
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مدیرکل انتقال خون استان قم گفت: با توجه به اینکه بسیاری از اعمال غیر اورژانسی طی دو ماه اخیر به حالت تعویق درآمده بود؛ 
این امکان وجود دارد که از این به بعد این عمل ها نیز صورت گیرد و نیاز به خون و فرآورده های خونی افزایش پیدا کند.  مرتضی نوریان 

در گفت وگویی، با اشاره به عملکرد سال 98 انتقال خون اظهار کرد: طی  این مدت 39 هزار نفر اهدای خون انجام شده که 4 درصد

اساس  بر  گفت:  قم  استان  کشاورزی  جهاد  سازمان  رییس 
توسعه  سوم  رتبه  قم  درسال ۹۸،  گرفته  صورت  ارزیابی های 
سامانه های نوین آبیاری را در میان استان های کشور به دست 

آورد که دستاوردی بزرگ برای بخش کشاورزی استان است.  
عباس پورمیدانی در گفت و گویی اظهارداشت : سال گذشته 

سطح مطلوب قابل اجرا برای توسعه سامانه های نوین آبیاری

کاهش 17 درصدی اهدای خون در فروردین ماه

بازنگری درمجوزهای برداشت نمک درحوض سلطان
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم خواستار شد:

باید برداشت ها از منابع آب زیرزمینی دراین منطقه کاهش یابد

وضعیت نماینده فوتسال استان قم برای حضور در دوره جدید رقابت های لیگ برتر 
فوتسال باشگاه های کشور حتی پس از جلسه بررسی این موضوع در اداره کل ورزش 
و جوانان همچنان مبهم است. به گزارش  روزنامه ایمان ،بعد از برگزاری بیست و 
یکمین دوره رقابت های لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور که با رتبه هفتمی تیم 
محمد سیمای قم در مرحله گروهی و راهیابی این تیم به مرحله پلی آف همراه بود، 
نماینده قم نتوانست از این مرحله عبور کند زیرا در دو بازی رفت و برگشت به تیم 
گیتی پسند اصفهان باخت. این تیم در فصلی که سه سرمربی به نام های سیدمهدی

جامع  طرح  نخست  فاز  اجرای  از  قم  شهرداری  ترافیک  و  حمل ونقل  معاون 
دوچرخه در شهر قم در آینده نزدیک خبر داد. عباس ذاکریان در کمیته فنی 
ترافیک استان قم که در سالن رضوان شهرداری برگزار شد با اشاره به پیش بینی 
بودجه سه میلیاردی برای ایجاد مسیر ویژه دوچرخه در فاز نخست اجرای این طرح 
جامع، تصریح کرد: در فاز نخست معابر خیابان های بلوارامین، شهید صدوقی و 
بوعلی برای اجرای طرح ویژه مسیرهای دوچرخه در نظر گرفته شده است. معاون 

حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم یکی از مزایای طرح جامع دوچرخه را عدم

سردرگمی هواداران فوتسال در قم؛

سرنوشت محمدسیما همچنان درابهام!
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم خبرداد:

اجرای فاز نخست طرح جامع دوچرخه درقم
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در نظر دارد  پروژه  ذیل را با مشخصات و شرایط کلی زیر از طریق مناقصه عمومی یک مرحله ای 
به شرکت های واجد شرایط واگذار نماید.

مدت برآورداولیهعنوان و آدرس پروژه
پیمان

مبلغ سپرده شرکت 
در مناقصه

هزینه خرید اسناد

انجام امور خدماتی ) نظافت محوطه میدان برگ میوه و تره بار 
2/000/000 ریال575/000/000 ریالیکسال11/422/215/084 ریالشهید رجایی و نگهداری فضای سبز میدان و شهرک صنوف (

شرایط: 
-مبلغ هزینه خرید اسناد مناقصه می بایست به شماره حساب 0113127588001 بانک 
ملی به نام سازمان میادین شهرداری قم واریز گردد)هزینه خرید اسناد مناقصه غیرقابل استرداد 

می باشد( 
محل دریافت اسناد: با ارائه اصل فیش واریزی و کارت شناسایی معتبر جهت تحویل اسناد 
به نشانی قم– جاده قدیم قم تهران– بلوار شهید خدا کرم – روبروی بهشت معصومه ) س ( - بلوار 
شهید رجایی – میدان بزرگ میوه و تره بار شهید رجایی – سازمان میادین، امور قراردادها و پیمانها 

مراجعه نمایند.
-تضمین شرکت در مناقصه به صورت ضمانتنامه بانکی در وجه سازمان )با حداقل اعتبار 3ماه( 
یا واریز وجه نقد به حساب بانک انصار شعبه مرکزی  به شماره 351082491518231 بنام 

سازمان میادین میوه و تره بار شهرداری قم می باشد.
- ارائه تاییدیه اداره کل تعاون ، کار و رفاه اجتماعی در خصوص موضوع مناقصه و گواهی 

صلاحیت ایمنی از اداره کار جهت شرکت در مناقصه الزامی می باشد.
- فروش اسناد از مورخ ۹۹/02/14 لغایت ۹۹/02/24 می باشد.

-پیشنهاد دهندگان باید یک نسخه از اسناد مناقصه را دریافت و با قید قبولی و بدون قید و شرط، 
امضا کرده و به پیشنهاد خود ضمیمه نمایند.عدم انجام این مهم از جانب هر یک از مناقصه گران 

باعث حذف آنان از فرایند مناقصه می گردد. 
-هزینه درج آگهی بر عهده برنده مناقصه می باشد.

-سایر اطلاعات و جزئیات دراسناد مناقصه موجود می باشد.
-جهت پاسخگویی به سوالات با شماره 02536644313  تماس نمایید. 

زمان و محل تحویل پاکات پیشنهاد قیمت : تا پایان وقت اداری مورخ ۹۹/02/24 به آدرس 
قم- بلوار امام موسی صدر-ساختمان  شهرداری مرکز- طبقه 4 - معاونت خدمات شهری و امور 

اجتماعی – واحد حراست. 

سازمان میادین شهرداری قم 
آگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای ) نوبت دوم (

روابط عمومی سازمان میادین شهرداری قم

معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار قم از ساخت 4 هزار و 200 
واحد مسکونی در اراضی 4۸ هکتاری پردیسان خبر داد و گفت: در 
این اراضی کاربری های فرهنگی، مذهبی و فضای سبز شهری در 
نظر گرفته می شود. محسن بهشتی در گفت وگویی از سکونت 1۵ 
هزار نفر در اراضی 4۸ هکتاری شهرک پردیسان قم خبر داد و گفت: 
مجموعه کاربری ها در این اراضی با خدمات محله ای در نظر گرفته 
شده است و چند ماهی است که بحث تفکیک و جدول گذاری 

شروع شده ولی هنوز به اتمام نرسیده است؛ این زمین ها با رعایت

از  گفت:  قم  استان  جاده ای  حمل ونقل  و  راهداری  مدیرکل 
2۵ اسفندماه پارسال تا 1۷ فروردین ماه امسال نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته، تعداد سفرهای برون  شهری توسط ناوگان 
حمل ونقل عمومی، ۷۵ درصد کاهش  یافته است.  "محمدحسن 
کلهری" با اشاره به کاهش عملکرد حمل ونقل مسافر به دلیل 
شیوع بیماری کرونا، افزود: در این مدت یک هزار و ۶۳4 سفر با 
ناوگان حمل ونقل عمومی برون شهری انجام  که در این سفرها 22 
هزار و۸۷۶ نفر جابه جا شده اند. به گفته وی، تعداد مسافر جابه جا

معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار قم :

4۲۰۰ مسکن در پردیسان
 ساخته می شود

مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم خبرداد:

کاهش 75درصدی سفرهای
 برون  شهری 
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1. شرکت گاز استان قم در نظر دارد مناقصه عمومی دو مرحله ای با ارزیابی ساده 
موضوع فوق مطابق با آخرین استاندارد  IGS که جزئیات دراسناد مناقصه توضیح 
داده می شود، به شماره 2099091459000008 را از طریق سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد 
مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکتها از طریق درگاه سامانه 
تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( به آدرس www.setadiran.ir و لازم است 
مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و 

دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.
2. برنامه زمانبندی مناقصه:

2-1-تاریخ انتشار اسناد مناقصه در سامانه: مورخ ۹۹/2/1۳ می باشد.
2-2-مهلت اعلام آمادگی و دریافت اسناد مناقصه : تا ساعت 1۹ روزدو شنبه 

مورخ 1۳۹۹/2/22
2-3-جلسه توضیح اسناد / پاسخ به سوالات: درصورت نیاز اطلاع رسانی میشود.

2-4- مهلت عودت اسناد مناقصه: ساعت 1۹ روزشنبه مورخ 1۳۹۹/۳/10
2-5-زمان گشایش پاکت های ارزیابی فنی: ساعت ۹ صبح روز سه شنبه

 مورخ 1۳۹۹/۳/1۳
2-6-زمان گشایش پاکت قیمت متعاقبا پس از ارزیابی فنی اعلام می گردد.

3. شرایط متقاضیان:
3-1-توانایی انجام کار در مدت 120 روز تقویمی

3-2- دارا بودن گواهی پروانه تولید و بهره برداری

3-3- عضویت در سامانه تامین الکترونیکی وزارت نفت )EP( ودارابودن تاییدیه 
های لازم

شماره  حساب  به  )واریزی  نقد  وجه  یا  بانکی  ضمانتنامه  ارایه  3-4-توانایی 
پنج  و  نود  و  )یکصد  ریال  مبلغ 195,000,000  به  2174633403005 سیبا( 

میلیون ریال( به عنوان سپرده شرکت در مناقصه همراه اسناد تحویلی
3-4-توانایی ارایه انواع ضمانتنامه های بانکی جهت اجرای تعهدات قراردادی

3-5-ارسال صورت های مالی ثبت شده در سامانه پردیس درصورت ارائه مبلغ 
پیشنهادی بالای 10برابرسقف معاملات متوسط

4. نکات قابل توجه:
4-1-ارایه مدارک فوق الذکر هیچگونه حقی را جهت متقاضیان ایجاد نخواهد 

کرد.
4-2-این پیمان معادل 25 درصد مبلغ قرارداد پیش پرداخت دارد ومشمول 

تعدیل نمیباشد.
4-3-شرکت گاز استان قم در قبول یا رد کلیه پیشنهادها مختار بوده و اعتراضی 

پذیرفته نخواهد شد.
های  شماره  با  می توانند  متقاضیان  بیشتر  اطلاعات  به  نیاز  صورت  4-4-در 
و   025-36121373 تماس   025-36121303 یا  و   025-36620004

36121526-025 تماس حاصل فرمایند.
www. :4-5- این آگهی از طریق نشانی سایت شرکت گاز استان قم به آدرس

nigc-qpgc.ir ارسال گردیده است.

فراخوان مناقصه عمومی دو مرحله ای خرید شیر فولادی 
Actuator توپی( جوشی "16 کلاس 600 همراه با (

»آگهی فراخوان مناقصه عمومی« )نوبت اول(

روابط عمومی شرکت گاز استان قم

تاریخ آگهی نوبت دوم:  99/02/14
شرکت مخابرات ایران – منطقه قم



یکشنبه -چهاردهم اردیبهشت ماه 1399-    سال بیست  و سوم -   شماره 25026

 
و  کارکنان  مستمری  و  حقوق  بهنگام  پرداخت  ضرورت  بر  جمهوری  رییس 
بازنشستگان و توجه به الزامات »جهش تولید« و تحرک اقتصادی و مدیریت بودجه 

در سال 99 تاکید کرد. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، جلسه شورای عالی هماهنگی 
اقتصادی روز شنبه به ریاست حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی رییس 
جمهوری و با حضور علی لاریجانی و سید ابراهیم رییسی، روسای قوای مقننه و 

قضائیه و دیگر اعضا برگزار شد.
در این جلسه محمد باقر نوبخت معاون رییس جمهوری و رییس سازمان برنامه و 
بودجه گزارشی از اقدامات این سازمان در جهت تحقق قانون بودجه سال 99 کل 

کشور مصوب مجلس شورای اسلامی ارائه کرد.
نوبخت در این گزارش، با توجه به شرایط ویژه اقتصادی جهان ناشی از شیوع 
ویروس کرونا و ضرورت انجام اقدامات لازم برای مدیریت تبعات و آثار آن بر اقتصاد 
ایران، پیشنهادهایی را در زمینه صرفه جویی در هزینه ها و همچنین مدیریت 

مصرف منابع ارائه کرد.
رییس جمهوری در این جلسه بر ضرورت پرداخت بهنگام حقوق و مستمری 
کارکنان و بازنشستگان و همچنین توجه به الزامات سال کنونی در زمینه جهش 

تولید و تحرک اقتصادی و مدیریت بودجه سال 99 در این چارچوب، تاکید کرد.
در این جلسه اعضای شورا خواستار صرفه جویی در هزینه های بودجه و تداوم 
تخصیص منابع  برای پرداخت هزینه های حقوق و همچنین یارانه های حمایتی و 

معیشتی به خانوارهای دارای شرایط شدند.
تاکید بر لزوم  استمرار اجرای طرح های اشتغال زا و عمرانی در کشور از دیگر 
محورهای مورد تایید اعضای شورای عالی هماهنگی اقتصادی در این جلسه بود.

اسحاق جهانگیری معاون اول رییس جمهوری، محمود واعظی رییس دفتر 
رییس جمهوری، محمد نهاوندیان معاون اقتصادی رییس جمهوری، محمد باقر 
نوبخت رییس سازمان برنامه و بودجه، علی ربیعی سخنگوی دولت، غلامرضا 
رییس  حضرتی  الیاس  مجلس،  بودجه  و  برنامه  کمیسیون  رییس  تاجگردن 
کمیسیون اقتصادی، عبدالرضا رحمانی فضلی وزیر کشور، فرهاد دژپسند وزیر 
امور اقتصادی و دارایی، عبدالناصر همتی رییس کل بانک مرکزی، محسنی 

اژه ای معاون اول قوه قضاییه، در این جلسه حضور داشتند.

معاون امور زنان و خانواده نهاد ریاست جمهوری:

برنامهاشتغالوتوانافزاییبانوانسرعتمیگیرد
اشتغالزایی  طرح های  گفت:  جمهوری  ریاست  نهاد  خانواده  و  زنان  امور  معاون 
دختران و سرپرستان خانوار و همچنین توان افزایی آنان ، با وسعت و سرعت بیشتر در 

استان کرمان توسعه می یابد. 
معصومه ابتکار روز شنبه در ارتباط ویدئوکنفرانس استاندار کرمان در شورای توسعه و 
برنامه ریزی این استان با اشاره به تدوین و رونمایی سند 'ارتقای وضعیت زنان و خانواده' 
در 22 استان کشور، افزود: برنامه های عملیاتی در پایان این سند به منظور پایش و 
ارزیابی بر مبنای شاخص های عدالت جنسیتی پیش بینی  شده و شناسنامه شاخص ها 
در ماه جاری به استان ها ابلاغ می شود. وی بیان داشت: سند ارتقای وضعیت زنان و 
خانواده، برنامه های راهبردی و اجرایی را توامان دارد و براساس ظرفیت های هر استان 
تدوین شده است. ابتکار به فعالیت های زنان در حوزه های مختلف پرداخت و ادامه 
داد: استانداردسازی و سالم سازی محصولات کشاورزی یکی از طرح های مهم است 
که توسط زنان روستایی اجرایی شده و 106 محصول سالم هم تولید کرده اند که 46 
برند محصول آن توانایی صادرات و رقابت را دارند. معاون امور زنان و خانواده نهاد ریاست 
جمهوری اظهارداشت:  حمایت از تولید گیاهان دارویی، حمایت از فعالیت تعاونی های 
زنان روستایی، طرح کلی گفت و گوی خانواده با همکاری انجمن جامعه شناسی ایران 
و توانمندسازی زنان سرپرست خانوار روستایی با تاکید بر بوم گردی ها از طرح های 
مهمی است که با همکاری دستگاه ها و وزارتخانه ها اجرا می شود. ابتکار، ایجاد اشتغال 
برای بانوان حاشیه شهرها، طرح نهضت سوادآموزی برای دختران روستایی و عشایر و 
تولید محتوا برای آنها را مورد اشاره قرار داد و افزود: مهارت های اجتماعی استان ها در 
قالب یک کتاب و همچنین اطلاعات مربوط به خانواده ها از طریق یک دوره ارزیابی 
مشارکتی گردآوری شده است. وی گفت: شاخص های خانواده را در ستاد ملی زن 
و خانواده در بهمن ماه 98 برای نخستین بار در حضور رئیس جمهوری ارائه کردیم و 
وضعیت خانواده در ابعاد اقتصادی، فرهنگی، جمعیتی و مسائل روانی در هر نقطه 
کشور قابل پایش و ارزیابی است. معاون امور زنان و خانواده نهاد ریاست جمهوری از 
اجرای طرح سفیران فرهنگی دانشگاه های کشور با همکاری وزارت علوم خبر داد و 
عنوان کرد: نمایشگاه توانمندی دانشجویان دختر در صنایع دستی و مدل و لباس را 
برگزار خواهیم کرد که در استان کرمان نیز دنبال می شود. ابتکار با اعلام آمادگی معاون 
امور زنان و خانواده نهاد ریاست جمهوری برای همکاری با سازمان های مردم نهاد 
در راستای اجرای سند ارتقای وضعیت زنان و خانواده استان اظهار داشت: 'ارتقای 
تاب آوری' از طرح های موثری بود که از سال 96 در 950 نقطه از کشور به اجرا گذاشته 
شد و در سال جاری هم می توان آن را اجرایی کرد. وی اظهارداشت: معاونت زنان و 
خانواده نهاد ریاست جمهوری آمادگی دارد که در ارتباط با مشکلات جنوب استان 
کرمان با حداکثر توان طرح ها را در زمینه های اشتغال و توان  افزایی دختران و زنان 
و زنان سرپرست خانوار توسعه بخشد. ابتکار تصریح کرد: سند ارتقای وضعیت زنان 
و خانواده استانها قابلیت اجرای کامل را دارد و  استان کرمان رتبه نخست کشور را 
در مشارکت اجتماعی دارد و مطمئن هستیم در ارتقای شاخص ها، بهبود شرایط و 

وضعیت زنان و خانواه پیشگام خواهد بود.

غریب آبادی:

تقلایبرجامیواشنگتنمبنایحقوقیندارد
سفیر و نماینده دائم ایران نزد سازمان های بین المللی در وین تصریح کرد که تقلای 
آمریکا برای جا زدن خود به عنوان مشارکت کننده در برجام، هیچ مبنای حقوقی ندارد. 
کاظم غریب آبادی با بیان اینکه رئیس جمهوری آمریکا 18 اردیبهشت 1397 با 
صدور دستور ریاستی به مشارکت در برجام خاتمه داد افزود: بند 10 قطعنامه 2231 
شورای امنیت، بازتابی از بند 1.2 ضمیمه چهار برجام است که اعضای برجام را 

فهرست می کند.
سفیر کشورمان با انتشار رشته توئیت هایی عنوان کرد که ایالات متحده علاوه بر 
خروج از برجام به مشارکت خود در این توافق به صورت عملی نیز خاتمه داد و در هیچ 
یک از نشست ها در چارچوب برجام، بعد از خروج یکجانبه خود از این توافق، شرکت 
نکرد.  وی یادآور شد که آمریکا تمامی تعهدات خود به عنوان مشارکت کننده در برجام 
را نقض کرده و از هیچ تلاشی برای تخریب آن از طریق تحمیل مجدد تحریم ها و تهدید 

دیگر کشورها به تنبیه در صورت تجارت با ایران، فروگذار نکرده است.
در روزهای گذشته وزیر امور خارجه آمریکا برخلاف اظهارات گذشته خود، برگرفته 
از توطئه پردازان اندیشکده تروریستی و صهیونیستی بنیاد دفاع از دموکراسی مدعی 
شدند آمریکا مشارکت کننده قطعنامه 2231 است و بر اساس بند 11 آن می تواند 
خواستار تمدید ممنوعیت تسلیحاتی ایران شود. روسیه، چین، برخی کشورهای 
آمریکا در  و  از قطعنامه است  نادرست  تاکید کرده اند یک برداشت  ایران  و  اروپایی 
هجدهم اردیبهشت سال 1398 به صراحت اعلام کرد به مشارکت خود در برجام 
خاتمه داده است. جوسپ بورل مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا هم تاکید کرده 
که آمریکا دیگر به عنوان مشارکت کننده برجام به حساب نمی آید. وی در گفت وگو با 
یک شبکه رادیویی افزود که آمریکا پس از اعلام خروج از برجام، در هیچ  یک از جلسات 
برگزار شده در چارچوب این توافق شرکت نکرده است. »پس کاملًا روشن است که 

آمریکا دیگر عضو شرکت کننده در این توافق نیست.«
 

وزیر امور خارجه: 

بزرگترینجنگآفرینجهان
ازایراننگراناست!

محمد جواد ظریف در توییتی نوشت که آمریکا با وجود آنکه بزرگترین جنگ آفرین در 
دنیا است، از بیم ایران در جهان سلاح پخش می کند. 

ظریف نوشت: آمریکا مدتهاست که در میان دیگر کشورهای جهان بیشترین مخارج 
را صرف نیروی نظامی کرده، بزرگترین فروشنده تسلیحات بوده، آغازگر و محرک 
جنگ و سودجوی درگیری ها بوده است. وی افزود: با این وجود مایک پمپئو وزیر امور 
خارجه این کشور گویا آنقدر در مورد ایران - یکی از مشتریان اصلی تسلیحات آمریکا تا 
سال 1979- نگران است که در سراسر جهان سلاح پخش می کند. وزیر امور خارجه 
آمریکا دیروز )12 اردیبهشت( بار دیگر برجام را توافقی فاجعه بار دانست و گفت از حق 
انکارناپذیر خود در شورای امنیت برای تمدید ممنوعیت های تسلیحاتی ایران استفاده 
می کنیم. پمپئو گفت: از هر ابزار دیپلماتیکی که در چنته داریم، استفاده می کنیم تا 
مطمئن شویم که چین و روسیه در ماه اکتبر آتی )زمان انقضای ممنوعیت صادرات و 

واردات سلاح های متعارف( نمی توانند تانک و تسلیحات )به ایران( بفروشند.
لغو تحریم های تسلیحاتی سازمان ملل بخشی از برنامه جامع اقدام مشترک )برجام( 
است که قطعنامه 2231 شورای امنیت سازمان ملل که برای تایید برجام صادر شد، 

انقضای این تحریم ها را در 27 مهرماه سال جاری پیش بینی کرده است.
خبرگزاری آسوشیتدپرس در گزارشی به نقل از مقام های آمریکایی گفت که واشنگتن 
قصد دارد پیش نویس قطعنامه ای را که برای تمدید این تحریم ها علیه ایران تهیه کرده و 
در ماه مه )اردیبهشت-خرداد( که استونی به عنوان متحد ناتویی آمریکا ریاست دوره ای 

شورای امنیت را به عهده می گیرند، به رای بگذارد.

معاون گردشگری:

تسهیلاتبرایخسارتناشیازکرونا
کافینیست

 معاون گردشگری وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی، با اشاره به 
خسارات ناشی از کرونا به صنعت گردشگری، تسهیلات در نظر گرفته شده دولت برای 

این بخش را ناکافی دانست. 
ولی تیموری با بیان این موضوع گفت: متوجه شرایط دولت هستیم که اولویت حفظ 
جان افراد است اما انتظار بخش گردشگری کاملا بجاست که دولت باید کمک جدی 
تری به این بخش بکند. وی با اشاره به این که آسیب و خسارات ناشی از کرونا درست در 
فصلی که صنعت گردشگری انتظار رونق داشت، اتفاق افتاد، افزود: دولت برای برون 

رفت از این مشکل برای بخش گردشگری باید تسهیلات جدی تری اختصاص دهد.
تیموری، افزود: بسیاری از مشاغل در صنعت گردشگری حاصل تلاش در سال های 
اخیر و نوپا است و اگر دولت تسهیلات جدی تری اختصاص ندهد  از بین می رود البته 

دولت نیز اعلام کرده در صدد افزایش تسهیلات به فعالان این صنعت است.
وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی پیش تر طی یک برآورد کلی 
میزان خسارت ناشی از شیوع ویروس کرونا را به سه بخش میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی، 3800 میلیارد تومان اعلام کرده و از دولت تخصیص همین میزان 
تسهیلات را درخواست کرده بود که بنا به گفته معاون گردشگری این وزارتخانه، این 
رقم تخصیص داده نشده، اما موافقت شده به ازای حفظ هر شغل 16 میلیون تومان 

تسهیلات با نرخ سود 12 درصد تخصیص داده شود.

رسالتمجلسیازدهم
ایم.  گرفته  قرار  کننده  تعیین  بسیار  شرایطی  در 
بحرانی که شیوع ویروس کرونا ایجاد نموده است، همه 
عرصه های سیاسی، اجتماعی، فرهنگی و اقتصادی 
را در سطح ملی، منطقه ای و جهانی دربرگرفته و می 

رود تا تحول و نظم جدیدی را در جهان پیرامونی به وجود آورد.
در چنین شرایطی مجلس یازدهم در حال شکل گیری است و از خردادماه کارش را 
شروع خواهد کرد. در این خصوص نکاتی خدمت نمایندگان محترم یادآوری می شود 

که امید است مفید واقع گردد.
نگاه راهبردی به مسائل کشور، راهگشاست و می تواند همه بن بست ها را از پیش 
رو بردارد و بر موانع فائق آید. اندیشه راهبردی ایجاب می کند تا نمایندگان منتخب 
هرچه سریع تر از یکدیگر شناخت پیدا کنند و ظرفیت مجلس یازدهم مورد ارزیابی 
قرار گیرد تا با توجه به این ظرفیت بتواند بر نقاط ضعف درونی و تهدیدات محیط 
پیرامونی غلبه کند و با اتکا به فرصت ها، راهبردهای خودش را مدون و به اجرا بگذارد. 
در اینجا به مهم ترین راهبردهایی که همواره مطرح بوده و در سال های اخیر پررنگ 

تر عنوان شده و توجهات را به سمت خود برده است، اشاره می شود:
1- اصلاح ساختار سیاسی کشور

ظرف چهار دهه پس از پیروزی انقلاب اسلامی تجربه کرده ایم که همواره مجالس 
و دولت ها علی رغم این که در بعضی از مقاطع و دوره ها، از لحاظ سیاسی در یک 
فضا قرار گرفته اند ولیکن نتوانسته اند هم افزایی به وجود آورند و این موضوع باعث 

شده است تا فرصت های زیادی از دست برود و سرعت پیشرفت کشور کند شود.
حرکت به سمت نظام سیاسی جدید به نحوی که رئیس دولت  توسط نمایندگانی 
که اکثریت مجلس را تشکیل می دهند، صورت گیرد و همچنین معرفی اعضای 
دولت در این چارچوب برای رای اعتماد، از اصلاحات ساختاری است که تجربه آن 
در بسیاری از کشورهای دنیا وجود دارد. با چنین اصلاح ساختاری که نیاز به بازنگری 
در قانون اساسی دارد، دولت و مجلس در امتداد یکدیگر قرارگرفته و با حرکت در 
امتداد منویات و در راستای سیاست های کلی نظام، توان مضاعف و فزاینده ای برای 

پیشرفت و تعالی کشور فراهم خواهد شد.
2- اصلاح ساختار دستگاه تقنینی کشور

در این ارتباط هم تجربه چهار دهه گذشته نشان داده است که مجالس با فرآیند 
انتخابات موجود، به این معنی که نمایندگان بیشترین توجهشان معطوف به حوزه 
انتخابیه خودشان است، بنابراین داشتن نگاه راهبردی نسبت به مسائل کشور و  در 
سطح ملی و جهانی، ناخودآگاه از آنان سلب می شود و در نتیجه شاهد اتلاف منابع 
کشور هستیم. خسرانی که از این ناحیه برای کشور پیشامد نموده بسیار سنگین است.
تاسیس مجلس دوم که قادر باشد نسبت به مسائل کلان و راهبردی تصمیم بگیرد، 
ازجمله راهکار هایی است که تجربه آن در کشورهای مختلف جهان وجود دارد. 
ترکیب و اعضای این مجلس با سازوکار خاصی از بین افراد و شخصیت های مجرب، 

تحصیلکرده و اندیشمند انتخاب می شود.
با توجه به تغییرات سیاسی که در هر دوره چندساله در کشور اتفاق می افتد، 
بسیاری از چهره های توانمند و صالح سیاسی، منزوی و کنار گذاشته می شوند و 
باعث می گردد ظرفیت تجربی، علمی و سیاسی آنان میرا شود، اما با این اصلاح 
سیاسی که احیانا بازنگری در قانون اساسی را می طلبد، می توان ظرفیت جدیدی 

را برای اداره کشور در سطح راهبردی ایجاد نمود که خلا آن کاملا محسوس است.
3- اصلاح ساختارهای اقتصادی- با توجه به شدت تنزل قیمت نفت که در تاریخ 
این صنعت بی سابقه است، مجلس یازدهم چنین شرایطی را فرصت تلقی نموده، 
ساختار بودجه مبتنی بر حذف درآمدهای نفتی را اصلاح نماید. این اقدام باعث 
خواهد شدکه به سمت کوچک سازی و کارآمدی دولت حرکت شود و فساد رانتی 

تخصیص ارز ارزان قیمت دولتی از بین برود.
- در ساختارهای تولید و تجارت نیز می بایستی با قاطعیت و جزمیت تمام ردپای 
ارز دولتی از بین برده شود تا اقتصاد منهای نفت را تجربه کنیم  که قطعا این اقتصاد، 
رقابتی، توانمند و دانش بنیان خواهد شد و به سمتی حرکت خواهیم کرد که اقتصاد 

ملی، ارزآور باشد و صادرات بر  واردات پیشی بگیرد.
- برای رونق و جهش در تولید می بایستی فضای کسب و کار را با آگاهی و جدیت 
اصلاح کرد و  فرازهای ده گانه مطالعه و تاسیس تا بهره برداری را اصلاح نمود. مجلس 
یازدهم برای تحقق شعار سال که جهش در تولید می باشد، کافی است فقط همین 
یک کار را برای نجات اقتصاد ایران انجام دهد. 4- اصلاح ساختار سیستم پولی و 
بانکی کشور از مهم ترین اولویت های مجلس یازدهم قرار بگیرد. در حال حاضر، 
سیستم بانکی و نظام پولی نه تنها پشتوانه تولید و تقویت اقتصاد ملی نیست، بلکه 
قدرت بازدارنده و فسادخیز در اقتصاد ایران است و شاهد بوده ایم که هر پرونده فساد 
کلان که تعقیب و باز شده ، اصلی ترین رد پا در آن پرونده یک یا چند بانک و موسسه 
اعتباری بوده است. با اصلاح ساختارهای اقتصادی حتی در کوتاه مدت می توان 
به اشتغال کامل رسید، از این جهت که ظرفیت های اقتصادی کشور بسیار گسترده 
و غنی می باشد، منوط بر این که به کار گرفته شود. 5- مجلس یازدهم نمی تواند 
نگاهش را از مسائل فرهنگی و اجتماعی بردارد. تعمیق فرهنگ خودباوری و تمرکز بر 
چند ناهنجاری اجتماعی مانند حاشیه نشینی شهرهای بزرگ، اعتیاد و سبک زندگی 
می تواند اولویت گذاری شود  و پراهمیت باشد.مجلس یازدهم در صورتی که تعمیم و 
تعمیق باور »ما می توانیم« را از خود شروع کند، کارهای بزرگی که به آن اشاره شد را 

می تواند انجام دهد ودر تاریخ ثبت شود.
 استانداراسبق قم 

آیا طبقات اجتماعی از هم فاصله می گیرند؟

پیامدهایرونقبورس

 در روزهای اخیر، شاهد عرضه شتابان سهام شرکت های بزرگ وابسته به سازمان 
تأمین اجتماعی چون شستا و ... در بورس و فرابورس بودیم که بنا بر اعلام مسئولان 
به  بنا  و  از سوی خریداران مواجه شده است  با استقبال بی نظیر  اندرکار،  دست 
روایت هایی، این سهام ها در همان لحظه اول به فروش رفته است. شاید رونق گرفتن 
بورس در کشور در شرایط حاضر که اکثر کشورها با بحران بیماری کرونا مواجه هستند 
و بورس و سایر فعالیت های اقتصادی آنان متأثر از آن کم رونق و بی رمق گشته برای 
مسئولان و بخشی از مردم و خریداران شرایط مساعدتر و نوید بخشی را  فراهم کرده 
است. بنا بر اعلام رسانه ها، دولت تصمیم دارد در روزهای آتی سهام بیشتری از 
شرکت های وابسته به خود و یا بانک ها را برای عموم مردم در بورس عرصه کند، این 
اقدام دولت حداقل از چند بعد پسندیده است و در ضمن دارای عواقب و پیامدهایی 
هم هست. اولًا با این اقدام  از انباشت سرمایه در دست معدود افرادی که صاحبان 
این شرکت ها هستند جلوگیری خواهد شد و در کنار آن بخش بزرگی از مردم جامعه، 
سهامدار شرکت ها خواهند شد؛ هرچند بخش بزرگی از جامعه که اقشار متوسط و 
فرودست جامعه هستتد نیز همچنان محروم خواهند ماند، زیرا فرایند عضویت و خرید 
و فروش سهام برای افراد فرودست جامعه بدلائل مختلف قابل درک و بهره برداری 
عینی نیست و به همین دلیل از این فرصت پیش آمده برای جهش درآمدی نیز محروم 
خواهند شد. اینکه دولت بتواند همزمان با کم کردن سود سپرده گذاری ها در بانک ها 
به عرصه سهام شرکت ها وابسته به خود روی بیاورد و این حجم از نقدینگی های 
سرگردان را به بورس منتقل نماید جای بسی امیدواری است. اما در این میان، بخش 
عظیمی از مردم پس انداز نداشته و یا حتی قادر به تأمین حداقل های زندگی خود 
نبوده اند. اگر آمار اعلام شده توسط ایسپا با درصدی از خطا هم درست باشد، آمار 
نگران کننده ای است و نشان می دهد که حیات اقتصادی این تعداد از مردم جامعه 
در وضعیت بغرنجی قرار گرفته و زندگی آنها  در برابر نوسانات اقتصادی بسیار آسیب 
پذیر است. درصد کسانی که پس انداز ندارند منطبق با درصد جمعیت زیر خط فقر 
هستند که تاکنون نتوانسته اند گلیم خود را از آب بیرون بکشند و همواره در شرایط 
وابسته  شرکت های  سهام  واگذاری  می رسد  نظر  به  کرده اند.  زندگی  نامساعدی 
به دولت در شرایط فعلی که بخش عظیمی از شاغلان کشور، بدلیل ویروس کرونا 
بیکار شده اند و یا بخشی از درآمد خود را از دست داده اند فرصت مناسبی نباشد اما 
می توان گفت فرصت گرانبها برای کسانی است که درآمد مکفی و پس انداز داشته اند 
و در گذر زمان نیز سود حاصل از واگذاری ها، طبعاً به جیب کسانی سرازیر خواهد شد 
که همواره  از  دارائی و پس انداز مکفی برخوردار بوده اند و دود آن به چشم کسانی 
خواهد رفت که عملًا هیچ گونه پس اندازی در طی سالیان گذشته بدلیل شرایط 
اقتصادی و نابرابری های موجود در جامعه نداشته اند و طبیعی است که در آینده نیز  

ادامه این روند به فاصله و تبعیض بیشتر منجر خواهد کرد.
دبیر گروه فقر و نابرابری اجتماعی موسسه مطالعات و تحقیقات اجتماعی دانشگاه تهران

رییس جمهوری در جلسه شورای عالی هماهنگی اقتصادی تاکید کرد:

ضرورت پرداخت بهنگام حقوق و مستمری کارکنان و بازنشستگان 

محمد ناظمی اردکانی *

اخبار

رییس ستاد کل نیروهای مسلح جمهوری اسلامی 
ایران طی پیام هایی جداگانه به وزرای دفاع و روسای 
آمادگی  منطقه،  کشورهای  مسلح  نیروهای  ستاد 
نیروهای مسلح جمهوری اسلامی ایران را برای تبادل 

و انتقال تجربیات در مبارزه با ویروس کرونا اعلام کرد. 
سرلشکر محمد باقری روز شنبه در پیام های جداگانه 
به وزرای دفاع و رؤسای ستاد نیروهای مسلح کشورهای 
عراق، آذربایجان، افغانستان، پاکستان، عمان، قطر، 
کویت، سوریه و لبنان با اشاره به موفقیت های جمهوری 
اسلامی ایران در مقابله با شیوع ویروس کرونا، نقش 
گسترده نیروهای مسلح جمهوری اسلامی در عملیات 
مبارزه و مقابله با این ویروس خطرناک در کشورمان را 
آماده  ایران  مسلح  نیروهای  کرد:  تأکید  و  شد  یادآور 

تبادل و انتقال تجربیات حاصله به مقامات کشورهای 
دوست و برادر هستند.

وی در این پیام همچنین با تأکید بر اینکه عدم مقابله 
همچنان  می تواند  بیماری  این  با  عالمانه  و  صحیح 
سرعت شیوع آن را افزایش دهد و سلامت یک ملت 
را به مخاطره اندازد، عنوان کرد: عملکرد موفقیت آمیز 
جمهوری اسلامی ایران در کنترل این ویروس، می تواند 
و  دوست  کشورهای  و  اسلامی  ملل  دیگر  راهگشای 

همسایه باشد.
نیروهای مسلح از زمان شیوع کرونا با تشکیل قرارگاه 
بهداشت درمانی امام رضا )ع( ظرفیت های خود را برای 

مقابله با کرونا در کشور بسیج کرده است.
به گفته ابوالفضل شکارچی سخنگوی ارشد نیروهای 

مسلح جمهوری اسلامی ایران نیروهای مسلح 4200 
تخت بیمارستانی از مجموع شش هزار تخت نیروهای 

مسلح را برای بیماران کرونایی اختصاص داده است.
بر اساس اظهارات این مقام عالی نظامی،  علاوه بر 
بیمارستان های تخصصی و فوق تخصصی نیروهای 
برای  و 700 تخت  با 21 هزار  نقاهتگاه  مسلح 202 
بستری شدن احتمالی بیماران کرونایی توسط نیروهای 
مسلح آماده شده است تا در مواقع لزوم مورد استفاده 
قرار گیرد. تلاش برای تهیه اقلام و تجهیزات تشخیصی، 
ضد عفونی 37 هزار کیلومتر مربع محیط و راه اندازی 
4 هزار و 720 کارگاه تولیدی برای تهیه و تامین اقلام 
تولیدی از دیگر اقدامات نیروهای مسلح در مقابله با 

کرونا بوده است.

سرلشکر باقری در پیام هایی جداگانه به وزرای دفاع کشورهای منطقه:

آمادهانتقالتجاربمقابلهباکروناهستیم

سخنگوی دولت گفت: از سوی نهادهای رسمی مثل حوزه علمیه قم فشاری برای 
بازگشایی اماکن مذهبی بر دولت نیست. 

علی ربیعی سخنگوی دولت در پاسخ به پرسشی ، درباره سوالی مبنی  بر تصمیم  
دولت برای بازگشایی  اماکن مذهبی و آموزشی با اظهار کرد: ما از سوی نهادهای 
رسمی که متولی این کار هستند، مثل مدیریت حوزه علمیه قم فشاری  نداشتیم. 
سپاسگزاری می کنیم از همکاری کاملی که با ما دارند؛ من فکر می کنم در تاریخ 
حمایت مراجع از تصمیماتی که متخصصین امر در این زمینه اتخاذ کردند بی نظیر 
بوده است. البته برخی ها هم در این حوزه اظهار نظر می کنند که هیچ مسئولیتی 

ندارند.
وی ادامه داد: ما توصیه می کنیم افرادی که تریبون های رسمی دستشان هست 

اجازه دهند کارگروه های ذی ربط با فراغ بال و با آرامش  تصمیم خود را بگیرند.
سخنگوی دولت تصریح کرد: هیچ کس نمی تواند ادعا کند که در پابوسی حضرت 
امام رضا )ع( مشتاق تر از دیگری است؛ قطعا اعضای دولت، اعضای ستاد ملی، 
اعضای کارگروه ها، کادر وزارت بهداشت و درمان که در این زمینه مشورت می دهند 
در برخی مواقع بیشتر از مدعیان اشتیاقشان برای زیارت بیش تر است.  خود دولت 

و رئیس جمهور در این زمینه حساسیت دارند.
وی افزود: ما نمی توانیم در مورد زیارتگاه ها تصمیم بگیریم؛ چون فقط بحث 

زیارتگاه ها نیست که بگوییم همانجا را کنترل می کنیم. مسیر سفر، هتلداری، 
رستوران داری میان راه و مقصد، مسیر برگشت و دید و بازدیدها هم هست. مجموعه 

بزرگی است.
ربیعی با بیان اینکه مرجع اصلی تصمیم گیری در مورد بازگشایی مجدد اماکن 
مذهبی و آموزشی وزارت بهداشت است، گفت: از آقای اعرافی سپاسگزاری می 
کنم که به عنوان نماینده حوزه خودشان و نمایندگانشان در این جلسات مشارکت 
می کنند. با نظر هم، پروتکل های بهداشتی اخذ می شود و تصمیاتی که تاکنون 

اخذ شده در مورد شهرهای سفید و مساجد بوده است.
وی گفت: در صورت گزارش های  جدید و پروتکل های اطمینان بخش جدید، 

تصمیمات جدید را اعلام می کنیم.
 قطعا این تصمیات جدید در راستای دیدگاه های کارشناسی وزارت بهداشت و 
مورد توافق نمایندگان رسمی نهادهای مسئول که در مورد جان مردم هم پاسخگو 
هستند گرفته می شود. افرادی هم هستند اظهار نظر می کنند، اما مسئولیتی در 

قبال جان مردم ندارند.
 سخنگوی دولت در پایان در ارتباط با  مراکز آموزشی هم گفت که هماهنگی های 
لازم میان دو وزارتخانه آموزش  و پرورش و آموزش عالی با همکاری وزارت بهداشت 

انجام می شود، اما  الان تصمیم جدیدی اتخاذ نشده است.

علی ربیعی: 
فشاریبرایبازگشاییاماکنمذهبیبردولتنیست

امید مجلس شورای اسلامی  یک عضو فراکسیون 
تاکید کرد که به نماینده های مجلس یازدهم توصیه 
می کنم که از سر دادن شعار فاصله گرفته و تقویت بعد 
نظارتی را فارغ از امیال و اراده های شخصی در اولویت 

قرار دهند. 
جلال میرزایی با اشاره به اولویت های که مجلس دهم 
در یک ماه باقی مانده باید در دستور کار خود قرار دهد 
بیان کرد: این روزها در دستور کار مجلس لایحه مالیات 
بر ارزش افزوده لایحه مناطق آزاد که شورای نگهبان 
برای بار دوم به آن ایراد گرفته است، طرح اصلاح قانون 
انتخابات قرار دارد. اما این که تا چه اندازه بررسی این 
طرح ها و لوایح برای کشور راهگشا است باید بررسی 
شود. به نظر می رسد که هیات رئیسه مجلس شورای 
اسلامی باید با دولت صبحت کرده و در این مدت باقی 
توسعه  به  لوایح حیاتی که می تواند  و  مانده طرح ها 

کشور، حل مسائل و انسجام ملی کمک کند بپردازد.
وی در ادامه اظهار کرد: برای ارزیابی عملکرد مجلس 
و چه  با چه شعار  این مجلس  که  باید سنجید  دهم 
ابتدای  در  آمد جریان اصلاحات  کار  بر سر  وعده ای 
از  و حمایت  اقتصادی  رونق  آرامش،  امید،  کار شعار 

سیاست های تنش زدایی در روابط خارجی و همچنین 
حمایت از اهالی فرهنگ و ادب و نهادهای مدنی را سر 

داد و اکثریت مجلس در این حوزه کوتاهی نکردند.
نماینده مردم ایلام در مجلس شورای اسلامی تصریح 
کرد: از سوی دیگر این مجلس بیشترین تعامل را با 
اعتماد  و در سال 96 وزرای دولت رای  دولت داشت 
از مجلس گرفتند و هیچ گاه مجلس به دنبال سنگ 
اندازی بر سر پای دولت نبود و در مواردی که پای امنیت 
ملی و منافع ملی به میان آمد مجلس کوتاهی نکرد. 
به عنوان مثال پس از تحریم سپاه پاسداران از سوی 
آمریکا مجلس یکدست لباس سپاه بر تن کرد. وی در 
 ،FATF ادامه تاکید کرد: بررسی برخی از لوایح از قبیل
برجام و استانی شدن انتخابات مجلس کوتاهی نداشت 
و هر آن چه در توانش بود انجام داد. عملکرد این دوره از 
مجلس باید در مقایسه با دوره قبل و دوره بعد سنجدیده 
شود آن گاه است که می توان نمره ای به عملکرد این 
به نمایندگان دوره  ادامه خطاب  مجلس داد. وی در 
بعدی بیان کرد: بنده به عنوان یک شهروند عادی که 
به نمایندگان دوره بعد توصیه  تجربه نمایندگی دارم 
می کنم که از شعار سردادن فاصله بگیرد چرا که تاریخ 

مصرف شعار زود به اتمام برسد. مجلس آینده باید به 
سمت تقویت کمیسیون ها رفته و در تصمیم گیری ها 
از نظرات صاحب نظران و کارشناسان مستقل غیر از 
مرکز پژوهش ها نیز استفاده کنند. از سوی دیگر انتظار 
می رود مجلس آینده در حوزه نظارت گام جدی تری 
از  یازدهم  مجلس  می رود  انتظار  افزود:  وی  بردارد. 
تجارت مجالس گذشته حتی تجربه های ناموفق آنها 
دست گرفته و در بعد نظارتی با جدیت بیشتری ورود 
کند. این که براساس سلیقه و میل شخصی در یک 
حوزه نظارت کلید بخورد به جای راه پیدا نمی کند. 
باید اجازه دهند تا بعد نظارتی فارغ از امیال و اراده های 
شخصی پیش رود و هیاتی کارشناسی و مستقل برای 
دنبال کردن تحقیق و تقحص ها ایجاد شود. نماینده 
مردم ایلام در مجلس شورای اسلامی بیان کرد: انتظار 
می رود مجلس یازدهم با بررسی دقیق و کارشناسی 
در مواردی که لازم است که به بحث تحقیق و تفحص 
ورود کند و در نهایت نتیجه روشن  و شفافی ارائه کند تا 
اعتماد عمومی نیز افزایش یابد. از نظر بنده قرار باشد 
اصلاحی در کشور صورت بگیرد در گام اول بعد نظارتی 

مجلس باید قوی تر از بعد قانون گذاری آن شود.

جلال میرزایی: 

مجلسیازدهمازشعارزدگیفاصلهبگیرد

رییس سازمان غذا و دارو با اشاره به وضعیت تولید 
واکسن کرونا در دنیا، گفت: درباره بروز موج دوم وسوم 
ویروس کرونا در رخداد این موضوع هیچ شکی نداریم و 

قطعا رخ می دهد. 
دکتر محمدرضا شانه ساز درباره بروز موج دوم وسوم 
ویروس کرونا، گفت: در رخداد این موضوع هیچ شکی 
و  پیشگیری  به  توجه  با  می دهد.  رخ  قطعا  و  نداریم 
اقدامات وهمکاری های خوبی که در کشور انجام شد، 
خرداد  و  ماه  اردیبهشت  ادامه  درباره  نگرانی هایمان 
کاهش یافته است، اما در پاییز و ماه های مهر، آبان و 
آذر نگرانی مان بسیار جدی است؛ چراکه در این ایام 
می تواند موج بعدی کرونا رخ دهد. بنابراین مهم ترین 
توصیه رعایت بهداشت فردی و فاصله گذاری اجتماعی 
است که همچنان به عنوان مهم ترین ابزار برای کنترل 

تولید  وضعیت  درباره  وی  است.  مطرح  ویروس  این 
واکسن ویروس کرونا، افزود: به دلیل پیچیدگی ماهیت 
ویروس، ساخت واکسن کرونا به آسانی میسر نیست. 
بخش مهمی از آنچه که در دنیا هم ادعا می شود، جنبه 
تبلیغاتی دارد، با توجه به مقاطع انتخابات مختلف که 
در دنیا مورد بحث است. وی ادامه داد: کشورها دارند 
بر روی این موضوع کار می کنند، اما از آنجایی که هنوز 
ماهیت کامل ویروس شناخته نشده، تولید واکسن هم 
بر همین اساس پیچیدگی های خاص خودش را دارد. 
شانه ساز تاکید کرد: هنوز داروی مشخصی برای این 
بیماری شناخته نشده است. در عین حال واکسنی 
هم ندارد، اما در کشورهای مختلف از جمله کشور ما بر 
روی تولید آن کار و تحقیق می شود. وی درباره اقدامات 
ایران در این حوزه، گفت: ایران جزو رتبه های بالا در 

زمینه تحقیقات در عرصه های مختلف کرونا است. در 
حوزه دارو تمام داروهایی که اکنون مطرح شده و دنیا 
برای درمان کرونا به آن ها امید بسته است،  هم تولید 
می شود و هم مورد مطالعات بالینی قرار گرفته و ما هم 
همگام با کشورهای پیشرفته دنیا داریم این اقدامات را 
انجام می دهیم. شانه ساز که در یک برنامه تلویزیونی 
صحبت می کرد، همچنین گفت: به عنوان مثال در سه  
قلم دارویی که در دنیا به شدت درباره آن صحبت شد 
و تبلیغات شد، می توانیم همه آن ها را تولید کنیم. در 
حوزه واکسن هم چند مورد از شرکت های ما دارند کار 
می کنند و گام به گام پیش می روند و سعی می کنیم تا 
زمانیکه امیدها جدی نشده و تا زمانیکه نتوانیم نتایج 
قطعی را اعلام کنیم، آن را رسانه ای نکنیم، اما در حال 

کار بر روی این موارد هستیم.

معاون وزیر بهداشت: 

موجدوموسوم»کرونا«قطعارخمیدهد

*محمدرضا  محمدی 
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توصیههایمفیدبرایزنانباردارروزهدار

موادغذاییضدپیریومناسب
جوانسازیپوسترابشناسید

یک خوراکی مانند آناناس زخم یک عمل جراحی را ترمیم می کند. پس دور از ذهن 
نیست که آنچه روزهای متمادی به بدنمان به عنوان سوخت می رسانیم، موثر بر احساس 
پیری و پیری ظاهری و سلامت پوستمان باشد. بعضی از چیزها در دسترس ما نیست و در 
برخی از مناطق دنیا گرنبهاتر از جای دیگر است. اما در این لیست اسم هایی را می بینید 
که ارزان و موثر هستند و فقط به اندازه یک آشپزخانه با ما فاصله دارند.  روزانه چیزهای 
زیادی می خوریم، چیپس، پفک و خیلی از چیزهایی که شاید ارزش چندانی نداشته 
باشد، اما آنچه می خوریم واقعاً اهمیت دارد. یک کرم ساده اثر زیادی روی ترمیم زخم ما 
دارد، یک خوراکی مانند آناناس زخم یک عمل جراحی را ترمیم می کند. پس دور از ذهن 
نیست که آنچه روزهای متمادی به بدنمان به عنوان سوخت می رسانیم، موثر بر احساس 
پیری و پیری ظاهری و سلامت پوستمان باشد. بعضی از چیزها در دسترس ما نیست و در 
برخی از مناطق دنیا گرنبهاتر از جای دیگر است. اما در این لیست اسم هایی را می بینید 

که ارزان و موثر هستند و فقط به اندازه یک آشپزخانه با ما فاصله دارند.
غذاهایی که حاوی آنتی اکسیدان ها، ویتامین های C، D، E، k و B کمپلکس و همچنین 
کولین و اسید فولیک هستند، در تغییر چرخه پیری و کیفیت پوست شما اثربخش است. 
این غذاها خطر ابتلا به سرطان و سلول های سرطانی را کاهش می دهد و از ما در بیماری 

قلبی عروقی محافظت می کند. با بهبود رژیم غذایی نتیجه اثربخش آن را خواهیم دید:
1. شکلات تلخ

نیازی نیست که محرومیت زیادی به خودتان بدهید. شکلات بخورید و در عین حال 
سلامت پوست خود را تضمین کنید. چندین مطالعه نشان دادند که پودر کاکائو برخی 
آنتی اکسیدان های خاص دارد که در مرطوب ماندن پوست نقش دارد. اگر هر روز کمی 
شکلات تلخ بخورید، متوجه تفاوت پوست خود خواهید شد. پوست شما توان مقاومت 
طولانی تری در برابر آفتاب سوختگی را خواهد داشت. البته این به معنای استفاده 
نکردن از ضدآفتاب نیست ولی نشان دهنده آن است که شکلات تلخ مقاومت پوست را 
بالا می برد. خوردن شکلات تلخ باعث می شود که جریان خون بهتر شود و مواد مغذی 
بیشتری را به پوست انتقال دهد. بهتر است از شکلات تلخ حداقل 70 درصد به بالا 
استفاده کتید تا فواید آن را ببرید و قند اضافی دریافت نکنید. قند بیش از حد کلاژن 
را تجزیه می کند و باعث شکستگی می شود. مواد غذایی مفید که ضد پیری هستند 
همچنین شامل فلفل دلمه ای قرمز، خانواده توت ها، کلم بروکلی، اسفناج، آجیل و 

خشکبار و دانه های انار هستند.
2. گوجه فرنگی

گوجه فرنگی چه پخته شده و چه داخل سس، می تواند بسیار موثر باشد. وقتی 
گوجه فرنگی مصرف می کنید میزان کافی ویتامین C دریافت می کنید که از پوسته پوسته 
شدن صورتتان جلوگیری می کند. گوجه فرنگی حاوی کاروتنوئیدهای اصلی از جمله 
بتاکاروتن ، لوتئین و لیکوپن است. این آنتی اکسیدان های قدرتمند پوست را از آسیب 
آفتاب محافظت می کنند. بهتر است گوجه را با آواکادو، پنیر، روغن زیتون و یا آجیل 

مصرف کنید تا چربی این محصولات به جذب کامل تر کاروتنوئیدها کمک کند.
۳. گردو

آجیل ها به طور کلی، به ویژه گردوها، اسیدهای چرب ضروری دارند که بدن از این 
اسیدهای چرب استفاده می کند. ما گردو را علاوه بر این، به علت ویتامین E فراوانی که 
دارد، ویتامین C و سلنیوم و همچنین پروتئین آن توصیه می کنیم. توجه داشته باشید 

چربی گردو بالا است و در خوردن آن باید محدودیت قائل شوید.
4. سیب زمینی شیرین

بتا کاروتن نوعی آنتی اکسیدان از گروه کاروتنوئید است که می تواند پوست شما را از 
آسیب آفتاب محافظت کند، و سیب زمینی شیرین منبع بسیارغنی از آن است. اگر 
می خواهید زمان زیادی از خانه خارج شوید، یک رژیم سرشار از بتاکاروتن می تواند 
مقاومت پوست شما را بالا ببرد. این مقاومت خطر ابتلای به سرطان پوست را هم کاهش 

می کند و چین و چروک های پوستی را کم می کند.
۵. آووکادو

ما برای تسهیل فرایندهای بدنمان به چربی نیاز داریم. چربی های مفید طبیعی بهترین 
نوع چربی ها هستند. آووکادو به مرطوب بودن پوست کمک می کند و چربی های مفیدی 
را در خود دارد. مطالعه ای در مورد رژیم غذایی بیش از 700 زن، نشان داده است که 
خوردن اووکادو در رژیم غذایی، باعث شرایط پوستی بهتری شده است. آووکادو می تواند 

پوست شما را از آسیب دیدن از اشعه خورشید محافظت کند.
نکته اصلی دستیابی به پوست سالم تر، تمرکز روی غذاهای گیاهی با مقدار کمی گوشت 
بدون چربی مانند ماهی است. آنتی اکسیدان ها و اسیدهای چرب ضروری و مواد مغذی 

حیاتی در کنار نوشیدن آب کافی اثرات مثبت را تقویت می کنند.
 

ورزشکردندرطولروزچگونهکرونارا
شکستمیدهد؟

همه گیری فعلی کووید-19 نه تنها کشنده است بلکه می تواند موجب بروز عوارض 
زیادی در بسیاری از بیماران شود.  اما نتایج یک مطالعه جدید پزشکی در زمینه پیشگیری 
از بیماری ها که در دانشگاه »ویرجینیا« در آمریکا انجام شده، نشان داده است که انجام 
منظم تمرینات ورزشی برای پیشگیری از آلودگی به کووید-19 و کاهش عوارض ناشی از 
این آلودگی بسیار مهم است. این حقیقت که ورزش فواید زیادی دارد بر هیچ کس پوشیده 
نیست اما محققان دانشگاه ویرجینیا با این مطالعه نشان داده اند که اهمیت انجام منظم 
تمرینات ورزشی در حال حاضر به مراتب مهم تر است. »ژان یان«، مدیر مرکز تحقیقات 
عضلات اسکلتی در مرکز تحقیقات قلب و عروق »روبرت برن« دانشکده پزشکی دانشگاه 
ویرجینیا می گوید: انجام 30 دقیقه تمرینات شدید »کاردیو« در روز برای پیشگیری از ابتلا 
به بیماری های تنفسی مانند کووید-19 بسیار مهم است. ورزش کاردیو به تمریناتی گفته 
می شود که ضربان قلب را در حدود 70% افزایش می دهند و باعث تقویت عضله قلب 
می شوند. انجام روزانه این تمرینات در این دوران که بیشتر مردم در خانه اقامت دارند و با 
فرصت های محدود ورزشی روبرو هستند، به ویژه حائز اهمیت است. فواید انجام ورزش 
منظم برای سلامتی به مراتب بیشتر از آنچه هست که می دانیم؛ پیشگیری از ابتلا به 
بیماری شدید تنفسی تنها یکی از نمونه های زیاد فواید ورزش کردن است. یان در مصاحبه 
خود با مجله نیوزویک می گوید ورزش های هوازی این هدف را تامین می کنند و در شرایط 
فعلی که باید قوانین فاصله گذاری اجتماعی را رعایت کرد، قابل انجام هستند. برخی از 
این ورزش ها عبارتند از دویدن، دوچرخه سواری و قایق رانی که ثابت شده است برای 
پیشگیری و یا کاهش وخامت »سندرم دیسترس تنفسی حاد« )ARDS(حائز اهمیت 
هستند. سندرم دیسترس تنفسی حاد ، آسیب التهابی ریه است که باعث کاهش خطرناک 
سطح اکسیژنی در خون به نام هیپوکسی می گردد. »سندرم دیسترس تنفسی حاد« 
یکی از رایج ترین عوارض ابتلا به کووید-19 است. طبق اعلام مرکز کنترل و پیشگیری 
از بیماری در آمریکا حدود 20 تا 42 درصد بیمارانی که بر اثر آلودگی به کووید-19 در 

بیمارستان بستری می شوند به سندرم دیسترس تنفسی حاد نیز مبتلا هستند.
قرنیطینه نباید عاملی برای ورزش نکردن باشد

اگر نمی خواهید از خانه خارج شوید و مایل به انجام تمرینات ورزشی در خارج از خانه 
نیستند؛ حتما روزانه این تمرینات را در داخل خانه انجام دهید. برای مثال »ماتری کلی« 
مربی ایرلندی که مربی بوکس در نیویورک سیتی نیز هست؛ در طول قرنطینه روزانه دو بار 
فیلم انجام تمرینات ورزشی را از خانه خود به اشتراک می گذارد. مارتی تاکید می کند که انجام 
مرتب تمرینات ورزشی نه تنها برای سلامت بدن بلکه برای سلامت روان نیز حائز اهمیت 
است و می تواند به مردم در مقابله با استرس، اضطراب در این دوران همه گیری کمک کند. 
او تاکید می کند که برای دستیابی به پیروزی جسمی ابتدا باید به پیروزی روانی دست یافت. 
مارتی می گوید که وی موضوع سلامت روانی را جدی گرفته  و آن را در مربی گری و آموزش به 
دیگران نیز منتقل کرده است. ورزش کردن نه تنها انجام تمریناتی برای سلامت جسم است 
بلکه یک باعث تقویت سلامت روان نیز می شود. لازم است در دوران همه گیری کووید-19 
قوی بمانیم و با این ویروس مقابله کنیم. باید موضوع سلامت ذهنی و روانی را برای خود و 
عزیزان جدی بگیریم، فعال بمانیم، پیاده روی کنیم، از تمرین های آنلاین ورزشی استفاده 
کنیم و هر کاری که برای فعالیت بدنی لازم است را انجام دهیم. استرس ، اضطراب ، 
افسردگی و سایر موارد مشکلات روانی در طول همه گیری بیماری کرونا و بحران های مالی 
و کاری متعاقب آن در حال افزایش است. اما خوشبختانه ، ثابت شده است که انجام منظم 

تمرینات ورزشی برای مبارزه با این شرایط بسیار ارزشمند است.

کمردرد یکی از شایع ترین دردها و آلامی است که در جامعه مدرن تجربه 
می شود. کمردرد اغلب بر اثر کشیدگی عضله و یا تضعیف آن ایجاد می شود 

و بطور معمول با انجام چند حرکت کششی ساده و استراحت از بین می رود. 
و  نادرتر  به یک وضعیت  ابتلا  اوقات، کمر درد می تواند نشانه  اما برخی 
جدی تر باشد که باید آنها را جدی گرفت و در صورت مشاهده آنها باید خیلی 

زود به پزشک متخصص مراجعه کرد.
در این گزارش سعی شده است تا با اشاره به تفاوت های میان علائم کمر 
دردهای رایج عضلانی و کمردردهایی که دلایل غیر از آسیب عضلانی دارند، 
علائم این نوع کمردردها را به وضوح شرح داده تا در صورت بروز آنها فورا به 

پزشک مراجعه کنید.
دلایل رایج کمردرد

کمردرد دو نوع درد حاد و مزمن دارد؛ درد حاد ناشی از کمردرد اغلب بر اثر 
آسیب دیدگی یا کشیدگی عضله ایجاد می شود. اما درد مزمن ناشی از کمردرد 
که بیش از 3 تا 6 ماه طول بکشد، بسیار کمتر رایج است. کمردرد دلایل زیادی 
دارد که از جمله آنها می توان به کشیدگی عضله یا رباط، بیرون زدگی یا پارگی 

دیسک ها، آرتریت و بی نظمی های اسکلتی اشاره کرد.
- کشیدگی عضله یا رباط: بلند کردن مکرر اجسام سنگین و یا یک حرکت 
ناگهانی می تواند باعث کشیدگی عضلات پشت و رباط های ستون فقرات 
شود. اگر عضلات شما ضعیف باشند، کشیدگی آنها بطور منظم می تواند 

باعث ایجاد اسپاسم های دردناک عضلانی شود.
فقرات همانند  پارگی دیسک ها: دیسک های ستون  یا  و  زدگی  بیرون   -
بالشتک هایی میان مهره های ستون فقرات عمل می کنند. قسمت های 
داخلی این دیسک ها نرم است و بر اثر جراحت می توانند بیرون زده و یا پاره 
شوند. این وضعیت به نوبه خود می تواند بر عصب نخاعی فشار وارد کند. 

حتی این امکان وجود دارد که این وضعیت بدون کمر درد ایجاد شود که برای 
تشخیص آن به تصویربرداری با اشعه ایکس نیاز است.

- آرتریت: استئوآرتریت ) Osteoarthritis( می تواند بر هر استخوانی در بدن 
حتی استخوان لگن تاثیر بگذارد که این وضعیت موجب بروز درد در ناحیه 

کمر می شود.
 ، )اسکولیوز(  فقرات  ستون  یکطرفه  خمیدگی  اسکلتی:  ناهنجاری   -
وضعیتی که باعث انحنای ستون فقرات می شود و یکی از دلیل احتمالی 
بروز دردهای مزمن کمر است. خمیدگی یکطرفه ستون فقرات را می توان 
با پوشیدن کمربند طبی درمان کرد و برخی اوقات ممکن است به جراحی 

اصلاحی نیز نیاز داشته باشد.
علائم کمردردهایی که ناشی از آسیب های عضلانی نیستند

علائم این نوع کمردرد به سادگی یک پیچیدگی عضله نیست و باید آنها را 
جدی گرفت. در صورت بروز هر یک از علائمی که در پایین شرح داده می 

شود باید به پزشک متخصص مراجعه کرد.
 از دست دادن کنترل روده و مثانه

مثانه در قسمت تحتانی شکم قرار دارد ، بنابراین می تواند در اثر اختلالات 
عصبی مانند »سندروم دم اسبی« )Cauda Equina( تحت تاثیر قرار گیرد. 
سندرم دم اسبی یک وضعیت اضطرار پزشکی است که اغلب در 24 ساعت 
اول بروز علائم، نیاز به مداخله فوری پزشکی دارد. خوشبختانه این اختلال 
نادر است و در هر 3 هزار و 300 نفر تنها در یک نفر بروز می کند. سندرم دم 
اسبی یک وضعیت نادر اما جدی است که فشار و تورم زیاد اعصاب را در انتهای 
اعصاب  ریشه های  به   )Cauda equina( اسب«  »دم  نشان می دهد.  نخاع 

کمری  در زیر طناب نخاعی، گفته می شود.
درصورتیکه ریشه های عصبی در منطقه دم اسبی بر اثر التهاب و یا فشار در 

ناحیه کمر آسیب ببینند، فرد کنترل روده و مثانه را از دست می دهد.
 برخی از شایع ترین دلایل ابتلا به سندرم دم اسبی عبارتند از:

- فتق دیسک ستون مهرها در ناحیه کمر که به اعصاب فشار می آورد 
)شایع ترین علت آسیب به ریشه های عصبی در منطقه دم اسبی است(.

- ضایعه نخاعی یا تومور
- عفونت نخاعی، التهاب، خونریزی یا شکستگی

- عارضه ناشی از صدمات شدید به ستون فقرات مانند سانحه رانندگی، 
افتادن و یا سایر آسیب های جراحی مانند جراحت ناشی از چاقو

- نقص مادرزادی مانند ارتباط غیرطبیعی میان عروق خونی
اگر این بیماری به موقع درمان نشود ، بیمار احتمالا به فلج، از دست دادن 
کامل کنترل مثانه و روده ، ایجاد مشکل در راه رفتن و سایر مشکلات عصبی 

و فیزیکی مبتلا می شود.
کمردردهای شبانه

کمردردهایی که شب هنگام بروز می کنند اغلب ناشی از قرار گرفتن بدن 
در وضعیت نامناسب در هنگام خواب و یا کشیدگی عضلات در طول روز 
هستند. اما اگر به محض خوابیدن در رخت خواب درد کمر شروع شد و با 
تغییر وضعیت بدن بهبود نیافت، ممکن است این درد ناشی از بروز مشکلی در 
ستون فقرات باشد که می تواند به دلیل وجود یک تومور و یا عفونت در ستون 

فقرات باشد.
وجود تومور در ستون فقرات می تواند باعث بروز کمر دردی شود که بطور 
پیوسته افزایش می یابد و اغلب با تغییر وضعیت بدن و تحرک کاهش نمی یابد. 
تومورهای سرطانی اغلب با درد همراه هستند که با تحمل وزن، خستگی 

شدید و سایر علائم بدحالی بدتر می شوند.
گرفتگی های صبحگاهی 

است.  همراه  مشکلاتی  با  صبح  در  خواب  از  شدن  بلند  شدن  مسن  با 
درحالیکه برای بروز برخی دردها و  ناراحتی ها در ناحیه کمر در هنگام بیدار 
شدن از خواب جای نگرانی نیست اما دردهایی که پس از بیداری بیشتر از 
30 دقیقه طول بکشند نگران کننده هستند؛ به ویژه دردهایی که با حرکت 

کردن بدتر می شوند.
دلیل احتمالی بروز این دردها، ابتلا به »اسپوندیلیت آنکیلوزان« یا روماتیسم 

ستون فقرات ) Ankylosing spondylitis( است.
اسپوندیلیت آنکیلوزان یک بیماری مفصلی پیشرونده، مزمن و خودایمن 
است که اغلب ستون فقرات و استخوان های لگن را درگیر می سازد. بیمار به 
دلیل التهاب و سفتی ستون فقرات ممکن است حالت »خمیدگی به جلو« 

داشته باشد.
این بیماری همچنین خطر ابتلا به بیماری قلبی و سکته مغزی را افزایش 

می دهد بنابراین واقعا نباید این وضعیت را نادیده گرفت.
کاهش قد

بروز مکرر کمر درد در افرادی که دچار سانحه رانندگی شده اند یا از پوکی 
استخوان رنج می برند می تواند نشانه شکستگی ستون فقرات باشد.

درمان نکردن این وضعیت، به احتمال زیاد باعث می شود که بدن فرد 
وضعیت خمیده ای پیدا کند و حتی فرد به مشکلات تنفسی و گوارشی نیز 
مبتلا شود. از این رو  مشورت کردن با پزشک برای درمان مناسب این وضعیت 
حائز اهمیت است؛ برای درمان این وضعیت احتمالًا از یک کمربند طبی، 

داروهای ضد درد ، فیزیوتراپی و در برخی موارد جراحی استفاده می شود.

دلایل رایج کمردرد چیست ؟

کمردردهایی که نشانه ابتلا به یک بیماری جدی ترند

سلامت

از خوردن بی رویه زولبیا بامیه گرفته تا حلیم های سنگین افطار؛ ماه رمضان بسیاری 
از ما اینگونه می گذرد. وزن اضافه می کنیم و سنگین تر از پیش می شویم. ساعت ها 
گرسنگی را تحمل می کنیم و اما با همان چند دقیقه افطار بدنمان را از نتیجه ای که 
می توانسته بگیرد، منع می کنیم. احساس سنگینی می کنیم و علت آن ساده است؛ 
چیزی که می خوریم. پس دقیق تر شویم و ببینیم در افطار و سحرهایمان چه چیزهایی 
می خوریم؟ آیا خوردن آن ها به روزه داری ما کمک می کند یا ما را بیشتر گرسنه می کند؟ 

آیا ارزش غذایی افطار و سحرمان بالا است؟ اصلا چرا چاق می شویم؟ 
روزه داری برای بسیاری از ما به خوردن بی رویه شیرینیجات و مواد خوراکی چرب 
تبدیل شده است که علت بسیاری از چاقی های این ماه است. از خوردن بی رویه زولبیا 
بامیه گرفته تا حلیم های سنگین افطار. معده ما ساعت ها گرسنگی را تحمل می کند 
و بدن در حالت روزه داری قرار دارد که می تواند برای بدن نتایج خوبی را داشته باشد. 
افطار و سحر چه چیزهایی می خوریم؟ آیا خوردن آن ها به روزه داری ما کمک می کند یا 

ما را بیشتر گرسنه می کند؟ آیا ارزش غذایی افطار و سحرمان بالا است؟
بایدهای خوردن سالم در وعده افطار

وقتی که روزه خود را باز می کنیم باید مقدار زیاد مایعات و غذاهای حاوی قند کم 
و طبیعی مصرف کنیم. غذاهای اولیه باید کم چرب باشند. از نوشیدنی و غذاهایی 

که دارای قند اضافی هستند خودداری کنید. در زیر چند مثال از این مورد آورده ایم:
آب، شیر، آب میوه یا اسموتی بدون قند اضافه. نوشیدنی های مبتنی بر شیر و میوه، 

مواد مغذی طبیعی را فراهم می کنند.
خرما. به طور سنتی خرما یکی از روش های خوب برای افطار کردن است. قند 
طبیعی که با خرما به بدن وارد می شود منبع مفیدی از مس، پتاسیم، منگنز و فیبر را 
تأمین می کند. شما می توانید میوه های خشکی مانند زردآلو، انجیز، کشمش و آلو را 

که ژر از فیبر و مواد مغذی است نیز امتحان کنید.
میوه. یک روش خوب برای شکستن روزه و افطار کردن در فرهنگ های جنوب آسیا 

میوه است که قند طبیعی را برای انرژی، ویتامین ها و مواد معدنی فراهم می کند.
سوپ. در بسیاری از کشورهای عربی راهی آسان برای شکستن روزه محسوب 
می شود و نیاز بدن به مایعات را تأمین می کند. سوپ هاس سنتی با عصاره گوشت یا 

مرغ تهیه می شود که غالبا دارای عدس، لوبیا و غلات است.
انتخاب یک رژیم غذایی مغذی و کامل

سلامه سلیمان، متخصص تغذیه، در مورد تغذیه درست در ماه رمضان به نکات 
درخور توجهی اشاره کرده است. به نظر او ماه رمضان فرصت خوبی برای شکستن 
زنجیره های عادت های غذایی بد است، در حالی که اکثر مردم چنین کارکردی را از 

روزداری دریافت نمی کنند.
چه چیزهایی را زیادتر از حد می خوریم؟

برای بهره مندی از روزه باید در طول این ماه، دقت کنیم که چه چیزهایی را زیادتر 
از حد می خوریم؟ در مورد آن دقیق فکر کنیم. افطار یک وعده غذایی ساده و نه یک 

جشن است. افطار نباید تفاوت زیادی با رژیم روزمره شما داشته باشد.
برای حفظ یک رژیم متعادل و مغذی باید از گروه های اصلی غذایی بین دو نوبت 

افطار و سحر استفاده کنید.
عمده گروه های غذایی عبارتند از: میوه ها و سبزیجات، نان، غلات و سیب زمینی، 
گوشت، ماهی و مرغ، محصولات لبنی مانند شیر و پنیرو غذاهای حاوی چربی و قند 

طبیعی.
بایدهای خوردن سالم در وعده سحر

در طول افطار تا سحر به قدر کافی مایعات بنوشید و سعی کنید موادی بخورید که 
انرژی شما را تا زمان افطار تنظیم نگه دارد. مثال هایی در ادامه می آوریم که به شما 

کمک می کند سبد غذایی خودتان را تنظیم کنید:
جو. جوی دو سر با شیر یا ماست، با میوه های تازه و خشک، آجیل ها و دانه های 
مفید. غلات با فیبر بالا. این ماده اغلب با ویتامین ها و مواد معدنی غنی شده و مواد 

مغذی را به بدن می رساند.
غذاهای نشاسته ای مانند برنج یا کوسکوس. این مواد نشاسته ای با انواع پروتئین، 
میوه و سبزیجات ترکیب خوبی را تشکیل می دهد و در عین حال نباید شور باشد که 

شما را تشنه کند.
نان. به دنبال گزینه های سبوس دار بروید تا فیبر بالاتری را فراهم کنند. از خوردن 
پنیرهای تند یا گوشت هایی با مواد نگهدارنده خودداری کنید. پنیرهای کم چرب و 
میوه هایی مانند موز بهترین گزینه ها هستند. مایعات بنوشید، سوپ های سبکی مانند 

سوپ عدس میل کنید تا تشنگی به شما غلبه نکند.

چاق نشویم و سالم بمانیم؛ 

درماهرمضانچهچیزهایی
بخوریم؟
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»زهره دهدشتی شاهرخ« عضو هیات علمی دانشگاه علامه طباطبایی 
می گوید راه آینده، آموزش مجازی است. بسیاری از کشورهایی که بر اساس 
آموزش سنتی پایه ریزی شده اند، به مرور زمان و با توجه به ضروریات به روش 

آموزش مجازی روی خواهندآورد. 
از جمله مسائل و حوزه هایی که در شرایط ناشی از شیوع کرونا تحت تاثیر 
قرار گرفت، آموزش دانش آموزان و دانشجویان بود. نهاد آموزش که در بسیاری 
از کشورها به روش سنتی تهیه و تدوین شده است، از زمان شیوع کووید 19 
با مشکل تعطیلی مستمر روبه رو و سبب شد در برخی کشورها تمهیداتی 
برای برقراری آموزش مجازی در نظر گرفته شود. به کاربستن برخی سامانه ها 
در دانشگاه ها و نیز برنامه هایی نظیر »شاد« برای دانش آموزان از جمله این 
اقدامات در کشور ما بود. البته باید گفت برای رسیدن به یک برنامه آموزشی 

مجازی ایده آل همچنان راه بسیاری پیشِ رو داریم.
در این خصوص گفت وگویی با زهره دهدشتی شاهرخ، عضو هیات علمی 

دانشگاه علامه طباطبایی ترتیب دادیم که مشروح آن را در ذیل می خوانید؛
راه آینده، آموزش مجازی است

دهدشتی در ابتدای این گفت وگو اظهار داشت: با توجه به بحران ویروس 
کرونا در جهان و در ایران و تعطیلی مدارس و دانشگاه ها جهت حفظ سلامت 
دانش آموزان، دانشجویان، معلمان و استادان، چاره ای جز انتخاب سیستم 

آموزش مجازی در ایران و کشورهایی نظیر ایران نبوده و نیست.
در  و  دنیا  پیشرفته  کشورهای  در  و  است  مجازی  آموزش  آینده،  راه 
دانشگاه های معتبر مانند ام آی تی دوره های آنلاین در کنار دوره های آموزش 
سنتی ارائه می شود. ولی در کشور ما همچنان سیستم آموزش سنتی ترجیح 
داده می شد و چنین به نظر می رسید که برنامه ریزی چندانی در این زمینه 
انجام نگرفته است. اما در طی روزهای اخیر، تجربه عملی در دانشگاه علامه 
طباطبایی و دانشگاه های دیگر ثابت کرد، این سیستم آموزشی هم می تواند 
موفق باشد و با وجود نداشتن سابقه قبلی در زمینه آموزش مجازی بیش از 
94% کلاس ها به طور مجازی برگزار شده است. همچنین این تجربه عملی 
به ما نشان داد که به کمک افراد متخصص در زمان بسیار کمی می توانیم تا 

حد قابل قبولی امکانات را برای آموزش مجازی فراهم آوریم که امیدوارم این 
راه ادامه یابد.

تعامل و مشارکت بالای دانشجویان در روش آموزش مجازی
دهدشتی در خصوص تعامل و مشارکت بالای دانشجویان در روش آموزش 
مجازی گفت: کیفیت تعامل و مشارکت دانشجویان در این شیوه آموزشی بالا 
است و همچنین تعامل بسیار خوبی میان استاد و دانشجو برقرار است و حتی 
زمان کلاس ها بیش از شیوه آموزش سنتی به طول می کشد و دانشجویان 
علاقمندی بسیاری به آموزش مجازی نشان می دهند. هر چند نباید فراموش 
کرد در روش سنتی، تعامل رو در رو  و چهره به چهره بین استاد و دانشجو 
برقرار است که می تواند از این لحاظ، کیفیت بالاتر و تاثیرگذارتری را دارا باشد.

تجارب آموزش مجازی
بیان داشت:  مجازی  آموزش  روش  از  تجربه اش  خصوص  در  دهدشتی 
از جمله مشکلاتی که در این زمینه وجود دارد، این است که ما نمی توانیم 
همان سیستم آموزش سنتی را در آموزش مجازی پیاده کنیم و نیازمند 
استفاده از تکنولوژی ها و روش های نوین آموزشی هستیم. در این راستا 
باید کلاس های آموزشی استادان جهت بهره گیری بالاتر از این سیستم 
برگزار شود و همچنین پرسنل پشتیبان هم باشند تا برخی مشکلات فنی را 
حل کنند. قطعا اگر اقدامات و تمهیدات لازم در این خصوص فراهم باشد، 
استادان با مشکلات کمتر مواجه می شوند و آموزش به بهترین نحو می تواند 
ارائه شود. وی افزود: تجربه من در سمت مدیرگروهی نشان داد که بسیاری از 
فرآیندهای کاری به طور سنتی طراحی شده اند که باید مورد تجدید نظر قرار 
گیرند و متناسب با شرایط آموزشی مجازی تهیه و تدوین شوند. اما به طور 
کلی با توجه به اینکه آمادگی قبلی برای آموزش مجازی نداشتیم ولی نتیجه 

از نظر من رضایت بخش است .
آموزش مجازی؛ فراتر از زمان و مکان

دهدشتی در خصوص آموزش مجازی و تفاوت آن با آموزش حضوری گفت: 
آموزش مجازی دارای نقاط قوتی است که از آن جمله می توان به فراتر بودن از 
زمان ها و مکان ها اشاره کرد. به عبارتی این روش آموزشی دارای محدودیت 
زمانی و مکانی نیست و دانشجویان می توانند کلاس های ضبط شده را 
مجددا در زمان و مکان مناسب مشاهده کنند. همچنین آموزش آنلاین به 
دانشجویان شاغل این امکان را می دهد که بدون صرف زمان و هزینه جهت 
رفت و آمد در هر نقطه امکان دسترسی به کلاس درس را داشته باشند. 
علی الخصوص برای دانشجویان شهرستانی که مجبور به گرفتن مرخصی 
و صرف هزینه جهت  رفت و آمدند، این روش می تواند بسیار مناسب باشد. 
اما موفقیت این روش تا حدود زیادی منوط به فراهم بودن زیرساخت های 
لازم در سطح کشور و مراکز آموزشی است. چه بسا بسیاری از دانشجویانی 
که در مناطق محروم هستند، قادر به تامین امکانات این امر مانند لپ تاپ 
و یا گوشی های هوشمند و مناسب نیستند. بنابراین واضح است که در یک 
جامعه ناهمگن باید شرایط متفاوت را نیز لحاظ کرد و بعد به اقدامی تصمیم 
گرفت. همچنین از جمله مشکلاتی که در این روش آموزشی وجود دارد در 
مواردی از قبیل عدم دسترسی به اینترنت یا پایین بودن سرعت اینترنت و 
نداشتن ساز و کار مناسب برای گرفتن آزمون است که باید همه این موارد 
لحاظ شوند. اما در روش سنتی با چنین مشکلاتی رو به رو نیستیم و تعامل 
رو در رو و چهره به چهره استاد و دانشجو می تواند به مراتب دارای تاثیرگذاری 

بسیاری بیشتر باشد.

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم خبرداد:

انعقاد۲۷۰قراردادحقبهرهبرداری
درشهرکصنعتیثامن

 مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم گفت:  270 فقره قرارداد حق 
بهره برداری در شهرک صنعتی چوب و مبل ثامن این استان منعقد شده است. 

اسرافیل شعاعی درگفت و گویی بیان کرد: از ابتدای سال 91 واگذاری در شهرک 
صنعتی ثامن شروع شده و هم اکنون 270 فقره قرارداد حق بهره برداری دراین شهرک 
منعقد شده است و بیش از 90 واحد صنعتی نیز در این شهرک مشغول فعالیت هستند.

وی شهرک صنعتی ثامن را یکی از بهترین شهرک های صنعتی کشور معرفی کرد 
و افزود: باتوجه به ظرفیت های بالفعل شهر قم به عنوان یکی از قطب های تولید 
مصنوعات چوبی در کشور، شهرک صنعتی چوب و مبل ثامن نیز با هدف استقرار 
صنایع درودگری در استان قم ایجاد شد، از این رو مهمترین زیر ساخت های لازم اعم از 

معابر عبور و مرور استاندارد، آب، برق، گاز و تلفن در این شهرک وجود دارد.
وی همچنین حجم طرح های عمرانی جاری و در دست اجرا در این شهرک را بالغ 
بر 180 میلیارد ریال عنوان کرد و ادامه داد: این حجم از طرح عمرانی در دست اجرا و 

جاری در این شهرک نشان از اهمیت صنعت درودگری دراستان قم دارد.
شعاعی ضمن تأکید بر ایجاد واحدهای خدمات رسان در شهرک صنعتی ثامن بیان 
داشت: تعداد 10 واحد خدماتی در منطقه خدماتی شهرک طراحی شده است که 
پس از سیر مراحل در هیأت مدیره شرکت برای ایجاد واحد خدماتی و ارائه خدمات 
به متقاضیان واگذار خواهد شد. وی افزود: تمامی مراجع ذیربط در این خصوص 
اعم از اتحادیه درودگران و خوشه مبلمان نیز می بایست در کنار شهرک های صنعتی 
شرایط افزایش سهم ارزش افزوده تولیدات چوبی در استان قم را ارتقاء داده تا تمامی 
مصنوعات چوبی به صورت کامل از استان به سایر مناطق کشور ارسال و یا صادر شود.
وی همچنین بیان کرد: راه دسترسی موجود در شهرک صنعتی تخصصی چوب و 

مبل ثامن بسیار خوب، ایمن و برابر با استانداردهای وزارت راه احداث شده است.
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی قم درادامه گفت: برای تسهیل دسترسی به 
شهرک به صورتی که آزاد راه قم به گرمسار به اتوبان امیر کبیر )قم به کاشان ( متصل 
شود، مکاتباتی با اداره کل راه و شهرسازی استان صورت گرفته است که بنابر اظهار 
نظر این دستگاه متولی مشکل تملک در این باره وجود دارد که موضوع توسط شرکت 

ساخت و توسعه حمل و نقل کشور در حال پیگیری و رفع شدن است.
وی همچنین در خصوص اتصال بلوار عمار یاسر به اتوبان امیر کبیر )قم به کاشان( 
برای تسهیل دسترسی به شهرک صنعتی ثامن افزود: بنابر اعلام نظر اداره کل راه و 
شهرسازی عملیات اجرایی مذکور در حال تکمیل مطالعات و رفع مشکل آزاد سازی 

اراضی کشاورزی واقع در مسیر تملک و تأمین اعتبار مورد نیاز و پیگیری است.
 

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم  خواستار شد:

بازنگریدرمجوزهایبرداشتنمک
درحوضسلطان

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: با توجه به گذشت زمان و تغییر 
شرایط اکولوژیک درتالاب شکار ممنوع حوض سلطان، مجوزهای برداشت نمک در 
این منطقه نیازمند بازنگری است.  سید رضا موسوی مشکینی درحاشیه بازدید از 
تالاب های شکار ممنوع مره و حوض سلطان افزود: به همین منظور درروزهای آتی 
طی جلسه ای با حضور مسئولان ذیربط در دستگاه های اجرایی و معدنکاران، در این 
خصوص تصمیم های لازم اخذ خواهد شد. وی همچنین بیان کرد: بارش برف و باران 
و رهاسازی حقابه قمرود طی یک ماه گذشته، تالاب های قم را پرآب ساخته و شرایط 
زیستی در این مناطق را بهبود بخشیده است. وی بر ضرورت ادامه تأمین حقابه زیست 
محیطی قمرود و قره چای و کاهش اضافه برداشت ها از منابع آب زیرزمینی به ویژه 
در دشت مسیله تأکید کرد و گفت: برای مقابله با کانون های القاء گرد و غبار درمرکز 
کشور و حفظ گونه های خاص گیاهی و جانوری در این مناطق، باید حقابه رودخانه ها 
و تالاب های قم را تأمین کنیم. مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم آبگیری تالاب 
های مره و حوض سلطان و حضور پرندگان مهاجر آبزی و کنار آبزی در این مناطق را 
مناسب ارزیابی کرد و افزود: این اداره کل از هرگونه خسارت زیست محیطی به مناطق 
و زیستگاههای حساس و شکننده استان جلوگیری و بر اساس ضوابط و قوانین با 
آن برخورد خواهد کرد. تالاب های قم با وسعت حدود 100 هزار هکتار، حدود 10 
درصد از وسعت جغرافیایی استان را تشکیل می دهد؛ بر همین اساس، قم ظرفیت 
های چشمگیری در این حوزه محیط زیست دارد که همه ساله میزبان دسته های بزرگ 
پرندگان مهاجر است. تالاب های مره، شکار ممنوع حوض سلطان، بهشت معصومه، 
دریاچه نمک، غدیر و گنبد نمکی جزو تالاب های استان قم به شمار می آید. دریاچه 
نمک حوض سلطان در 40 کیلومتری شمال شهر قم، 85 کیلومتری جنوب تهران و در 
حاشیه آزادراه قم - تهران قرار دارد؛ این دریاچه به مساحت تقریبی 240 کیلومترمربع 
در جنوب رشته  کوه  های البرز واقع شده و وسعت و شکل دریاچه متناسب با ورود آب و 

میزان بارندگی آن در فصل های مختلف سال متفاوت است.

خبرهای خوش در تلخی کرونا؛

نظامسلامتقمدرروزهایکرونایی
تقویتشد

 از ابتدای شیوع کرونا و با پیگیری مسوولان استانی 3 هزار و 140 میلیارد ریال منابع و 
اعتبار برای تقویت حوزه نظام سلامت به استان قم اختصاص پیداکرده است. 

به گزارش روابط عمومی استانداری قم، در همین راستا برای تامین تجهیزات و اقلام 
و تادیه مطالبات پرسنل بیمارستانی قم هزار میلیارد ریال اعتبار تخصیص یافته است.

بر اساس گزارش استانداری قم برای تکمیل و تجهیز بیمارستان امیرالمؤمنین)ع( نیز 
600 میلیارد ریال منابع اختصاص پیداکرده است. کلنگ احداث بیمارستان خیرساز 
امیرالمومنین)ع( سال 94 بر زمین زده شد و این مجموعه درمانی با 220 تخت، 
در 9 طبقه احداث شده است. مرکز درمانی امیرالمومنین)ع( در محوطه مجموعه 
بیمارستانی شهید بهشتی با 21 هزار مترمربع زیربنا احداث شده است، این بیمارستان 
روان،  و  اعصاب  زنان،  بخش  مصدومان،  انتقال  برای  بام  روی  بر  بالگرد  پد  دارای 
جراحی، اطفال، ارتوپد، گوش و حلق و بینی، چشم و واحدهای پاراکلینیکی ازجمله 
تصویربرداری، سی تی اسکن، آزمایشگاه و داروخانه می باشد. پیش از شیوع کرونا 
این بیمارستان بیش از 97 درصد پیشرفت فیزیکی داشت که با توجه به آغاز با شیوع 
ویروس کووید19 و تکمیل ظرفیت تمام بیمارستان های قم، بهره برداری از این مرکز 
درمانی برای ارائه خدمت به بیماران مبتلا به کرونا در دستور کار قرار گرفت. تصویب 
هزار و 500 میلیارد ریال تسهیلات جهت تکمیل و بهره برداری از بیمارستان مادر در 
شهرک پردیسان نیز در ایام شیوع کرونا در قم کلید خورده است. همچنین هم زمان با 
شیوع کرونا و طبق مصوبه ستاد بحران استان افتتاح طرح فاضلاب بیمارستان فرقانی 
بااعتباری بالغ بر 40 میلیارد ریال آغازشده است. بزرگترین بیمارستان فوق تخصصی 
بخش خصوصی قم به نام بیمارستان مادر از سال 1393 در زمینی به مساحت 3 هکتار 

و با ظرفیت 240 تخت در منطقه پردیسان قم در حال ساخت است.
 

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم:

افتتاححساباولیهمسکناقدامملی
اتوماتیکمیشود

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم گفت: در راستای اجرای پروتکل های بهداشتی 
وحفظ سلامت شهروندان،افتتاح حساب اولیه برای متقاضیان طرح اقدام ملی تولید 
مسکن در این استان به صورت اتوماتیک انجام می شود.  حسن صبوری دراین زمینه 
افزود: این تصمیم با هدف جلوگیری از گسترش ویروس کرونا،حفظ جان هموطنان 
و همکاران و همچنین حفظ و صیانت از حقوق شهروندی و تسهیل درفرآیند ثبت نام و 
تکمیل مدارک متقاضیان اتخاذ شده است. وی خاطرنشان کرد: شیوه افتتاح حساب 
با بانک مسکن پس از اعلام مشخصات کامل ثبت نام شدگان به صورت متمرکز بوده 
که توسط ستاد بانک مسکن اعلام خواهد شد. وی گفت: متقاضیان باید نسبت به 
واریز مبلغ تعیین  شده اقدام کرده و مشخصات حساب به صورت پیامکی به متقاضیان 
اطلاع رسانی می شود. صبوری تاکید کرد: در راستای حفظ فاصله گذاری اجتماعی و 
کاهش ترددهای درون شهری، لازم است متقاضیان به اداره کل راه و شهرسازی استان 
قم، بنیاد مسکن و بانک مسکن مراجعه نکرده و منتظر ارسال پیامک باشند. در طرح 
اقدام ملی درمجموع در شهرک پردیسان قم، 39 قطعه زمین برای تولید چهار هزار واحد 
مسکونی، در شهر جعفریه یک قطعه زمین برای تولید 167 واحد، در شهر دستجرد یک 
قطعه زمین برای تولید 29 واحد، در شهر قنوات یک قطعه زمین برای تولید 135 واحد 

و در شهر کهک یک قطعه زمین برای احداث 69 واحد مسکونی اختصاص یافته است.

آیت الله اعرافی خطاب به رهبران دینی هندوستان مطرح کرد:

حوزههایعلمیهآمادههمکاریبارهبران
دینیومعنویهند

مدیرحوزه های علمیه کشور درنامه ای خطاب به رهبران دینی هندوستان گفت: 
حوزه های علمیه آمادگی دارند فصل جدیدی از همفکری و همکاری را با مراکز علمی 
بین المللی و مراکز دینی و رهبران ادیان و کشورهای دنیا به ویژه رهبران دینی و معنوی 

هند آغاز نمایند. 
آیت الله علیرضا اعرافی دراین نامه با اشاره به شیوع بیماری کرونا در کشورهای 
مختلف جهان، ضمن ابراز همدردی با مصیبت دیدگان و آسیب دیدگان از پیروان تمام 
ادیان و ملت های جهان، ابراز امیدواری کرد که تمام بلاها و نابسامانی ها از جهان به 

ویژه کشور هند به دور باشد.
وی با تاکید برضرورت عمل به توصیه های پزشکان در مقابله با شیوع ویروس کرونا، 
این گونه بلاها را آزمون الهی و موجب تکامل و تعالی انسان و بصیرت نسبت به معاد 
و خدای متعال دانسته و آورده است: تبیین صحیح و عقلانی این گونه حوادث و 
چگونگی مواجهه با آن و پرهیز از دوقطبی غیر واقعی علم و دین از وظایف نخبگان 

و مسئولان است که رهبران و عالمان دینی در این زمینه مسئولیت مضاعفی دارند.
 اعرافی افزوده است: مقابله با این چالش و سایر بحران های معاصر مانند بی عدالتی، 
تبعیض های ناروا، تحریم های غیر انسانی، بحران زیست محیطی، جنگ، تروریسم، 
تولید و نگهداری سلاح های کشتار جمعی مستلزم همفکری و همکاری بین المللی 
و مقابله همه جانبه با سیاست های غیر مسئولانه برخی کشورهای سلطه جو و قوانین 
یک جانبه گرایانه و مبارزه همه جانبه با جریان های فساد، تبعیض، تحریم، ضدعدالت و 

اخلاق و معنویت و پایبندی صادقانه به آموزه های مشترک انسانی و دینی است.
وی ادامه داده است: رهبران راستین دینی همواره بر ارادت و پیمان خود با ذات مطلق 
هستی و خدمت به انسانیت ایستاده اند و خواهند ایستاد و این روزها درجمهوری 
اسلامی ایران شاهد جلوه های وصف ناشدنی از حرکت های داوطلبانه و همکاری 
گسترده دولت و اقشار مختلف ملت از جمله روحانیت و حوزه های علمیه و بزرگان دین 
و طلاب علوم دینی و جوانان امدادگر با هدایت مراجع دینی و رهبری معظم انقلاب 

اسلامی هستیم و بر این پیوند آسمانی افتخار می کنیم.
مدیر حوزه های علمیه در پایان این نامه تاکید کرده است: حوزه های علمیه، بزرگان و 
اساتید و طلاب آمادگی دارند ضمن تبادل تجارب علمی، پژوهشی، فرهنگی و امدادی 
به ویژه در عرصه مجازی، فصل جدیدی از همفکری و همکاری را با مراکز علمی بین 
المللی و مراکز دینی و رهبران ادیان و کشورهای دنیا به ویژه رهبران دینی و معنوی هند 
آغاز نمایند تا با این گفتوگو و تعامل صف واحد ادیان در خدمت بشریت شکل گیرد و 

تمدن نوین دینی و معنوی ساخته شود.
 

رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم اعلام کرد:

قمسومیناستانموفقدراجرای
سامانههاینوینآبیاری

رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: بر اساس ارزیابی های صورت گرفته 
درسال 98، قم رتبه سوم توسعه سامانه های نوین آبیاری را در میان استان های کشور به 

دست آورد که دستاوردی بزرگ برای بخش کشاورزی استان است. 
عباس پورمیدانی در گفت و گویی اظهارداشت : سال گذشته سطح مطلوب قابل اجرا 
برای توسعه سامانه های نوین آبیاری در قم،  سه هزار و 786 هکتار تعیین  شده بود که 
درعمل چهار هزار و 25 هکتار یعنی بیش از صد درصد رقم تعیین  شده در استان اجرا 
شد و یکهزار و 825 هکتار نیز درحال اجراست که درمجموع سطح بهره برداری از 

سامانه های نوین آبیاری طی سال گذشته پنج هزار و 850 هکتار می شود.
وی افزود: اجرای سامانه های نوین آبیاری و توسعه آن درسطح باغات و مزارع قم یک 
ضرورت است، چرا که قم در منطقه گرم و خشک کشور قرار گرفته و مدیریت نهاده های 

کشاورزی به خصوص منابع آبی درآن از اهمیت ویژه ای برخوردار است.
وی ادامه داد: اکنون حجم بالایی از هزینه های اجرای سامانه های نوین آبیاری درقم 
توسط تسهیلات و حمایت های دولتی تامین می شود و کشاورزان استان استقبال 

خوبی از به کارگیری این روش آبیاری در سطح مزارع و باغات خود دارند.
پورمیدانی گفت: بر اساس برنامه ریزی های صورت گرفته، توسعه سامانه های نوین 
آبیاری درقم با سرعت بیشتری ادامه می یابد و تمام زمین های کشاورزی استان که 

قابلیت استفاده از این سامانه ها را داشته باشد با این روش آبیاری می شود.
وی تاکید کرد: باوجود بارش های اخیر،  محدودیت منابع آبی درقم همچنان جدی 
است و سازمان جهاد کشاورزی استان در چارچوب طرح تغییر الگوی کشت، کاهش 
مصرف آب دربخش کشاورزی را با استفاده از روش های مختلف ازجمله به کارگیری 

سامانه های نوین آبیاری در اولویت برنامه های خود قرار داده است.

معاون خدمات زائران مسجد مقدس جمکران :

مسجدجمکرانباخیریندرتوزیع
گوشتقربانیمشارکتمیکند

معاون خدمات زائران مسجد مقدس جمکران از اهدای بیش از 6تن گوشت قربانی 
سلامتی منجی عالم بشریت به نیازمندان از ابتدای ماه رمضان خبر داد و گفت: طرح 
مشارکت با خیرین درخرید و ذبح قربانی سلامتی امام زمان )عج( به مناسبت هفدهم 

رمضان، سالروز بنای مسجد مقدس جمکران اجرایی می شود. 
ابراهیم صدوقی با اشاره به تشکیل قرارگاه مردمی گامی به سوی جامعه مهدوی در 
نیمه شعبان در لبیک به فرمایشات رهبر معظم انقلاب بیان کرد: این قرارگاه باهدف 
گسترش مواسات، همدلی و کمک مؤمنانه به نیازمندان جامعه، تشکیل شده و تا 
امام زمان)عج(  برای سلامتی  قربانی  رویکرد  با  ماه مبارک رمضان،  بیست وهفتم 
فعالیت خواهد کرد. وی ضمن تقدیر از استقبال مردم از طرح قربانی برای سلامتی 
امام زمان)عج( و رفع بلا و فتنه از عالم در ماه مبارک رمضان گفت: از ابتدای تشکیل 
قرارگاه بیش از6 تن گوشت قربانی توسط بانیان خیر تأمین که این تعداد در مسجد 
مقدس جمکران ذبح، بسته بندی و بین اقشارکم درآمد با عنوان هدیه امام زمان)عج( 
توزیع شده است. معاون خدمات زائران مسجد جمکران از طرح مشارکت در خرید و 
ذبح قربانی به مناسبت هفدهم رمضان، سالروز بنای مسجدمقدس جمکران به امر 
مبارک حضرت ولی عصر عجل الله تعالی فرجه الشریف، خبر داد و گفت؛ این طرح 
از روز دهم رمضان به مدت یک هفته اجرا می شود که طی آن مسجد مقدس جمکران 
در ذبح باخیرین و بانیان مشارکت خواهد کرد. صدوقی گفت: در این طرح 20درصد 
قیمت خرید دام قربانی توسط مسجد و 80 درصد مبلغ توسط مردم نیکوکار و خیّر 
پرداخت می شود تا علاقه مندان بتوانند باهر توان مالی و کمتر از نرخ تمام شده درطرح 
قربانی برای سلامتی امام زمان)عج( سهیم شوند. وی به درخواست مشارکت در این 
طرح از اقصی نقاط ایران اسلامی خبر داد و خاطرنشان کرد: درحال حاضراین طرح 
با استقبال مردمی در استان های مختلف کشور توسط نمایندگان این مکان مقدس 
درحال اجراست و هموطنای که دراستانها و شهرهای مختلف هستند و قصد همیاری 
و مشارکت دراین طرح را دارند می توانند جهت اطلاع بیشتر با شماره تلفن 31320 با 

پیش شماره 025 تماس بگیرند.

مدیرکل استاندارد استان قم  خبرداد:

نظارتبرمحصولاتقابلعرضهدرماهرمضان
مدیرکل استاندارد استان قم گفت: طرح ویژه کنترل بازار در ماه مبارک رمضان با 
هدف کنترل و نظارت بر عرضه محصولات استاندارد در مراکز عرضه استان توسط اداره 

کل استاندارد انجام می شود. 
مجید آوری فرد در این خصوص افزود: این طرح با هدف نظارت بر عرضه محصولات 
برنامه های سازمان ملی  مصرفی مردم در ماه مبارک رمضان و در راستای اجرای 
استاندارد در استان قم اجرا شده و همچنان ادامه دارد. وی بیان کرد: با توجه به 
فرارسیدن ماه مبارک رمضان و لزوم نگاه ویژه به موضوع سلامت مردم، دراین طرح 
اقلام مورد مصرف مردم به ویژه در حوزه صنایع غذایی مورد نظارت و بازرسی دقیق 
کارشناسان و بازرسان این اداره کل قرار گرفته است. وی ادامه داد: هدف از اجرای 
این طرح جلوگیری از عرضه محصولات غیر استاندارد در بازار و حمایت از کالاهای 
استاندارد و با کیفیت ایرانی است. آوری فرد گفت: اجرای این طرح و درادامه آن نظارت 
مستمر اداره کل استاندارد بر مراکز عرضه محصولات ایرانی در نهایت منجر به افزایش 
کیفیت آن ها و جهش تولید خواهد شد. وی در پایان با بیان اینکه، این طرح تا پایان این 
ماه ادامه خواهد داشت از هم شهروندان درخواست کرد به جهت مشارکت در این طرح 
و اطمینان از کالاهای دارای نشان استاندارد، کد ده رقمی درج شده در زیر علامت 
استاندارد را به سامانه پیامکی 10001517 ارسال و در صورت عدم انطباق مشخصات 

دریافتی، موارد تخلف را به اداره کل استاندارد استان قم اطلاع رسانی نمایند.

راه آینده، آموزش مجازی است

آموزش مجازی؛ عبور از مرزهای زمانی و مکانی 

اجتماعی

که  افکنده  سایه  جهان  بر  چنان  کرونا  شبح 
دغدغه های خودمحافظتی و الزامات تطبیق با شرایط 
متفاوت ناشی از اعمال محدودیت های اجتماعی، 
سلامت روانی افراد جامعه را در معرض آسیب قرار 
نیازمند  بحران،  این  از  بی گزند  عبور  است.  داده 
اهتماهی همه جانبه به سلامت شهروندان در ابعاد 

جسمانی و روانی است. 
به  جهان  از  متفاوت  چهره ای  امروز  کرونا  ویروس 
تصویر کشیده است؛ تصویری بدیع و غریب که طبیعتا 
دنبال  به  هم  را  پردامنه ای  و  نوظهور  پس آمدهای 
اقتصادی،  سیاسی،  ابعاد  از  برکنار  داشت.  خواهد 
و  ملی  سطح  در  ویروس  این  شیوع   ... و  فرهنگی 
بین المللی، کرونا مسائل مرتبط با امنیت روانی افراد 

جامعه را هم تحت تاثیر قرار داده است.
بسیاری از شهروندان، نگران از احتمال ابتلای خود 
و اعضای خانواده شان به بیماری کووید19 ، حفاظت 
از ابعاد پنهان تر امنیت جان و روان خود و عزیزانشان 
را مورد غفلت و کم توجهی قرار می دهند؛ مسائلی که 
اگر اهمیت و تبعاتش بیشتر از کرونا نباشد، کمتر از 
آن نخواهد بود.  »حمیلا بخشی« روانشناس بالینی 
در این خصوص یادداشتی نوشته که در ادامه آمده 

است:
از  دیگر  بسیاری  مانند  ما  کشور  که  روزها   این 
کشورهای جهان با  ویروس کرونا دست و پنجه نرم 
می کند، بسیاری از اقشار آسیب پذیر جامعه از جمله 
گرفته اند.  قرار  بیشتری  خطر  معرض  در  کودکان، 
نگهداری از کودکان امروز به دغدغه ای جدی برای 
بسیاری از والدین تبدیل شده است. برخی از والدین 
که با مشغله های بسیاری مواجه هستند، به خاطر 
ضرورت  قرنطینه بودن کودکان در خانه و بسته بودن 
مراکز مجاز نگهداری از آنان چون مهدکودک ها، از 

این جامعه نه چندان کم جمعیت و پر پتانسیل غافل 
شده اند. مساله این است که اگر به نکات و شرایط 
ایمن نگهداری از کودک توجه نداشته باشیم، آسیبی 
جدی تر از کرونا در انتظار آنان خواهد بود. در دوره 
بحران کنونی، برخی از والدین به ناچار کودکان خود را 
به منزل اقوام برده یا در خوشبینانه ترین حالت آنان را 
به همراه خود به محل کار می برند. حتی برخی از پدر 
و مادرها کودکان خود را در منزل تنها می گذارند. در 
هر سه صورت، باید در خصوص نگهداری از کودکان 
دقت نظری جدی تری داشته باشیم، تا هم خودمان 
دچار مشکل نشویم و هم فرزندانمان با آسیب هایی با 

تبعات جبران ناپذیر مواجه نشوند.
ما به عنوان والدین، باید بدانیم فرزند خود را برای 
نگهداری به کجا و به چه کسی می سپاریم. همان 
طور که همیشه آمار نشان داده است، اغلب موارد سوء 
استفاده  از کودکان، از ناحیه نزدیک ترین فرد به کودک 
صورت گرفته است. باید پیش از سپردن کودکان حتی 
به نزدیکانمان، شرایط ایمن و بی خطر نگهداری از 

کودک را مورد توجه قرار دهیم.
افزون بر این، توهین و شکستن عزت نفس کودک 
داشت.  خواهد  دنبال  به  سنگینی  پیامدهای  نیز 
نگهداری از کودک شامل تمامیتی از جمله حفاظت 
از جسم و روان او می شود که هر دو به یک اندازه 
اهمیت دارند. کودکی که تا دیروز در جمع همسالان 
و مربیانش تایید و تمجید شده است، در محیط کار 
نگاه های سنگین کارمندان و رئیسان را به خوبی درک 
خواهد کرد. این مساله در منش و نگرش او تاثیر منفی 
خواهد داشت. کودک در محیط کار بزرگسالان، به 
جای کسب عزت نفس، دچار فروپاشی می شود. تنها 
ماندن در خانه هم علاوه بر مخاطرات جسمی، تبعات 

سوء عاطفی به همراه خواهد داشت.

ابعاد گسترده مقوله  از  مساله کودکان، تنها یکی 
است.  کرونایی  روزهای  در  جامعه  روانی  سلامت 
دیگری  بیماری  هر  یا  کرونا  که  است  این  واقعیت 
نیازمند آموزش مراقبت و پیشگیری ازآسیب هم در 
ابعاد جسمانی و هم در ابعاد روانی است. از این رو باید 
کمی واقع گرا باشیم و آسیب های در کمین را تجزیه و 
تحلیل کنیم. در شرایط کنونی، جامعه ما به مطالعات 
و اقدامات کارشناسی شده در حوزه بهداشت روان به 
ویژه در مورد گروه های آسیب پذیر جامعه نیاز دارد. در 
دوره  پساکرونا ما با جامعه ای متفاوت و پرچالش به 
ویژه از نظر اقتصادی روبرو خواهیم بود. این شرایط 
متفاوت، تبعات عینی و ذهنی متفاوتی هم به دنبال 

خواهد داشت.
گسترده ای  ابعاد  در  حاکمیت   که  شرایط  این  در 
مساله  در  و  است  مشغول  کرونا  بحران  مدیریت  به 
و همکاری خود جامعه  از ظرفیت  بیماری،  کنترل 
بهره می برد، مردم باید بستری فراهم کنند که از نظر 
نشوند.  پذیر  آسیب  هم  روانی  بهداشت  و  اخلاقی 
تبعات سوء این ویروس ذره ای، موجب می شود بعد 
از بحران، شاهد افزایش شمار کسانی باشیم که از 
با  باید  ما  می برند.  رنج  شدید  وسواس  و  افسردگی 
بهره گیری از رویکرد واقع گرایانه به خود کمک کنیم تا 
دچار معضل بیماری اعصاب و روان نشده و اضطراب 

را با خود برای همیشه حمل نکنیم.
با  که  کنونی  شرایط  در  که  است  این  پیشنهاد   
فشارهای بیشتری مواجه هستیم، بیشتر از پیش از 
مشاورین و روانشناسان کمک بگیریم. صبر نکنیم تا 
مشکلات شدید و بحرانی شوند. تا مشکلات جدی 
در خود حس نکرده ایم به فکر بهداشت روانی خود 
و خانواده باشیم. پیشگیری همیشه بهتر، راحت تر و 

موثرتر از درمان است.

آسیبهایجدیترازکرونارافراموشنکنیم

»افطاری دادن«، از جمله آداب پسندیده ماه رمضان است و اگرچه امسال به علت 
شیوع ویروس کرونا این امر خیر کم رنگ شده اما می توان همین اتفاق را به فرصتی 

طلایی تبدیل کرد و همچنان به یاری نیازمندان شتافت. 
سایه سنگین کرونا بسیاری از سنت ها و آیینی که گردهم آورنده افراد بود و به نوعی 

نشاط اجتماعی را به همراه داشت تحت الشعاع قرار داده و به کناری زده است.
یکی از این رسم و سنت خوب که ریشه در اعتقاد مردم دارد، افطاری دادن در ماه 
رمضان است که به دلیل شیوع این ویروس و در جهت مقابله با آن، از سوی مسئولان 

ذیربط هر نوع برگزاری تجمع و گرد هم آمدن ممنوع شده است.
سنت دیرینه ای که به بیان یک فعال مدنی، در بسته های غذایی و تقسیم آن میان 

افراد نیازمند و حاشیه نشین می توان آن را حفظ و از این تقسیم حظّ برد.
منیره آرزومندی که مدیر سازمان مردم نهاد »ایلیا« است و همواره کودکان و زنان 
نیازمند را تحت حمایت قرار داده است، در گفت و گو با خبرنگار حوزه زنان و خانواده 
ایرنا، ضمن مطرح کردن این پیشنهاد یادآور شد: این افطاری دادن را می توان به 
فرصت طلایی تبدیل کنیم؛ به این معنا که اگر نمی توان مانند سال های گذشته 
سفره افطار در منزل گسترد، بهترین فرصت است برای ساماندهی یک حرکت مردمی 
و ارائه کمک مومنانه. چنانچه رهبر معظم انقلاب هم بر این کمک مومنانه تاکید دارند.
وی با تاکید بر این که در شرایط خطیر، فقط خود ملت هستند که می توانند یکدیگر 
را حمایت کنند، ادامه داد: آنچه می خواهیم در سفره افطار داشته باشیم را می توان 

در یک ساماندهی و در بسته های غذایی به دست محرومان رساند.
این فعال مدنی، به خانواده هایی که به تنهایی نمی توانند از عهده این کار برآیند، 

توصیه کرد: می توان در هر محله یا مسجد یا سازمان های مردمی معتمد که توانایی 
رساندن این کمک ها به مردم را دارند، این کار را به صورت جمعی انجام داد.

مدیر موسسه ایلیا درباره عملکرد این موسسه در روزهای کرونایی که با ماه رمضان 
هم تقارن پیدا کرده است، توضیح داد: موسسه ایلیا خوشبختانه تا به امروز توانسته 
برای نوبت اول، 500 بسته غذایی کاملا ارزنده و خوب که کفاف یک ماه خانواده ها 
را بدهد، تهیه و توزیع کند. بنا داریم نوبت دوم را با کمک مردم عزیز و خیران در روز 
ولادت امام حسن )ع( تهیه و توزیع کنیم.این فعال مدنی در بخشی دیگر از این گفت 
و گو درباره نقشی که سازمان های غیر دولتی و آحاد مردم در حوزه مسئولیت پذیری 
اجتماعی بر عهده دارند، اظهار داشت: برای مبارزه با کرونا به عنوان یک مشکل 
سلامت که نظام درمان را درگیر و همه افراد جامعه را تهدید کرده و پایه های اقتصادی 
و معیشتی را هم مورد مخاطره قرار داده است، تک تک افراد وظیفه دارند که درحوزه 

پیشگیری و درمان نقش خود را ایفا کنند.
وی با یادآوری این موضوع که خوشبختانه ملت ایران همواره در قالب تشکل های 
خیریه، مذهبی، سنتی و سازمان های مردم نهاد دست در دست هم با مشکلات 
جنگیده اند، خاطرنشان کرد: تلاش کردیم بسیاری از زنان سرپرست خانوار که 
متاسفانه به دلیل مسائل و مشکلات ناشی از کرونا کار خود را از دست داده اند را به 
همکاری بطلبیم تا ماسک و گان های بیمارستانی تولید کنند و در قبال آن دستمزدی 

برای تامین حداقلی معیشت خود دریافت کنند.
آرزومندی تاکید کرد: هر فرد ایرانی به عنوان یک مسئول اجتماعی می تواند با تهیه 

یک ماسک، جان دیگری را نجات دهد.

هر فرد ایرانی، یک مسئولیت پذیر اجتماعی؛

»افطاریدادن«رابهسمتحرکتمومنانهسوقدهیم
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آگهی تغییرات 
آگهی تغییرات شرکت ساباط عصر نوین با مسئولیت محدود به شماره ثبت 8268 و شناسه ملی 10860158492 
به استناد صورتجلسه هیئت مدیره مورخ 1397/12/12تصمیمات ذیل اتخاذ شد : مرکز اصلی شرکت به آدرس جدید: 
استان قم ، شهرستان قم ، بخش مرکزی ، شهر قم، تولیددارو ، کوچه امام خمینی 21 ]سعیدی 3[ ، خیابان امام خمینی 
، پلاک 97 ، طبقه دوم ، واحد جنوبی کدپستی 3718794334 تغییر یافت و ماده مربوطه در اساسنامه بشرح فوق اصلاح 

گردید.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )۸2۳۹۶۳(

---------------------------------------------------
آگهی تغییرات 

آگهی تغییرات شرکت آلی فرآیند اتحاد ایرانیان با مسئولیت محدود به شماره ثبت 15837 و شناسه ملی 14007802874 
به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ 1399/01/17تصمیمات ذیل اتخاذ شد : 1- آقای حامد کاظمی 
بشماره ملی 0386304033 با پرداخت مبلغ 20.000 ریال سهم الشرکه به صندوق شرکت در ردیف شرکاء قرارگرفت 
. 2- آقای حمیدرضا کاظمی بشماره ملی 0384891381 با پرداخت مبلغ 480.000 ریال سهم الشرکه به صندوق 
شرکت ، سهم الشرکه خود را به مبلغ 1.980.000 ریال افزایش داد . سرمایه شرکت از مبلغ 2.000.000 ریال به 
2.500.000 ریال افزایش یافت و ماده مربوطه در اساسنامه بشرح فوق اصلاح گردید در نتیجه سهم الشرکه هر یک از 
شرکاء پس از افزایش سرمایه عبارتست از : حامد کاظمی بشماره ملی 0386304033 دارنده 20.000 ریال سهم الشرکه 
، حمیدرضا کاظمی بشماره ملی 0384891381 دارنده 1.980.000 ریال سهم الشرکه و سیمین عابدی به شماره ملی 

0386494411 دارنده 500.000 ریال سهم الشرکه.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )۸2۳۹۶۵(

---------------------------------------------------
آگهی تغییرات 

آگهی تغییرات شرکت آلی فرآیند اتحاد ایرانیان با مسئولیت محدود به شماره ثبت 15837 و شناسه ملی 14007802874 
به استناد صورتجلسه مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده مورخ 1399/01/17تصمیمات ذیل اتخاذ شد : آقایان حامد 
کاظمی به شماره ملی 0386304033 به سمت رئیس هیئت مدیره دارنده 20.000 ریال سهم الشرکه و حمیدرضا 
کاظمی به شماره ملی 0384891381 به سمت مدیرعامل و عضو هیئت مدیره دارنده 1.980.000 ریال سهم الشرکه 
برای مدت نامحدود انتخاب شدند. کلیه اوراق و اسناد بهادار و تعهدآور شرکت از قبیل چک ، سفته ، بروات و عقود اسلامی و 
اوراق عادی و اداری با امضای آقای حمیدرضا کاظمی مدیرعامل یا آقای حامد کاظمی رئیس هیئت مدیره هریک به تنهایی 

و با مهر شرکت معتبر می باشد.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )۸2۳۹۶۶(

---------------------------------------------------
آگهی تغییرات 

آگهی تغییرات شرکت پیشرو سازان پیروز با مسئولیت محدود به شماره ثبت 5820 و شناسه ملی 10861005916 به 
استناد صورتجلسه مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده مورخ 1397/07/06تصمیمات ذیل اتخاذ شد : خانمها وآقایان 
زهره اشرفی به شماره ملی 0384207881 به سمت رئیس هیئت مدیره دارنده 400.000 ریال سهم الشرکه ، علیرضا 
اشرفی به شماره ملی 0370663934 به سمت مدیرعامل وعضوهیئت مدیره دارنده400.000 ریال سهم الشرکه ،امیر 
حسن زاده ایرانی به شماره ملی 0384729541 به سمت عضو هیئت مدیره دارنده 400.000ریال سهم الشرکه ، نفیسه 

اشرفی به شماره ملی 0384721532 به سمت نائب رئیس هیئت مدیره دارنده 400.000 ریال سهم الشرکه ، شهره 
اشرفی به شماره ملی 0386481350 به سمت عضو هیئت مدیره دارنده 400.000 ریال سهم الشرکه برای مدت 

نامحدود انتخاب شدند.کلیه اوراق و اسناد تعهدآور با امضای مدیرعامل و با مهر شرکت معتبر می باشد .
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )۸2۳۹۷۵(

---------------------------------------------------
آگهی تغییرات 

آگهی تغییرات شرکت دارو گستران آریا نوین پویا با مسئولیت محدود به شماره ثبت 15450 و شناسه ملی 14007444621 
به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ 09/26//1398 تصمیمات ذیل اتخاذ شد : 1-برابر سند صلح 
بشماره177318مورخ 1398/11/05 دفتر خانه اسناد رسمی 4 قم آقای سعید صادقی به شماره ملی 038927756 
تمامی 50.000.000ریال سهم الشرکه خود را به آقای محمد سالاررضایی بشماره ملی 0019946902 نسبت به 
40.000.000 ریال و به خانم منیره گائینی بشماره ملی 0385461534 نسبت به 10.000.000 ریال منتقل از شرکت 
خارج و دیگر هیچ گونه حق و سمتی در شرکت ندارد. 2- برابر سند صلح بشماره177319مورخ 1398/11/05دفتر خانه 
اسناد رسمی 4 قم آقای علی رضا دیبایی بشماره ملی0386241201 مبلغ20.000.000 ریال از سهم الشرکه خود را به 
خانم منیره گائینی بشماره ملی 0385461534 واگذار وسهم الشرکه خود را به مبلغ 30.000.000 ریال کاهش داد. در 
نتیجه سهم الشرکه هر یک از شرکاء پس از نقل و انتقال عبارتست از : منیره گائینی بشماره ملی 0385461534 دارنده 
30.000.000 ریال سهم الشرکه ، محمد سالاررضایی بشماره ملی 0019946902 دارنده 40.000.000 ریال سهم 
الشرکه و علی رضا دیبایی بشماره ملی0386241201 دارنده 30.000.000 ریال سهم الشرکه 3- تعداد اعضای هیئت 

مدیره به 3 نفر افزایش یافت و ماده مربوطه در اساسنامه بشرح فوق اصلاح گردید .
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )۸2۳۹۷۸(

---------------------------------------------------
آگهی تاسیس 

تاسیس شرکت با مسئولیت محدود امیرپیمان توران زمین درتاریخ 1398/04/25به شماره ثبت 16624 به شناسه 
ملی 14008472901 ثبت و امضا ذیل دفاترتکمیل گردیده که خلاصه آن به شرح زیر جهت اطلاع عموم آگهی میگردد. 
موضوع فعالیت :تاسیسات ساختمانی ، طراحی و اجرای شبکه های فاضلاب ،آبرسانی تحت فشار و آبیاری قطره ای و 
بارانی ، نصب انشعاب شهری و روستایی _شرکت درمناقصه هاومزایده ها درصورت لزوم پس از اخذ مجوزهای لازم از 
مراجع ذیربط مدت فعالیت : از تاریخ ثبت به مدت نامحدود مرکز اصلی : استان قم ، شهرستان قم ، بخش مرکزی ، شهر 
قم، شهرک امام حسین ، کوچه اندرزگو ، کوچه سلیمانی 3 ، پلاک 5 ، طبقه همکف کدپستی 3718884393 سرمایه 
شخصیت حقوقی عبارت است از مبلغ 1000000 ریال نقدی میزان سهم الشرکه هر یک از شرکا آقای امیر قرکوزلو به 
شماره ملی 0371220084 دارنده 500000 ریال سهم الشرکه آقای بداقعلی قرکوزلو به شماره ملی 0589483250 
دارنده 500000 ریال سهم الشرکه اعضا هیئت مدیره آقای امیر قرکوزلو به شماره ملی 0371220084و به سمت 
مدیرعامل به مدت نامحدود و به سمت نایب رئیس هیئت مدیره به مدت نامحدود آقای بداقعلی قرکوزلو به شماره ملی 
0589483250و به سمت رئیس هیئت مدیره به مدت نامحدود دارندگان حق امضا : کلیه اوراق و اسناد بهادار و تعهد آور 
شرکت از قبیل چک ، سفته ، بروات ، قراردادها، عقود اسلامی و همچنین کلیه نامه های عادی و اداری باامضاء هردو نفر 
اعضاء هیئت مدیره به اتفاق و یا هریک به تنهایی همراه با مهر شرکت معتبر می باشد اختیارات مدیر عامل : طبق اساسنامه 

ثبت موضوع فعالیت مذکور به منزله اخذ و صدور پروانه فعالیت نمی باشد.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )۸2۳۸۷0(

 پس از شیوع کرونا و اخلال در روند درآمدزایی خانوارها، اعلام شد که پرداخت 
اقساط وام های قرض الحسنه برای مدت سه ماه به تعویق می افتد، اما بررسی ها 
نشان می دهد که با وجود گذشت بیش از دو ماه هنوز برخی بانک ها همچنان در 

اجرای این تصمیم مقاومت می کنند. 
پس از شیوع کرونا و آسیب دیدن مشاغل و روند درآمدزایی خانوارها، بانک 
مرکزی با هدف حمایت از وام گیرندگان، اعلام کرد که پرداخت اقساط وام های 

قرض الحسنه برای مدت سه ماه به تعویق می افتد.
بر این اساس، قرار شد اقساط وام های قرض الحسنه در ماه های اسفند 98، 
فروردین 99 و اردیبهشت 99 دریافت نشود و بدون وضع هر گونه جریمه یا کارمزد 

به پایان دوره پرداخت اقساط منتقل شود.
با وجود اینکه این طرح با هدف حمایت از مردم در دوران شیوع کرونا و با تصویب 
شورای پول و اعتبار و بانک مرکزی به بانک ها ابلاغ شد، اما شماری از بانک ها به 

بهانه های مختلف تلاش کردند که از اجرای این طرح شانه خالی کنند.
پیگیری ها نشان می دهد با وجود اینکه به اردیبهشت ماه یعنی آخرین ماه 
تعویق سه ماهه اقساط قرض الحسنه رسیده ایم، اما برخی بانک ها همچنان به 

برداشت از حساب مشتریان ادامه داده اند.
البته برخی بانک ها از همان ابتدا با بانک مرکزی همراه شده و دریافت اقساط 
این وام ها را به طور کامل متوقف کردند، اما شماری دیگر از بانک ها به بهانه »عدم 
ارایه درخواست از سوی وام گیرنده«، »وجود موجودی در حساب وام گیرنده«، 
»توان مالی وام گیرنده« و »تایید فرم برداشت مستقیم از حساب در زمان سررسید 

قسط توسط وام گیرنده«، به بی توجهی خود به ابلاغ بانک مرکزی ادامه دادند.
»میثاق« جوان 27 ساله ای که به تازگی ازدواج کرده در این باره به خبرنگار ایرنا 
گفت: »بانک، اقساط وام ازدواج اسفند و فروردین را از حساب ما کسر کرده، حتی 
در سامانه ای که اعلام شده هم اعتراض را ثبت کردیم، اما پولمان را به حسابمان 

برنگردانده اند.« »محمد سلمانی« نیز گفت: پول قسط اسفند را از حسابمان کم 
کردند که با وجود اعتراض آن را به حسابمان پس ندادند؛ اما قسط فروردین را 

برداشت نکردند.
در اسفند و فروردین ماه، شمار زیادی از وام گیرندگان در تماس با ایرنا، نسبت 
به تخلف بانک ها در برداشت از حساب شان اعتراض داشتند که در روزهای اخیر 
از شمار آنها کاسته شده است که این موضوع نشان می دهد بانک ها ناچار شده 
اند که این دستور بانک مرکزی را رعایت کنند؛ البته برخی تخلفات همچنان ادامه 

دارد.
اخطارهای پی در پی به بانک های متخلف

افزایش شکایات مردم نسبت به برداشت اقساط از حساب های وام گیرندگان 
توسط بانک ها باعث شد بانک مرکزی چندین بار نسبت به این موضوع تذکر دهد 
و حتی رییس کل بانک مرکزی نیز بر لزوم توجه بانک ها به این موضوع تاکید کرد.
بر این اساس، بانک مرکزی نیز در 18 فروردین ماه در اطلاعیه ای اعلام کرد: 
بانک ها و موسسه های غیربانکی که مبالغ اقساط قرض الحسنه سررسید شده در 
بازه زمانی مصوبه شورای پول و اعتبار را از حساب تسهیلات گیرندگان یا ضامن ها 

برداشت کرده اند، مسترد کنند.
بانک مرکزی تاکید کرد بخشنامه 15 اسفند 98 درباره مصوبه شورای پول و 
اعتبار که جهت تعویق سه ماهه اقساط تسهیلات به دلیل شیوع ویروس کرونا 

صادر شده است، باید اجرا شود.
راه اندازی سامانه ثبت شکایات

در پی ادامه بی توجهی بانک ها به رعایت این بخشنامه، بانک مرکزی در نیمه 
نخست فروردین ماه، اقدام به راه اندازی سامانه ثبت شکایات احتمالی مشتریان 

بانکی دارای تسهیلات قرض الحسنه کرد.
این سامانه در راستای حمایت این بانک از کسب و کارهای زیان دیده از شیوع 

ویروس کرونا و تعویق پرداخت تسهیلات آنها و نیز تعویق پرداخت تسهیلات 
وام های قرض الحسنه راه اندازی شد.

بر این اساس، اعلام شد چنانچه از حساب افرادی که اقساط قرض الحسنه 
دارند یا از حساب ضامنین آنها در شعب بانک ها و موسسات اعتباری، برداشتی 
بابت اقساط انجام شد، آنها می توانند موضوع را در سامانه مربوطه از طریق 

تارنمای بانک مرکزی یا مراجعه به این آدرس درج کنند.
از حساب های  برداشت  در  بانک ها  تخلفات  میزان  از  و جدیدی  کامل  آمار 
گیرندگان وام های قرض الحسنه تحت شمول این ابلاغ بانک مرکزی، اعلام نشده 

است.
اعلام  آن  که طی  است  ماه  فروردین  به 23  مربوط  اعلام شده  آمار  آخرین 
شد تعداد 35 هزار و 494 فقره شکایت مشتریان در ارتباط با برداشت اقساط 
تسهیلات قرض الحسنه توسط بانک ها و موسسات اعتباری در سامانه ثبت شده 

است.
توقف برداشت خودکار اقساط وام های قرض الحسنه

و  خودکار  برداشت  امکان  سامانه  کارها،  تسهیل  برای  اخیر،  های  سال  در 
اتوماتیک از حساب بانکی وام گیرندگان در زمان سررسید اقساط فراهم شده بود؛ 
بر اساس این طرح، دیگر نیازی به مراجعه وام گیرندگان برای پرداخت اقساط به 

شعب با خودپردازها وجود ندارد.
اما پس از تعویق سه ماهه پرداخت اقساط قرض الحسنه، این سامانه همچنان 
به برداشت از حساب وام گیرندگان ادامه می داد که برای رفع این مشکل، بانک 

مرکزی ابلاغ کرد که این روند اصلاح شود.
وام  حساب  به  شده  برداشت  مبالغ  که  کرد  اعلام  مرکزی  بانک  همچنین 

گیرندگان عودت داده شود.
درخواست برای تمدید تعویق پرداخت اقساط

طرح تعویق سه ماهه پرداخت اقساط اگرچه به طور ناقص اجرا شده و ایراداتی 
را به دنبال داشت، اما به نظر کارشناسان و مردم، طرحی قابل تقدیر بود که در 

زمان شیوع کرونا توانست اندکی از فشار مالی به وام گیرندگان را بکاهد.
بر این اساس، برخی درخواست ها برای تمدید و گستردگی شمول این طرح 

وجود دارد تا زمانی که شرایط اقتصادی مرتبط با کرونا ثبات بیابد.
»بهنام توکلی« جوانی که نیروی خدماتی یک رستوران بوده و به تازگی ازدواج 
کرده است، در این باره می گوید: خوشبختانه بانک ما از اسفند ماه قسطی را از 
ما دریافت نکرد، اما نمی دانم که برای خردادماه که این تعویق سه ماهه به پایان 

می رسد چه باید بکنیم.
وی گفت: به علت این که رستوران محل کار ما تعطیل شده، درآمد ثابتی ندارم 
که بخواهم قسط بدهم. معلوم نیست که در خردادماه، رستوران ما کار خود را 

دوباره شروع کند، از همه مهم تر معلوم نیست که بخواهد ما را اخراج کند یا نه؟
این جوان تازه داماد، گفت: »الان در تامین هزینه زندگی خود، نیاز کمک مالی 
پدرم هستم؛ اگر در خردادماه رستوران ما کارش را شروع نکند و به ما حقوق ندهد 

نمی دانم که با قسط هایم چه باید بکنم.«
همچنین برخی از افرادی که وام خرید کالا و سایر وام های خرد را دریافت کرده 
اند در این باره می گویند: وقتی که کارمان تعطیل شده و یا درآمدی نداریم چه 
فرقی می کند که وام ازدواج یا وام خرید کالا گرفته باشیم، مهم این است که پولی 

نداریم که پول قسط آنها را بدهیم.
خواسته آنها این است که بانک مرکزی همان طور که پرداخت قسط های 
وام های قرض الحسنه و ازدواج را به تعویق انداخت، پرداخت قسط وام آنها را نیز 

به تاخیر بیندازد.

باوجود اخطارهای پی در پی بانک  مرکزی؛

بی توجهی برخی بانک ها به مهلت سه ماهه پرداخت اقساط

اقتصادی

کارشناس حوزه کار تاکید کرد:

توزیععادلانهامکاناتباتهیهبانک
اطلاعاتیاقتصادیواجتماعی

یک کارشناس حوزه کار گفت: داشتن بانک اطلاعاتی جامع اقتصادی و اجتماعی در 
شرایط بحرانی ضروری است تا امکانات عادلانه و به هنگام توزیع شود. 

»حمید حاج اسماعیلی« درباره شیوع کرونا و اقدامات دولت در حمایت از کارگران گفت: 
ویروس کرونا در تمام جوامع تقریبا آثار یکسانی داشت و بسته به میزان عملکرد حوزه بهداشت 
و درمانی کشورها ، میزان سرایت اجتماعی، میزان گسترش بیماری در کشورها مختلف بود 
به همین دلیل نوع برخورد کشورها و هزینه های انجام شده متفاوت است.  وی افزود: با 
محدودشدن تردد و جابجایی ها و هدایت جامعه به سمت قرنطینه شدن و اقامت در محل 
سکونت، چرخه اقتصاد کند و در نتیجه درآمد بنگاه ها و تعامل آنها با هم  کم شد. این موضوع 
در کوتاه مدت و بلندمدت آثار متفاوتی دارد و در نتیجه هیچ بنگاهی تاب تحمل این شرایط 
را ندارد و این جاست که بحث حضور دولت ها به عنوان مأمنی برای نگهداری و پایدار موقت 
مطرح می شود و باید حداقل نیازهای افراد تامین شود. حال باید به سطح جامعه مراجعه و 
ارزیابی کنیم که آیا این حمایت ها در داخل کشور انجام شد یا نه؟ چنانچه انجام شد آیا به 
موقع بود؟  این کارشناس حوزه کار گفت: توقف فعالیت بنگاه ها موجب بیکاری موقت و 
تمام وقت برخی از کارگران شده است و در عمل شاهد بودیم که تعداد زیادی از جامعه شاغل 
بیکار و حتی بسیاری از خوداشتغالی ها نیز متوقف شدند، حتی شاهد بودیم که بیش از ٧٠٠ 
هزار نفر تقاضای دریافت بیمه بیکاری دادند که مازاد بر مبلغی است که صندوق پیش از این 
پرداخت می کرده و این تنها بخشی از مشمولان دریافت بیمه بیکاری است و حتی بسیاری 
که مشمول دریافت بیمه بیکاری نیستند مستحق دریافت کمک هستند چرا که در قانون 
اساسی نیز اعلام شده که در حوادث غیرمترقبه باید نیاز تمام افراد جامعه تامین شود.  وی 
با اشاره به اقدامات دولت بری حمایت از اقشار جامعه در این شرایط بحرانی گفت: باید دید 
که میزان کمک ها، پوشش و تنوع آنها در جامعه به چه صورت بوده است و آیا افراد مختلف 
از آنها بهره برده اند یا نه؟ حاج اسماعیلی افزود: با توجه به شرایط اقتصادی نامناسب پیش 
از شیوع بیماری و نبود امکانات مالی برای پوشش نیازها، نتوانستیم نیازها را تامین کنیم و 
چنانچه  به صورت بالقوه استعدادی وجود داشته، بالفعل نشده است.  وی اظهارداشت: 
بررسی های میدانی نشان می دهد که پوشش های لازم انجام نشده که این دلایل متفاوتی 
دارد و مهمترین آن نبود منابع و بانک اطلاعاتی است و یکی از مشکلات و خلأهای تاریخی 
کشور است که به هر دلیلی نتوانستیم بانک اطلاعاتی جامع اقتصادی و اجتماعی تهیه کنیم 
تا در چنین شرایطی توزیع عادلانه امکانات را فراهم کنیم.  این کارشناس حوزه کار گفت: 
برای نمونه وام یک میلیون تومانی که دولت برای تمام خانوار یارانه بگیر اختصاص داد؛ باید 
بپرسیم که آیا همه آنها به این مبلغ نیاز دارند، طبیعی است که اینطور نیست و حتی برخی 
از این افراد مستحق دریافت یارانه نقدی نیستند .  وی تصریح کرد: در جامعیت پوشش 
حمایت های اجتماعی در چنین شرایط بحرانی، متاسفانه دچار فقر اطلاعات هستیم که 
خود موجب برخی از منابع در نقطه ای که باید اثرگذار باشد نیست و چون گستره جمعیتی 
زیادی نیازمند دریافت کمک هستند طبیعی است که نمی توان کمک های موثر را به افراد 
واجد شرایط انجام داد و تا اثر خود را بگذارد. حاج اسماعیلی گفت: اینها مشکلاتی است 
که در کشور داریم و متاسفانه تاریخی است. در زمانی که فرصت داریم و باید اراده ای باشد 
تا این مشکلات را به لحاظ اطلاعاتی و آماری برطرف کنیم، فاز تاخیر اتفاقات می افتد که 
این تاخیر هزینه های چند برابری به دنبال دارد و اثرات متفاوت اجتماعی، اقتصادی و حتی 
سیاسی ایجاد می کندکه برای رفع آنها مجبور هستیم هزینه های سنگین تری را پرداخت 
کنیم.  وی با تاکید بر اینکه کمک های اجتماعی به هنگام نوعی عملیات پیشگیری است، 
گفت: تمام صاحبنظران به این نتیجه رسیدند که کمک های نابهنگام در واقع نوشدارو بعد از 
مرگ سهراب است، برای نمونه پرداخت بیمه بیکاری کرونا به کارگران که تا کنون انجام نشده 
و آسیب دیدگان هنوز مقرری خود را دریافت نکردند و در حالی که چند ماه از این موضوع 
گذشته دیگر اثربخشی لازم را ندارد و باید زودتر از اینها به فکر می بودیم و با شیوع کرونا در 

چین باید در کشور آمادگی لازم برای مقابله با این سونامی  را فراهم می کردیم.

نایب رییس اتحادیه املاک استان تهران :

رشداجارهبها،زیرخطتورمیاست
نایب رییس اتحادیه املاک تهران با پیش بینی رشد معقول اجاره بها ) زیرخط تورم( در سال 
٩٩، گفت:  سال گذشته که مسکن تجربه رشد صددرصدی را داشت، اجاره بها تا سقف ٣٠ 
درصد رشد کرد. البته امسال پیش بینی می کنیم که رشد اجاره بها به مرز تورم نخواهد رسید و 
زیرخط تورم خواهد بود.  »حسام عقبایی« گفت: بازار مسکن چه در حوزه اجاره و چه خرید و 
فروش با تورم و افزایش قیمت ها مواجه است اما افزایش قیمت ها مانند سال گذشته جهشی 
و سونامی گونه نیست. وی گفت: ٣٧ درصد از جمعیت شهرنشینان کشور مستاجر هستند 
که از دهک های ضعیف و متوسط جامعه بوده واغلب حقوق بگیر و کارمند هستند و افزایش 
حقوق آنها تا سقف ٢٢ درصد بوده است؛ بنابراین اگر قرار باشد اجاره بها به میزان رشد قیمت 

مسکن باشد از عهده قیمت ها بر نمی آیند. 
 وی گفت: البته سال گذشته که مسکن تجربه رشد صددرصدی را داشت و با سونامی 
قیمت مسکن مواجه شدیم، اجاره بها تا سقف ٣٠ درصد رشد داشت، امسال نیز پیش بینی 
می کنیم که رشد اجاره بها به مرز تورم نخواهد رسید و زیرخط تورم خواهد بود. نایب رییس 
اتحادیه املاک استان تهران ادامه داد: با این حال افزایش اجاره بها حتی زیر خط تورم برای 
مستاجران سنگین است چرا که رشد حقوق به میزان رشد تورم نبوده است و لازم است دولت 
تمهیداتی برای تقویت بنیه مالی مستاجران با ارائه سوبسید و تسهیلات مالی کم بهره در 

نظر بگیرد.
 عقبایی با اشاره به اینکه قرار بود سال گذشته تسهیلات مالی به مستاجران داده شود 
گفت: اکنون زمان اعطای تسهیلات مالی است چرا که فصل جابجایی شروع شده و زمان 
عملیاتی شدن پیشنهاد سال گذشته دولت اکنون است. وی تاکید کرد که وام هایی اعطایی 
به مستاجران باید کم بهره و تنها با کارمزد ٤ درصد باشد و اعطای این تسهیلات نباید دوباره 

باعث بدهکار کردن آنها شود  بلکه هدف کاهش حاشیه نشینی مستاجران است.
 نایب رییس اتحادیه املاک تهران عدم توزان در عرضه و تقاضا را عامل اصلی روند صعودی 
قیمت مسکن دانست و گفت: از طرفی تسهیلات کافی در اختیار خریداران مسکن قرار 
نمی گیرد و همین موضوع باعث مستاجر ماندن جمعیت بیشتری می شود، در مناطقی که 

عدم توازن بین عرضه و تقاضا وجود دارد رشد اجاره بها نیز بیشتر خواهد بود.
 وی گفت: رشد قیمت مسکن در شش ماهه نخست امسال تدریجی و قابل قبول و نزدیک 
نرخ تورم اعلامی از سوی مرکز آمار کشور است و با جهش قیمت ها حداقل در شش ماه 
نخست سال مواجه نیستیم اما لازم است که دولت فورا برای اجاره نشین ها بسته های 

حمایتی در نظر بگیرد.

آزادسازیسهامعدالتتاچهزمان
مهلتدارد؟

سازمان خصوصی سازی برای تمام مشمولان سهام عدالت بازه زمانی خاصی را مشخص 
کرده است.

مشمولان سهام عدالت تا دهم خرداد ماه امسال فرصت دارند تا با مراجعه به سامانه سهام 
عدالت به آدرس www.samanese.ir یکی از دو روش آزادسازی به شیوه مستقیم یا غیر 

مستقیم را انتخاب کنند و از مزایای سهام خود برخوردار شوند.
به گفته علیرضا صالح رئیس خصوصی سازی مشمولان سهام عدالت سی روز ) از دهم 
اردیبهشت تا دهم خرداد( فرصت دارند تا در مورد انتخاب روش مستقیم و غیر مستقیم  
تصمیم بگیرند، چنانچه هرکسی فکر می کند که می تواند مدیریت و مالکیت مستقیم سهم 

خود را داشته باشد، باید وارد سامانه شود وگزینه روش مستقیم را انتخاب کند.
گفتنی است، بر اساس اعلام قبلی چنانچه هرکدام از سهامداران در بازه زمانی مشخص 
شده در خصوص وضعیت سهام خود تصمیم نگیرند و خودشان یکی از این دو روش تعیین 
شده )مستقیم و غیر مستقیم( را انتخاب نکنند، در پایان مهلت اعلام شده به صورت خودکار 

روش غیر مستقیم برای آن ها انتخاب خواهد شد.
پس از آنکه آیت الله خامنه ای رهبر انقلاب، موافقت شان را با آزادسازی سهام عدالت طی 
ابلاغیه ای اعلام کردند، تا ظهر دیروز حدود یک میلیون و 350 هزار نفر با مراجعه به سامانه 
سهام عدالت در سازمان خصوصی سازی به نشانی )www.samanese.ir( تکلیف سهام 

خود را مشخص کردند.

 آگهی مفقودی
برگ سبز و سند خودرو تندرe2 ۹0 به شماره 

شاسی NAALSRALDBA0۷۶۹۶0 و شماره موتور 
 1000140۶۷RD1۵۳4۵1 و شماره پلاک

 ایران 1۶ / ۹4۵ ل ۳۳ به نام محسن احمدی احمد آبادی 
مفقود گردیده و فاقد اعتبار می باشد.

یک کارشناس اقتصادی با بیان اینکه اقتصاد دستوری در بهبود قدرت خرید کارگران تاثیری ندارد،گفت:دولت باید 
تورم وهزینه های غیرضرور خود را در ابتدا کنترل کند تا راه برای افزایش قدرت خرید فراهم شود.

مرتضی کاظمی با بیان اینکه افزایش قدرت خرید کارگران اولویت همه است، اظهار داشت: یکی از روش های افزایش 
قدرت خرید »دستوری« است یعنی اینکه بگوییم فلان مبلغ برای حداقل دستمزد اجباری است. یک روش دیگر 
»سپردن به مکانیزم های طبیعی یا عرضه و تقاضا« است به این معنا که اگر در یک جامعه ای کسب و کارها توسعه یابد 
طبیعی است که درخواست و تقاضای کسب و کارها برای نیروی کار افزایش می یابد و با این فرض که تعداد نیروی کار 
محدود است چون تقاضا زیاد می شود خود به خود دستمزدها رشد می کند و سهم کارگران در کسب و کارها پررنگ تر 
می شود و قدرت خرید افزایش می یابد. این کارشناس اقتصادی افزود: تاکنون اقتصاد دستوری در بهبود قدرت خرید 
کارگران تأثیری نداشته است. ما یک معضلی به نام تورم در کشور داریم؛ در حال حاضر تعداد کشورهایی که بیش از 5 
درصد تورم دارند کمتر از 20 کشور هستند. این موضوع نشان می دهد که دنیا متوجه شده برای کنترل تورم باید چه کار 
انجام دهد اما ما هنوز به این موضوع رسیدگی نکرده ایم. باید بدانیم که ریشه اصلی تورم در کشور ما کسری بودجه دولت 
و استقراض دولت از بانک مرکزی است و اگر دولت کسری بودجه خود را کنترل کند، تورم مهار خواهد شد. وی ادامه 
داد: اگر مشکل تورم نداشتیم نیازی نبود هر سال تا این اندازه در مورد تعیین حداقل دستمزد کارگران بحث شود. باید به 
مشکل اصلی بپردازیم. اگر دولت مشکل کسری بودجه خود را حل کند، با تورم بالا مواجه نخواهیم بود که هر سال برای 

دستمزد کارگران کشمکش داشته باشیم.

نخستین روز معاملات هفته جاری بازار سرمایه درحالی به پایان رسید که شاخص کل این بازار با بیش از 38 هزار واحد 
صعود وارد کانال 900 هزار واحد شد. 

شاخص کل بازار سرمایه با 38 هزار و 481 واحد صعود رقم 916 هزار و 583 واحد را ثبت کرد. شاخص کل با معیار هم 
وزن نیز 12 هزار و 454 واحد صعود کرد و به رقم 298 هزار و 121 واحد رسید. امروز معامله گران 669 هزار معامله انجام 
دادند که 71 هزار و 371 میلیارد ریال ارزش داشت. صنایع پتروشیمی خلیج فارس، فولاد مبارکه اصفهان، ملی صنایع 
مس ایران، سرمایه گذاری خوارزمی، فولاد خوزستان، س. نفت و گاز و پتروشیمی تامین و گروه مپنا نسبت به سایر نمادها 
بیشترین تاثیر مثبت را در بورس گذاشتند. همچنین گلوکوزان، گسترش سرمایه گذاری ایران خودرو، ملی صنایع مس 

ایران، بانک تجارت، فولاد مبارکه اصفهان، پالایش نفت تهران و بانک صادرات ایران نمادهای پربیننده بورس بودند.
صعود 40۷ واحدی فرابورس

شاخص کل فرابورس نیز مانند بورس صعودی چشم گیر داشت و با 407 واحد صعود به رقم 10 هزار و 694 واحد رسید. 
در این بازار 405 هزار معامله انجام شد که 38 هزار و 91 میلیارد ریال ارزش داشت. هلدینگ صنایع معدنی خاورمیانه، 
پتروشیمی تندگویان، سرمایه گذاری صبا تامین، پتروشیمی زاگرس، سهامی ذوب آهن اصفهان، فولاد هرمزگان جنوب 

و تولید نیروی برق دماوند نسبت به سایر نمادها بیشترین تاثیر را در فرابورس داشتند.
سهامی ذوب آهن اصفهان، توسعه مولد نیروگاهی جهرم، تولید نیروی برق دماوند، فرابورس ایران، صنایع ماشین های 

اداری ایران، سیمان لار سبزوار و بانک دی نمادهای پربیننده امروز فرابورس بودند.

یک کارشناس اقتصادی : 

دستمزدبهتنهاییقدرتخریدراافزایشنمیدهد
 شاخص بورس از ۹00 هزار واحد هم گذشت

بازارسرمایههفتهراتوفانیآغازکرد!
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سردرگمی هواداران فوتسال در قم؛

سرنوشتمحمدسیماهمچناندرابهام!

رقابت های  جدید  دوره  در  حضور  برای  قم  استان  فوتسال  نماینده  وضعیت 
لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور حتی پس از جلسه بررسی این موضوع در 
اداره کل ورزش و جوانان همچنان مبهم است. به گزارش  روزنامه ایمان ،بعد از 
برگزاری بیست و یکمین دوره رقابت های لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور که با 
رتبه هفتمی تیم محمد سیمای قم در مرحله گروهی و راهیابی این تیم به مرحله 
پلی آف همراه بود، نماینده قم نتوانست از این مرحله عبور کند زیرا در دو بازی رفت 
و برگشت به تیم گیتی پسند اصفهان باخت. این تیم در فصلی که سه سرمربی به 
نام های سیدمهدی غیاثی، محسن حسن زاده و سیدوحید غیاثی روی نیمکت 
خود داشت، باز هم اسیر حواشی ناشی از مشکلات مالی و البته ضعف مدیریت 
در برخی از مقاطع لیگ شد و نتوانست قمی ها را به آرزوی 21 ساله خود یعنی 
قهرمانی در لیگ برتر فوتسال ایران برساند. هر چند به دلیل شیوع ویروس کرونا 
بازی های فصل گذشته لیگ برتر هنوز رسما تمام نشده زیرا فینال این مسابقات 
بین تیم های مس سونگون ورزقان و گیتی پسند اصفهان باقی مانده و قهرمان لیگ 
21 و نماینده ایران در جام باشگاه های 2020 آسیا مشخص نیست، اما بسیاری 

از تیم ها از هم اکنون در تدارک برنامه ریزی برای لیگ 22 در سال 1399 هستند.
 مخالفت با فروش امتیاز نماینده فوتسال قم

بیست و دومین دوره رقابت های لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور به احتمال 
فراوان مطابق معمول هر سال باید از نیمه های فصل تابستان آغاز شود، اما در این 
شرایطی هنوز وضعیت نماینده فوتسال استان قم برای حضور در این مسابقات 

نامشخص است و خبرهای خوبی از این تیم به گوش نمی رسد.
محمد سیما که دو فصل متوالی نماینده قم در لیگ برتر سال های 1397 و 
1398 بود، با کلّی مشکلات مالی در حال حاضر بدهی های زیادی به بازیکنان 
و کادر فنی خود دارد و مدیرعامل آن یعنی رسول قلی زاده بارها از تصمیم برای 

فروش امتیاز این تیم به خارج از قم برای پرداخت بدهی ها خبر داده است.
این در حالی است که اداره کل ورزش و جوانان استان قم رسما مخالفت خود 
را با فروش امتیاز تیم محمد سیما به خارج از استان قم مخالفت کرده و با این 
اوضاع است که وضعیت نماینده فوتسال قم برای حضور در بیست و دومین دوره 

بازی های لیگ برتر فوتسال ایران همچنان در ابهام قرار دارد.
 جلسه بی نتیجه در اداره کل ورزش و جوانان قم

آخرین خبرها حاکی از این است که کریم بهرامی رئیس هیات فوتبال استان 
قم، رسول قلی زاده مدیرعامل تیم محمد سیما و علی مسعودی سرپرست این 
تیم با حضور در اداره کل ورزش و جوانان جلسه ای را در خصوص آخرین وضعیت 

نماینده فوتسال قم با مدیر کل ورزش و جوانان برگزار کرده اند.
هر چند از جزئیات دقیق این جلسه تاکنون خبری منتشر نشده، اما شنیده  شده 
اداره کل ورزش و جوانان اعلام کرده در این خصوص هیچ کمکی نمی تواند انجام 

دهد و این جلسه بدون نتیجه به پایان رسیده است.
 تناقض در صحبت های مدیرعامل و سرپرست محمدسیما

تقریبا همزمان با این جلسه بود که علی مسعودی سرپرست تیم محمد سیما در 
صفحه شخصی خود در فضای مجازی پستی را منتشر و  در آن ابتدا خطاب به 
تماشاگران و طرفداران فوتسال در قم عنوان کرد: شماها همیشه روی سکو بودید 
و از تیم های شهر در هر شرایطی حمایت کردید، ما با شما خوشبختیم و به شما 
افتخار می کنیم. مسعودی اضافه کرد: مهم این است که قم همیشه سربلند باشد، 

امسال خوشحال تان می کنیم، قول می دهم!
اما در سوی دیگر رسول قلی زاده مدیرعامل نماینده فوتسال قم بعد از پایان فصل 
گذشته لیگ برتر فوتسال که به هفتمی محمد سیما در جدول و حذف این تیم از 
مرحله پلی آف بازی ها انجامید، بارها از وضعیت مالی باشگاه و بدهی های میلیونی 

تیم محمد سیما صحبت کرده و و از مسئولان قم انتظار حمایت دارد!
 سردرگمی هواداران فوتسال در قم

در این بین هواداران فوتسال و علاقمندان پرتعداد این رشته از اظهار نظرهای 
متناقض مسوولان رده  بالای تیم محمد سیمای قم، دچار سردرگمی شده اند و 
سئوال همواره بدون پاسخ در ذهن آنها این است که آیا قم در بیست و دومین دوره 
لیگ برتر در سال 99 تیمی در لیگ برتر دارد یا خیر؟ در این شرایط مدیرعامل 
محمد سیما بارها از فروش امتیاز این تیم برای جبران بدهی ها صحبت کرده که 
تحقق این مهم به معنی پایان حضور تیمی به نام محمد سیما در لیگ برتر فوتسال 
است، اما سرپرست این تیم در فضای مجازی به قمی ها قول یک اتفاق خوشحال 
کننده را می دهد و بدین ترتیب فروش امتیاز یا عدم حضور نماینده قم در لیگ برتر 
را رد می کند. لازم به ذکر است در 21 دوره ای که از تاریخ برگزاری رقابت های لیگ 
برتر فوتسال ایران سپری شده، قم همواره پای ثابت حضور در لیگ برتر بوده و 
نمایندگان خود را با نام های مختلفی به مصاف رقبا فرستاده که از مهمترین نتیجه 
آن سه مقام نایب قهرمانی )2 نایب قهرمانی ارم کیش قم در سال های 1384 و 

1387 و نایب قهرمانی صبای قم در سال 1391( بوده است.

آشتیانی: علاقه ای برای حضور در سپاهان ندارم

آنهاییکهمثلبازیکنانترانسفرمیشوند
انتخابشوند

مدیرعامل پیشین باشگاه استقلال گفت: شاید برخی با مدیرعاملی یک باشگاه 
اغنا بشوند اما من آن زمان هم که به استقلال رفتم به جهت کمک بود. 

امیررضا واعظ آشتیانی در مورد مطرح شدن نامش برای مدیرعاملی سپاهان، در 
گفت وگو با خبرنگار ورزشی فارس اظهار داشت: اصلًا چنین چیزی صحت ندارد. 
بنده هیچ علاقه ای به سپاهان و امثال سپاهان برای مدیریت کردن ندارم. ان شاالله 
آنها یک فرد مناسب را پیدا می کنند. بنده در این سطح علاقه ای به همکاری در 
مدیریت فوتبال ندارم. کسان دیگری هستند که می توانند انتخاب شوند و مدیریت 
آنها به گونه ای است که مانند بازیکنان قابلیت ترانسفر شدن هم دارند. می توانند 
بروند مدیران دیگری را انتخاب کنند. این مسئله را هیچ گاه جدی نمی گیرم. 
علاقه ای هم به حضور در این باشگاه ندارم و امیدوارم باشگاه سپاهان بتواند در 

ادامه راه موفق باشد و روزهای خوبی داشته باشد. 

معاون کل وزارت بهداشت: 

تکلیفآغازلیگبرترفوتبالهنوز
مشخصنیست

معاون کل وزارت بهداشت گفت: تکلیف آغاز لیگ برتر فوتبال هنوز مشخص 
نیست و برای شروع تمرین ها یا برگزاری مسابقه ها در آینده تصمیم گیری می شود. 
ایرج حریرچی در نشست خبری دیروز خود که به صورت مجازی برگزار شد در 
مورد تصمیم گیری فعالیت ها در اماکن ورزشی گفت: پروتکل هایی در مورد اماکن 
ورزشی آماده شده است. برای ورزش های انفرادی شرایط آسان تر خواهد بود. 
مشکل اصلی ما در مورد ورزش های دسته جمعی، رختکن ها و دوش ها هستند. 
وی افزود: اماکن ورزشی خصوصی گاهی ورودی تنگ دارد که منجر به ایجاد تراکم 
جمعیت می شود. اکنون پروتکل ها برای اماکن ورزشی مربوط به مناطق سفید 
است و به مناطق قرمز فکر نمی کنیم. تکلیف آغاز لیگ برتر فوتبال هنوز مشخص 
نیست و برای شروع تمرین ها یا برگزاری مسابقه ها در آینده تصمیم گیری می شود.

رئیس فدراسیون کشتی گفت: کی روش روزی که در ایران بود می گفت وقتی من 
بروم و شما جایگاه واقعی فوتبال تان را می بینید و متوجه می شوید من چه کاری 

انجام داده ام که حالا فهمیده ایم حرف درست و خوبی بود. 
علیرضا دبیر رئیس فدراسیون کشتی در یک نشست دوستانه و مفصل درباره برنامه 
های فدراسیون و شرایط تیم ملی و کشتی صحبت کرد و به تمامی سئوالات به طور 

شفا پاسخ داد.
دبیر درخصوص چرخه انتخابی تیم های ملی کشتی و انتقاداتی که به این روش 
می شود، اظهارداشت: از ابتدای حضورم در فدراسیون به این مساله ورود کردم. از 
انستیتو خواستم چرخه انتخابی تیم ملی را مشخص کند. از سوریان، کاوه، بنا و 
محمدی خواستیم که نظر دهند و با تمام احترامی که برای آنها قائلم، از آنها نخواستم 
کشتی گیر انتخاب کنند. کشتی گیر باید خودش را به تیم ملی تحمیل کند و انتخاب 
شود. از سرمربیان خواستیم نظرشان را ارائه دهند. در همین زمینه هم امتیاز بندی 
کردیم؛ به عنوان مثال کسی که مدال دارد باید از کدام مرحله وارد شود، کسی که در 
مسابقات کشوری قهرمان شده از کدام مرحله وارد شود و سایرین چطور، به همین 
دلیل اسمش را چرخه گذاشتم. همه رقابت ها از جمله طلای جام تختی یا مسابقات 
آسیایی امتیاز دارد. امسال کشتی گیر بی مدال، با مدال و با سهمیه داشتیم که هر 

کدام وضعیتی دارند.
انتخابی را دور می زدم

وی ادامه داد: در دوره گذشته همواره فرایند انتخابی با تبصره و بند همراه بود 
که به نوعی برای دور زدن قانون استفاده می شد. عدم حضور در انتخابی کشتی 
از سال 1994 باب شد که نمی خواهم بگویم چه کسانی هستند. خیلی ها انتخابی 
نمی گرفتند، شاید خود من هم قانون را دور می زدم نه اینکه انتخابی شرکت نکنم 

حتما شرکت می کردم، اما بر اساس برنامه ریزی خودم شرکت می کردم.
رئیس فدراسیون کشتی تصریح کرد: نمی توانیم کشتی گیر را به حال خود رها 
کنیم و برای تک تک نفرات برنامه داریم؛ کشتی گیر باید خودش را ثابت کند و همواره 
در اوج باشد. کشتی گیر با یک بار بردن نمی تواند ملی پوش شود و باید 5، 4 ماه در 

اوج باشد.
دبیر افزود: اعتقاد دارم وقتی ساختار را درست کنید، کار خودش بالا می آید. به 
خاطر کشتی، مسابقات انتخابی می گذاریم تا حقی از کسی تضییع نشود. از گذشته 
تا به حال اگر از هر کشتی گیری بپرسی، اعتقاد دارد حق من را خورده اند. انتخابی 
حتماً کار ما ایراد دارد و در سال اول ایرادهایش حتماً مشخص می شود. خواستیم در 
انتخابی نوجوانان و جوانان آن را امتحان کنیم که آن رقابت ها هم لغو شد. امسال با 
توجه به نزدیکی به المپیک مجبور شدیم مسابقات را دیرتر برگزار کنیم و تا حدود 2 

ماه قبل از المپیک نهایی خواهد شد.
رئیس فدراسیون کشتی در مورد اینکه اگر کشتی گیری در انتخابی اول شد، 
اما نظر سرمربی فرد دیگری بود عنوان کرد: در تاریخ کشتی به غیر از یکی دو نفر 
که همه چیز برای آن ها همیشه مهیا بوده است و نام نمی برم، می گویند حق ما 

خورده اند. برای همین دنبال شفاف سازی در انتخاب ملی پوشان هستیم.
وی در پاسخ به این سوال که چرخه انتخابی برای المپیک اجرا خواهد شد یا نه، 
گفت: حتما اجرا خواهد شد، اما بعد از شنیدن نظرات تمام کارشناسان و مربیان 
تیم های ملی به عنوان نفرات فنی؛ چرخه باید شفاف باشد. هدف ما هم این است 
تا عدالت رعایت شود.  چرخه انتخابی تیم ملی حتما برای المپیک اجرا می شود. ما 
تیمی کار می کنیم. بنا، کاوه و محمدی صاحب نظر هستند و نظرشان مهم است. 
نمی خواهیم کار مانند سال های 2017 و 2018 شود که دائم تبصره بگذاریم. کسی 
که اول شده، باید به مسابقه برود. 15 ماه تا المپیک مانده و نمی توانیم بگوییم از الان 

کسی انتخاب شده است. باید رقابت انتخابی بگذاریم و آن را اجرا کنیم.
دبیر افزود: امسال برای المپیک، کار انتخابی از ماه های آبان یا آذر شروع می شود. 
اینگونه نیست که کشتی گیری حسن یزدانی را ببرد و به المپیک برود. این یک چرخه 

است و حتماً همه باید مسابقه بین المللی بدهند. من به کار جمعی اعتقاد دارم.
اعتقادی به اردوی بلندمدت ندارم

دبیر درمورد کاهش تعداد اردو ها و زمان آغاز تمرینات ملی پوشان گفت: اعتقادی 
به اردو های بلند مدت ندارم. تنها تغذیه تیم ملی کشتی فرنگی بزرگسالان روزانه 
حدود 13 میلیون تومان می شود. حالا این رقم را در مورد تیم های دیگر هم محاسبه 
کنید و در کنار آن، هزینه های آب و برق و ... هم وجود دارد. اما اینطور نیست که اردو 
نگذاریم، اما با اردوی بلندمدت مخالفم. اردوی زیاد سم است و به کشتی گیر آسیب 
می زدند. زندگی اردویی مانند زندگی هتلی نیست؛ تماماً استرس و درد است. البته 

نظر نهایی با کادرفنی است.
وی افزود: از طرفی حضور کشتی گیران در باشگاه ها برای تمرین مفید فایده 
است. من سوریان را مثال می زنم. ما 30،40 کشتی گیر را به اردو می آوریم، در حالی 
که وقتی آنها در باشگاه های خود تمرین کنند، بچه ها به خاطر آنها می آمدند. یک 
قهرمان کلی کشتی گیر را جذب می کند و از این سمت هم با با حضور کشتی گیران 

در باشگاه ها جذب داریم.
تعویق المپیک هم خوب شد هم بد

رییس فدراسیون کشتی درمورد تعویق المپیک و سودش برای کشتی ایران عنوان 
کرد: تعویق المپیک برای ما هم خوب شد و هم بد. این اتفاق درباره تمام کشور ها 
صادق است، ممکن است برای همه در برخی موارد خوب یا بد شده باشد. شرایط 
برای همه یکی است. به عنوان مثال در کشتی آزاد علیرضا کریمی فرصت عمل پیدا 
کرد اما ما محمدیان را هم دارییم که باید با هم کشتی بگیرند. در مقابل شاید حتی 
در کشتی فرنگی برای ما خیلی هم خوب نشده باشد، کشتی گیری مانند نجاتی باید 
یک سال دیگر وزنش را کنترل کند تا بتواند در همین وزن بماند که کار سختی است.

 رده های پایه نباید وزن کم کنند
وی در مورد انتقاداتی که در خصوص بی توجهی به رده سنی پایه شده، تصریح 
کرد: اگر من یا سوریان یا رسول خادم موفق شدیم، برای این بود که در نوجوانان 
گوشش  که  کسی  گرفتیم.  بزرگسالان  در  را  مزدش  و  نکردیم  کم  وزن  باختیم، 
شکسته می داند که من چه می گویم. نباید در رده نوجوانان به کشتی گیر فشار آورد. 
موفق ترین کشتی گیری که در رده نوجوانان مدال گرفت و در بزرگسالان هم نتیجه 
گرفت، علیرضا رضایی بود که او هم وزن کم نمی کرد. در نوجوانان قهرمان جهان شد 

و در بزرگسالان هم برنز گرفت.
وی با اشاره به آسیب های وزن کم کردن برای کشتی گیران پایه گفت: ما امسال 
به نونهالان اسیا کشتی گیر نفرستادیم. مامیاشویلی و تورلیخانوف هم تماس گرفتند. 
درحالی که من باید به نونهالان، چطور کشتی گرفتن را یاد بدهم، نه اینکه او وزن کم 
کند. ما در چرخه انتخابی امتیاز منفی گذاشتیم که اگر کشتی گیر نونهال و نوجوان 
وزن کم کند، برای هیئت کشتی استانش امتیاز منفی گذاشتیم. گفتم نونهالان هر 

فصل در خانه کشتی اردو بزنند، خودم مربی بیاورم و هزینه اش را بدهم.
وی در ادامه افزود: وقتی نوجوان بودم از اکبر فلاح دوبنده گرفتم که هیچ وقت 
فراموش نمی کنم. اردوی نونهالان را در خانه کشتی برگزار می کنم نه در شهرستان 
که آن بچه، حسن یزدانی را ببیند. من نمی توانم یزدانی را مثلًا برای حضور در اردوی 
نونهالان به گیلان بفرستم. در قانون جدید، کشتی گیری که در هر رده سنی بیش 
از 3 کیلو کم کند، در تیم ملی جای ندارد. در قانون جدید باید کاهش وزن را از ذهن 

خارج کنند.
انتخاب ها با نظر جمعی انجام شد، الا یک نفر

وی درباره انتخاب مربیان تیم های مختلف گفت: من به کار تیمیم اعتقاد دارم. 
درست اس که مسئول فدراسیون هستم اما نظر جمع بر من ارجح است. در مورد 
انتخاب سرمربی رده های مختلف هم فقط روی یک مربی فرنگی پایه نظر دادم و 
در مورد بقیه نظر ندادم. 20،30 اسم در بخش های آزاد و فرنگی مطرح شد اما من 
فقط در مورد یک مربی نظر دادم. من با یک مربی مخالف بودم اما مدیر تیم های ملی 
نظرش روی او بود و من پذیرفتم. هر کسی هم انتخاب شود، من از او کار می خواهم. 
وقتی المپیک 15 ماه دیگر برگزار می شود، چرا اردو بگذاریم و چرا این چند نفر به اردو 

بیایند؟ آن هم وقتی هنوز چرخه آغاز نشده است.
در ۵0 سال گذشته کشتی یک برگ هم برنامه نداشته

دبیر با بیان اینکه بر اساس طرحی که در نظر داریم برای سال های آینده برنامه ریزی 

کرده ایم، گفت: فدراسیون کشتی در سال ها و ادوار قبل یعنی در 50 سال گذشته 
حتی یک برگ هم برنامه برای سال های آینده اش نداشته است. نمی دانیم در چند 
سال دیگر کجای کشتی دنیا می خواهیم باشیم. ما طرحی را به نام طرح جامع 
توسعه آغاز کردیم. باید برای تمام مراحل برنامه داشته باشیم. تمام تصمیم گیری ها به 
صورت موردی و آزمون و خطا بوده است و منطقی پشت آن نبوده است. با دانشگاه 
شریف قرارداد بستیم و برنامه های کشتی تا 2028 را می نویسیم. کسی به من کار را 
تحویل نداد اما ما چیزی می نویسیم که نفر بعدی بداند کجا برود. این موضوع حتماً 
ایراد هم دارد و باید نقد شود. به همین دلیل است که چرخه را اعلام نمی کنیم، چون 

در حال نظرسنجی از کارشناسان هستیم.
زورمان را برای حضور سوریان در اتحادیه جهانی می زنیم

رئیس فدراسیون کشتی در مورد انتخابات هیات رئیسه اتحادیه جهانی تصریح 
کرد: قرار بود انتخابات در صربستان باشد که هنوز مشخص نیست در کدام مسابقه 
باشد. هیئت رئیسه انتخابی است و 13 نفر در آن حضور دارند. سوریان نماینده ما 
در اتحادیه جهانی است و ما پولی هم خرج نکردیم، یعنی نداریم که خرج کنیم. ما 
توانی داریم و براساس ارتباط با روسای فدراسیون های کشورهای اطراف هم تلاش 
می کنیم. ظرفیتی در فدراسیون داریم و خود حمید سوریان هم ظرفیتی دارد. 
زورمان را برای حضور سوریان در اتحادیه جهانی می زنیم. در اتحادیه جهانی چند 
کمیسیون مانند هیئت رئیسه، رسانه و فنی اهمیت دارد و سایر آنها خیلی اهمیتی 
ندارند. ما روی کرسی هایی که هیچ سودی ندارند و حتی انتخابات هم در آنجا برگزار 
نمی شود و همه چی انتصابی است نباید تمرکز کنیم. دو سه جای اصلی وجود دارد 

که روی آن تمرکز می کنیم.
 حرف کی روش درباره فوتبال درست بود

دبیر در مورد اهمیت فعالیت های انستیتوی کشتی تصریح کرد: برای انیسیتو 
برنامه مفصلی داریم. اگر بخواهیم کشتی ایران تکان بخورد، باید سطح دانش فنی 
مربیان نونهالان و نوجوانان را بالا بیاوریم. پایه حمید سوریان را درست گذاشته اند که 
نتیجه گرفت. محسن سوریان هم فنی بود و به او کمک کرد. کشتی گیر بزرگسال یک 
دست دو دست بلد نیست. کشتی گیر باید قبل از 17 سالگی فن یاد بگیرد، بعد دیگر 
حرکت می آموزد. من 6 ماه کار کردم که یک فن را برای اجرا روی عیسی حاجی یف 
یاد بگیرم. در تیرماه ما کار را از سوی انستیتو ابلاغ می کنیم. کی روش روزی که در 
ایران بود می گفت وقتی من بروم و شما جایگاه واقعی فوتبال تان را می بینید و متوجه 
می شوید من چه کاری انجام داده ام که حالا فهمیده ایم حرف درست و خوبی بود.

وی افزود: اگر کشتی بالا برود، همه ما بالا می رویم. می گویم ما را نقد کنید. 
ما هشت آسیب پیدا کردیم که چرا برند کشتی پایین آمده که یکی از آنها حضور 
مستقیم در تلویزیون و یکی حضور در فضای مجازی است. از شما خواهش می کنم 

از من ننویسید. از کشتی بنویسید.
جام باشگاه های جهان را فقط برای کمک به کشتی گیران برگزار شد

جام  همچون  اهمیتی  کم  مسابقات  برگزاری  درباره  نظرش  درخصوص  وی 
باشگاه های جهان گفت: هدف ما این است که کشتی گیران از این طریق به درآمد 
خوبی برسند. فدراسیون کشتی یک ریال هم در این زمینه هزینه ای نخواهد کرد. 
من پول ندارم به کشتی گیرم بدهم اما جام باشگاه های جهان باعث می شود آنها دو 
بار جایزه بگیرند. حسن یزدانی 200،300  میلیون تومان از لیگ داخلی و همین 
مبالغ هم از باشگاه های جهان گرفت. علیرضا کریمی هم 100،150 میلیون تومان 
از هر لیگ گرفت. من به نصیرزاده هم گفتم من یک قران برای این مسابقات هزینه 

نمی کنم اما خودت هزینه ها را تامین کن.
وی با اشاره به شرایط مربیان افزود: سرمربیان تیم ملی بزرگسالان و مدیر تیم های 
ملی به هیچ عنوان نمی توانند در لیگ حضور داشته باشند، زیرا مربیانی که با 
فدراسیون قرارداد دارند و حقوق می گیرند نمی توانند در لیگ شرکت کنند چون 
این اتفاق باعث ایجاد شائبه می شود و ممکن است در اردوهای تیم ملی برای جذب 
کشتی گیران دخالت کنند. خود من هم برای حضور چند تیم مطرح رایزنی کرده ام 
و بعد از اینکه حضور آنها قطعی شد نام آنها را اعلام خواهیم کرد. خوشبختانه قول 

گرفته اند در هر دو رشته آزاد و فرنگی شرکت کنند.
تغییرات حق مدیر است

رئیس فدراسیون کشتی درخصوص انتقادات به تغییرات در فدراسیون  اظهار 
داشت: در مقابل تغییر همیشه واکنش وجود دارد. تغییرات حق مدیریت است. 
قرار نیست 4 سال با کسی که کمکی نمی کند همراهی کنیم. قرار نیست چهار 
سال با کسی کار کنم که باری از دوش کشتی برنمی دارد. یکی دو کمیته دیگر 
که وقت نمی گذارند هم به آنها تذکر داده ام. تغییرات حق مدیر است، اما براساس 

سیاست هایی که داریم این موضوع انجام می شود.
وی تاکید کرد: من از امید نوروزی، قاسم رضایی، کمیل قاسمی و همه خواستم 
بیایند و یک جای کار را بگیرند. کشتی خیلی بزرگتر است اما همه می خواهند 

سرمربی شوند.

علیرضا دبیر: 

 همه در کشتی می خواهند سرمربی شوند 

ورزشی

رئیس هیات تکواندو استان قم از برگزاری مسابقات مجازی پومسه دختران با شعار »با ورزش در خانه کرونا را شکست 
می دهیم« و معرفی نفرات برتر خبر داد.

 محمد جمشیدی اظهار کرد: هیات تکواندو همانند فدراسیون ها و هیات های استانی برنامه های متنوعی در زمینه 
مقابله با کرونا اجرا کرد که یکی از آنها برگزاری مسابقات مجازی پومسه با شعار »با ورزش در خانه کرونا را شکست 

می دهیم« بود و استقبال خوبی از آن صورت گرفت.
وی با اشاره به نتایج مسابقات پومسه مجازی هیات تکواندو استان قم، افزود: سه نفر برتر و منتخب داوران در رده کمربند 
زرد به ترتیب حنانه ترجیح، نازنین رقیه احمدی و هستی محمدی هستند که جوایز نقدی به آنها تعلق گرفت، ضمن اینکه 

دو نفر دیگر از شرکت کنندگان نیز از طریق رای اعضاء حاضر در کانال فضای مجازی هیات انتخاب می شوند.
رئیس هیات تکواندو استان قم از اجرای یک برنامه فرهنگی در این هیات خبر داد و اضافه کرد: با توجه به شرایط و 
مشکلات اقتصادی به وجود آمده در کشور به علت شیوع ویروس کرونا، بسیاری از خانواده تکواندوکاران نیازمند کمک 
و یاری هستند و برای این منظور پیشکسوتان، مربیان، داوران، تکواندوکاران و جمعی از خانواده  این عزیزان در پویش  

»دست های خدایی« شرکت کرده و کمک های نقدی و غیر نقدی خود را به هیات ارسال کردند.
وی در ادامه به حضور مربیان تکواندو قم در دوره دانش افزایی این رشته زیر نظر فدراسیون اشاره و ابراز کرد: در 
فدراسیون تکواندو برای برگزاری چهارمین سمینار بین المللی تکواندو با موضوع صلح و سلامت نیز برنامه ریزی شده و 

علاقمندان برای ارسال مقالات خود تا روز 31 خرداد ماه فرصت دارند.
جمشیدی در پایان اظهار کرد: با توجه به تعویق بازی های المپیک فرصت بسیار خوبی در اختیار تکواندوکاران کشورمان 
به منظور کسب آمادگی بیشتر به منظور حضور موفق در این بازی ها قرار گرفت اما مسابقات برون مرزی دیگر پیش روی 

ملی پوشان این رشته قرار دارد که امیدوارم در سال جاری از قم نیز نماینده در تیم های ملی داشته باشیم.

رئیس هیأت انجمن های ورزش های رزمی استان قم گفت: رقابت مجازی رزمی با هدف در خانه ماندن و مقابله با شیوع 
کرونا برگزار شد و برترین های خود را شناخت.

 علی یزدی اظهار کرد: نفرات اول تا پنجم این رقابت برای دریافت جایزه حتما باید بیمه ورزشی زیرشاخه هیأت 
انجمن های ورزش های رزمی را داشته باشند و در صورت نداشتن بیمه، جایزه به نفر بعدی تعلق خواهد گرفت، نکته ای 
که جزو شروط این رقابت بود و هیأت پیش از این متذکر شده بود. وی با قدردانی از خانواده بزرگ رزمی قم بابت شرکت 
در این مسابقه، افزود: علیرضا بختیاری، ابوالفضل حسین زاده، علی کرمی، علی اکبر رحیمی و امیر نجات نیا پنج نفر برتر 
هستند و با توجه به اینکه اهدای جوایز نیز به صورت مجازی انجام می شود، باید هر چه سریع تر تصویر کارت ملی و کارت 
بیمه ورزشی خود را به هیأت ارسال کنند. رئیس هیأت انجمن های ورزش های رزمی استان قم بیان کرد : با توجه به اینکه 
زمان اعتبار فعالیت سیستم ها و دوجوهای صادر شده از سوی فدراسیون در گذشته به پایان رسیده، بنابراین فعالیت آنها 
زیر پوشش فدراسیون انجمن های ورزش های رزمی تا تعیین تکلیف نهایی مورد تایید نیست و اجازه فعالیت نخواهند 
داشت. وی اضافه کرد: تنها رشته هایی از زیر مجموعه فدراسیون انجمن های ورزش های رزمی مجاز به فعالیت هستند 
که به تایید وزارت ورزش و جوانان رسیده و پروانه فعالیت آنان از سوی این وزارت خانه و فدراسیون  صادر شده باشد، این 
موضوع توسط کمیته بازرسی فدراسیون به دقت رصد می شود. یزدی از پیگیری فدراسیون برای فعالیت تمام رشته های 
رزمی در فدراسیون انجمن های ورزش های رزمی به عنوان یک تحول ویژه بعد از انتخابات فدراسیون یاد کرد و افزود: 

این مهم زمینه ساز دستاوردهای بزرگ در رزمی کشور خواهد بود و جان تازه ای به تمامی فعالان این عرصه داده است.
وی ابراز کرد: اینکه تمام سبک های رزمی بار دیگر زیر مجموعه فدراسیون انجمن های ورزش های رزمی قرار می گیرند 
و فدراسیون به دنبال کرسی ها بین المللی است به تمام ورزشکاران، مربیان و نیروی انسانی فعال در رزمی انرژی زیادی 

بخشیده و هیأت قم نیز با کار و تلاش مستمر به دنبال دستاوردهای جدید است.

رئیس هیات تکواندو استان قم خبرداد:

معرفینفراتبرترمسابقاتمجازیپومسه
رئیس هیأت انجمن های ورزش های رزمی استان قم خبرداد:

معرفیبرترینهایرقابتمجازیرزمیدرقم

سرمربی تیم فوتبال سپاهان گفت: برای حضور در تیم ملی با 
اسمم بازی نشد و چندین نوبت از سوی مسئولان با من مذاکره 

شد. 
امیر قلعه نویی در خصوص مطرح شدن اسامی مختلف برای 
هدایت تیم ملی و اینکه به نظر می رسد با نام او بازی شده اظهار 
داشت: البته علی دایی انسان و مربی بزرگی است اما من در مورد 
خودم صحبت می کنم. با اسم من بازی نشد ما چندین جلسه 
آقایان به اصفهان آمدند و مذاکرات حدود یک ماه و  داشتیم، 
نیم طول کشید. من با جناب علی نژاد صحبت کردم. با هیأت 
مدیره و مدیران وقت سپاهان مانند آقای تابش، صحبت شد. اما 
به سپاهان تعهد داشتم و دغدغه ام این بود وگرنه با اسم من بازی 

نشد.
وی ادامه داد: مذاکرات یک ماه و نیم طول کشید حتی بهاروند 
و کشوری هم به اصفهان آمدند. در اصفهان هم جلساتی برگزار 
شد. شخص خود علی نژاد چندین بار با من صحبت کرد. منتها 
نسبت به تعهدی که داشتم گفتم رضایت مسئولین سپاهان شرط 

است. جناب عظیمیان مخالفت کرد و بعد هم آن بیانیه  را دادند اما 
من به عنوان سرباز وطن گفتم هر کمکی از دستم برآید انجام می 
دهم و مشکلی برای این کار نداشتم. سرمربی سپاهان در مورد 
حضورش در تیم ملی در گفت و گو با رادیو جوان گفت: اولین 
باری که مربی تیم ملی شدم در بدترین شرایط تاریخ فوتبال ما 
بود. نتایج خوبی هم گرفتیم اما کم لطفی هایی شد. یکسری از 
آدم ها بازی هایی کردند چون با آمدن قلعه نویی منافعشان قطع 
می شد و آمدند آن پروژه دادگاه را در رسانه ملی راه انداختند. الان 
که شرایط بدی نیست من نسبت به  تیمم، مردم و هواداران تعهد 
داشتم و بعد از آن هم جناب عظیمیان وسپاهان بیانیه ای دادند 

که نشان می داد مخالف جدایی ام هستند.
انتخاب  آیا  اینکه  خصوص  در  ملی  تیم  پیشین  سرمربی 
اسکوچیچ با فکر انجام شده، گفت: در این چند سال این همه 
مدیر آمده آیا لیاقتشان بوده؟ چه آنهایی که از بیرون آمدند و چه 
کسانی که جایگاه های دیگری داشتند. در یک دوره مدیریتی 17 
هزار مدیر عوض می شود. آقایان پستی گرفتند و 17 مدیر عوض 

کردند و این اتفاق در چندین سال افتاد. حالا اسکوچیچ تحصیل 
کرده است سابقه دارد و نتایج بدی هم در کارنامه نداشته است.

وی در مورد اینکه نام های مختلفی مانند استراماچونی، کالدرون 
و ... برای نشستن روی نیمکت تیم ملی مطرح شده، گفت:  یک 
بحث این است که چون فوتبال نیست باید این بازی ها اتفاق 
بیفتد، اما باید جوری رفتار کنیم شان و کرامت آدم ها را حفظ 
کنیم. الان هم مد شده هر کسی هر چه می خواهد می گوید تا 
جایگاهی پیدا کند. دیگر اخلاق مداری وجود ندارد. در همین 
بعضی ها  می افتد.  اتفاقاتی  خودمان  فوتبال  و  مجازی  فضای 
اعتقاد دارند بدنامی بهتر از بی نامی است. پس مصاحبه ای کنیم 

که روی بورس باشیم.
به خاطر ایران باید از اسکوچیچ حمایت کنیم 

قلعه نویی تصریح کرد: احترام آدم ها و کرامت آنها از همه چیز 
مهمتر است. اسکوچیچ آمده و هنوز بازی نکرده که او را قضاوت 
کنیم. در مملکت ما این مسائل زیاد است مثلا فردی که مدیرعامل 
می شود آیا لیاقتش این بوده، این همه آدم آمدند آیا لیاقتشان این 

بوده البته همه آنها به نیت خدمت آمده اند. می خواهم بگویم 
در کشور ما در این چند سال از این اتفاقات زیاد افتاده، چون 
فوتبال تریبون دارد. شما ببینید اسم رئیس فدراسیون بیشتر 
از اسم رئیس جمهور می آید. یکسری آدم ها در این تریبون غرق 
می شوند. مثلا فلان مدیر آمده و رفته 2 هزار مصاحبه کرده. آنها 

اگر قابلیت داشتند چرا در جایگاه خودشان موفق نشدند؟ 
وی با اشاره به مشکلات موجود در فوتبال ایران اظهار داشت: 
مشکل بالاتر از مدیریت است. ما سیستم و برنامه نداریم. اگر 
سیستم و برنامه داشته باشیم هر اتفاقی بیفتد 5 تا 10 درصد بالا 
و پایین می شود. در آلمان مگر یوآخیم لو قهرمان نشد؟ بعد از آن 
نتایج خوبی نگرفت اما چون سیستم و برنامه داشتند اتفاق خاصی 
نیفتاد. تا سیستم و برنامه نداشته باشیم و بر اساس چشم اندازمان 
آدم ها را نچینیم موفق نمی شویم. مثلا رئیس تربیت بدنی می آمد، 
انتخابات انجام می شد فلان کسی که نزدیک رئیس جمهور بود 
در فلان جا رای نمی آورد می گفتند بیا مدیر سازمان تربیت بدنی 

بشو. 

امیرقلعه نویی:

برایتیمملیبااسممنبازینشد



7 یکشنبه -چهاردهم اردیبهشت ماه 1399-    سال بیست  و سوم -   شماره 5026
سیاسی

رفتار ریاض با کشورهای عربی، آنها را به آغوش تهران می اندازد

ماهعسلتهران-ابوظبیدرراهاست؟

مهسا مژدهی :

برخی از آغاز ماه عسل بین تهران و ابوظبی حرف می زنند و برخی دیگر 
می گویند چرخش امارات به سمت ایران، تنها هشداری از سوی ولیعهد این 
کشور به سعودی هاست تا دست از سنگ انداختن جلوی پای آنها و بلند 

پروازی هایشان بردارند.
پس حمله به سفارت عربستان در تهران و قطع روابط دیپلماتیک کشورهای 
عربی با ایران، این روزها امارات چرخش سیاسی مثبتی نسبت به تهران 
داشته است.نشانه های آن از تابستان سال گذشته، خودش را کم کم نشان 
داد و حالا با شدت گرفتن کمک های امارات به ایران بر سر کرونا و تماس 
های تلفنی میان مقامات ایرانی و اماراتی، روزنه ای برای حل اختلاف میان 
ابوظبی و تهران ایجاد شده است و به نظر می رسد هر دو کشور محتاطانه 
دست خود را برای دوستی با یکدیگر دراز کرده اند. رفتار ناامید کننده ریاض 
با کشورهای عربی از جمله امارات متحده عربی باعث شده تا حاکمان 
ابوظبی به فکر اتحادهای تازه و تقسیم بندی های نو در منطقه بیافتند. 
محمد بن زاید، ولیعهد امارات، حالا تلاش دارد تا از توانایی ذاتی اش برای 
ارتباط گرفتن با دیگران، بهره بگیرد و از سیاست ایران ستیزانه خود کوتاه 
بیاید و در مقابل با استفاده از جاه طلبی هایش، آینده امارات را به گونه ای 
جدید طرح ریزی کرده و در مسیر تبدیل شدن به یک قدرت معتمد و کم 

دردسر در خاورمیانه قرار بگیرد.
نزدیکش،  دوست  که  زمانی  در  آنهم  امارات،  ناگهانی  چرخش  این  اما 
عربستان کماکان بر اختلافات منطقه ای دامن می زند و بر دشمنی با ایران 

تاکید دارد، از کجا نشات گرفته و آیا ماه عسل دو کشور نزدیک است؟
پشت پرده نرمش ولیعهد امارات چیست؟

امارات در طول سال های گذشته به طرفداری از ریاض، بر طبل اختلافات 
با ایرانیان کوبید. اما از تابستان گذشته، اوضاع ناگهان تغییر کرد و این 
کشور تمایل زیادی از خود برای ترمیم زخم های قدیمی نشان داد. وقتی 
روز هشتم مرداد، یک گروه گارد ساحلی اماراتی، در بحبوحه بحران های 
منطقه ای وارد ایران شد تا در رابطه با همکاری مرزی دو کشور، تردد اتباع و 
ترددهای غیرمجاز یا بدون اطلاع و تسهیل و تسریع تبادل اطلاعات طرفین با 
مقامات ایرانی گفت وگو کند، مشخص بود که منطقه باید منتظر تقسیم بندی 
های تازه ای باشد. کمی بعد امارات تصمیم گرفت تا برخلاف ائتلافی که 
با عربستان در یمن داشت، بخشی از نیروهای نظامی اش را از این کشور 
خارج کند. در مقابل حوثی ها هم گفتند که به مقر نیروهای اماراتی حمله 

نخواهند کرد.
اما ماجرا به همین ختم نشد و در حالیکه روزنه های ایران برای حمل و نقل 
پول و فروش نفت روز به روز در حال محدود شدن بود، ابوظبی پا پیش گذاشت 
و گفت که قصد کمک در حل مشکلات پولی و بانکی را دارد. همزمان یک 
روزنامه عربی هم نوشت که امارات در خرید و فروش نفت با تهران همراهی 
می کند. با اعلام این موضع دیگر بر ناظران مشخص شده بود که امارات در 

خصوص ایران مسیر  متفاوتی از عربستان را در پیش گرفته است.
اما پشت پرده این حرکت ها چه بود؟

به اعتقاد بسیاری از ناظران، سیاست در امارات تنها در ابوظبی پیگیری 
نمی  شود. حاکمان هفت ناحیه این کشور، هر کدام نفوذ و قدرتی دارند 
که در نتیجه تعامل آنها سیاست خارجی کشور مشخص می شود. حاکمان 
دوبی و شارجه تمایل زیادی به ارتباط با تهران دارند و یکی از دلایل این 
چرخش تصمیمی است که میان این سه حاکم گرفته شده است. از سوی 
دیگر ناامیدی امارات از عربستان و آمریکا باعث شده تا این کشور به دنبال 
دوستانی به غیر از سعودی ها در منطقه باشد. سیاست خارجی جدید 
امارات به نظر چندان تمایلی به جنگ و جدال و گروکشی با کشورهای منطقه 
ندارد و برخلاف سیاستی که عربستان در پیش گرفته است، بر پایه تعامل با 
خاورمیانه و خارج از آن شکل گرفته است. اختلافات با بن سلمان در یمن 
به شیخ زائد و پسرش نشان داد که برخلاف رسوم گذشته، اتحاد عربستان 
بر اساس عرب بودن یا نبودن کشورها تعیین نمی شود و اصل اولیه برای 
سعودی ها حفظ جاه طلبی خود با استفاده از کمک های ایالات متحده 

است و آنها خود را از حمایت قدرتهای عرب منطقه بی نیاز می بینند.
اختلافات در خلیج فارس در بهار و تابستان گذشته، ابوظبی را تشویق کرد 
تا راه خود را انتخاب کند و به نظر می رسد که تنش، آخرین چیزی است که 

بن زائد به آن فکر می کند.
کرونا فرصتی جدید برای نمایش حسن نیت ها

سفیر امارات در آمریکا می گوید هنوز زود است که در مورد حل اختلاف 
بین ابوظبی و تهران، نظری داده شود. او معتقد است که روندی که کشورش 
در پیش گرفته بود با شیوع کرونا به تعویق افتاده و از دیگران خواسته که فعلا 
منتظر بمانند. اما این تمام ماجرا نیست. روابط بین امارات و ایران بسیار کند 
جلو می رود. به غیر ازحرکات اولیه ابوظبی برای چرخش به سمت ایران، این 
روند تا پیش از بروز کرونا، عقب افتاده بود و نزدیک بود که به دست فراموشی 
سپرده شود. تمرکز امارات در ماه های گذشته بیشتر بر روی اختلافات با 
ریاض بود و وقت چندانی برای ترمیم رابطه با تهران نداشت. اما بیماری کرونا 
و همه گیری آن فرصتی را به حاکمان و شاهزاده های این کشور داد تا حسن 

نیت خود را نسبت به ایران نشان دهند.
اختلافات میان تهران و ابوظبی هر چند معمولا با تحریک سعودی ها 
تشدید شده، اما به خودی خود هم تقریبا همیشه با بهانه جزایر سه گانه و 
رقابت های منطقه ای جریان داشته باشد. امارات به صورت مداوم در سال 
های گذشته، طرف کشورهایی را می گرفت که خود را در تضاد با جمهوری 
اسلامی ایران می دانستند. برای همین چرخش شاهزاده اماراتی به سمت 
ایران، بسیاری را حیرت زده کرده است و با هر اقدامی از سوی آنها سوالات 

زیادی پیش می آید.
همه گیری کرونا اما باعث شد تا امارات متحده عربی، خود را به عنوان یک 
دوست و همراه در دوران سختی به ایران نشان دهد. کمک های این کشور 
زودتر از بسیاری دیگر از کشورها به سمت ایران روانه شد و تماس های تلفنی 

میان مقامات تهران و ابوظبی شدت بیشتری پیدا کرد.
به نظر می رسد که دیپلماسی میان ایران و امارات راه خود را پیدا کرده است 
و اختلافات منطقه ای که سال ها بر طبل آن کوبیده شده بود، در حال از 
دست دادن اهمیت خود هستند. بسیاری از ناظران تحولات جدید را در 
سایه تحولات عربستان می دانند. بن سلمان به کشورهای منطقه نشان داده 
که او تنها حاضر است در مقابل یک کشور از خود نرمش نشان دهد و آن 
آمریکاست. در دیگر موارد سود و زیان ریاض در اولویت قرار گرفته و پیوندهای 
عربی و منطقه ای که پیش از این حکام سعودی بر آن تاکید داشتند، رنگ 
باخته است. این چرخش عربستان با رهبری بن سلمان، کشورهای عربی 
را دچار حس ناامنی کرده است و در نتیجه آن، کسانی که روزی به خاطر 
حمایت از سعودی ها دستورات را از ریاض دریافت کرده و سیاست خارجی 
خود را با آن منطبق میکردند، راه تازه ای را انتخاب کرده اند که به جای 

ماجراجویی، عقلانیت را دنبال می کند.

 تقلا برای احیای گفتمان و تکاپو برای تقسیم منصفانه کرسی های بهارستان 
خلاصه توصیفی از روزهای کرونایی اردوگاه اصلاحات و اصولگرا است. اصلاح 
طلبان در پی برخاستن از خاکستر ناکامی انتخاباتی و اختلافات درونی هستند و 
اصولگرایان در پی رسیدن به طرحی برای تداوم وحدت پیشاانتخاباتی در مجلس 

یازدهم. 
گروه ها، طیف ها و شخصیت های تعریف شده در مجموعه اصلاح طلبان و 
اصولگرایان این روزها با دغدغه های مختلف و گاهی متناقض به تصمیم گیری 
و فعالیت و اظهارنظر می پردازند. اصلاحات روزهای سختی از سر گذرانده اما 
روزهای پیش رو هم به همان نسبت سخت خواهد بود اگر درباره آینده سیاسی 
خود به طرحی جامع و مقبول همه دست نیابند. اصولگرایان اما روزهای بر وفق 
مرادی را پشت سر گذاشته و در صورت رسیدن به توافق درباره مسئولیت های 
را در اختیار دارند( می توانند در  آن  بیشنه صندلی های  یازدهم )که  مجلس 
دستکم تا انتخابات 1400 در نقطه امن سیاست ورزی قرار گیرند و برنامه های 

خود را پیاده کنند.
اصلاح اصلاحات، مرگ یا آغاز زندگی

سخن از پایان اصلاحات است اما آنچه بر این جریان می گذرد نشانه هایی از این 
پایان نشان نمی دهد. تکان نخست به دومینوی اقدامات و اظهارات اصلاح طلبان 
دستکم در سال 99 را استعفای حجت الاسلام »عبدالواحد موسوی لاری« وزیر 
کشور دولت اصلاحات و نایب رییس شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان 
داد. تکانی که پس لرزه های آن همچنان ادامه داشته و شواهد از تغییرات بزرگ 
و کوچک در آینده این جریان سیاسی حکایت دارد. ضرورت بازسازی اصلاحات 
در سخن هریک از صاحب نظران اصلاح طلب متفاوت روایت می شود و شاید 
تلخ ترین روایت را   »صادق زیباکلام« مدرس دانشگاه  و از فعالان سیاسی ارائه 
داده و گفته است: »اصلاحات مُرد و زنده باد اصلاحات، اصلاحات به آن معنایی 
که زیباکلام، تاجزاده، عارف و سیدمحمد خاتمی و این و آن داشتند مرد و دیگر 
نیست و محال ممکن است کسی به اعتبار آنها بیاید و یک دانه رای بدهد،   ولی 
آن ضرورتی که اصلاحات را در خرداد 76 آورد، الان به مراتب ضرورت وجود آن 

بیشتر از دوم خرداد 76 است.«
»عباس عبدی« تحلیلگر اصلاح طلب هم درباره نواقص این جریان تصریح 
کرده است: »اصلاح طلبان طی 15 سال گذشته نتوانسته اند که میان دو مسیر 

راهبردی یعنی حضور در جامعه و در ساخت قدرت، برای تحقق مؤثر این رویکرد، 
موازنه جدی برقرار کنند و در برخی مقاطع نیز با رفتار خود اصل اصلاح پذیری و 
موفقیت این شیوه را با چالش مواجه کرده اند، بدون اینکه تبعات آن را بپذیرند. 
پس از این مرحله باید وضعیت کنونی کشور را در پرتو اندیشه اصلاح طلبی تحلیل 

و توصیف کرد.«
عالی  شورای  عضو  و  دهم  مجلس  نماینده  زاده«  حسین  »عبدالکریم 
سیاستگذاری با تاکید بر اینکه اصلاح طلبی نیازمند کن فیکون است؛ گفته 
است: »نوعی پدرسالاری کشنده و روابط ناسالم مبتنی بر نوچه پروری و سایر 
دافعه ها باعث شد از احزاب موجود دوری کنیم و به این نتیجه برسیم که این 
احزاب و نه فعالیت حزبی اتفاقا از موانع اصلاح طلبی در ایران هستند و در 

رنجاندن پایگاه اجتماعی و از دست رفتن باورها به اصلاح طلبی تاثیرگذارند.«
»آذر منصوری« قائم مقام حزب اتحاد و عضو شعسا هم در آسیب شناسی 
جریان اصلاحات گفته است: »اصرار بر حضور در قدرت به هر قیمتی، باید از 
دستور کار اصلاح طلبان خارج شود و هر نوع اصلاح رویکردی باید در راستای 

احیای سرمایه  اجتماعی باشد.«
در کنار این انتقادات آسیب شناسانه به عملکرد اصلاحات بخش دیگری از 
اظهارنظرها پیرامون ادامه کار شورای عالی سیاستگذاری بود. »محمود صادقی« 
نماینده مجلس دهم و عضو این شورا معتقد است: »نمی توان استعفای آقای 
موسوی لاری را نشانه وجود مباحث اختلافی تعبیر کرد. استعفا نشانه وجود 
اختلاف نیست. چون اساسا عمده کارکرد شورای عالی سیاست گذاری در موسم 

انتخابات بوده که بعد از آن هم هنوز هیچ حرف و بحثی مطرح نشده است.«
»محمدعلی وکیلی« دیگر عضو فراکسیون امید مجلس هم مشروعیت شعسا 
نیازمند رونمایی  از دست رفته دانسته و گفته است: »ما  را  انتخابات  از  پس 
نسخه ای از نواصلاح طلبی هستیم در غیر این صورت نتیجه انتخابات 1400 هم 

اصولگرایانه خواهد بود.«
به نظر می رسد بحث های استراتژی-تاکتیک محور اصلاح طلبان در روزها و 
هفته های آینده هم ادامه یابد و آینده این جریان از داخل چنین بحث هایی بیرون 
آید. اصلاح طلبان برای 1400 هم نیازمند یک استراتژی مشخص هستند و هم 
از ضرورت، موانع و معایب تاکتیک هایی مانند شعسا یا پارلمان اصلاحات آگاهی 
دارند. جمع بندی نظرات، کنار گذاشتن مطامع شخصی و منافع جناحی، تن 

دادن به الزامات فعالیت حزبی می تواند اصلاح طلبان را از خاکستر انتخابات 
مجلس یازدهم بلند کرده و به قله پیروزی انتخابات ریاست جمهوری سیزدهم 

رساند.
تلاش اصولگرایان برای تقسیم منصفانه کرسی های بهارستان

اصولگرایان پیروز انتخابات یازدهمین دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی 
کردند.  آغاز  جدید  سال  ابتدایی  روزهای  همان  از  را  خود  مشورتی  جلسات 
جلساتی که ابتدا برای آشنایی و معرفی اعضای تقریبا گمنام این مجلس تشکیل 
و نیز تعیین اولویت ها تشکیل می شد اما گمانه زنی ها از تقسیم مسئولیت ها در 
مجلس آینده خبر می داد. »الیاس نادران« نماینده منتخب مجلس روز چهارشنبه 
دهم اردیبهشت از جلسه مهم ترین چهره های مجلس آینده خبر داده و گفته 
است: »به لطف پروردگار نشست وحدت شروع یک مجلس قوی خواهد بود. 
امروز با حضور آقایان آقاتهرانی، آقامیرسلیم، تقوی، حاج بابایی، زاکانی، قالیباف، 
میرتاج الدینی و نیکزاد جلسه ای داشتیم و ساز و کارهای ارتقاء کارآمدی و تحول 
مجلس مورد بحث قرار گرفت. مجلس یازدهم برای حل مشکلات مردم یک صدا 

خواهد بود.«
هرچند خبری بیش از این درباره جلسه منتشر نشده است اما تحلیل های 
رسانه های اصولگرا از رضایت نسبی حاضران حکایت دارد. »مرتضی آقاتهرانی« 
از جبهه پایداری، »مصطفی میرسلیم« از شورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی، 
»سیدرضا تقوی« از جامعه روحانیت مبارز، »علیرضا زاکانی« عضو جبهه پایداری، 
»محمدباقر قالیباف« از نواصولگرایان، »حمیدرضا حاجی بابایی« از جبهه ای 
موسوم به یکتا اما نزدیک به »محمود احمدی نژاد«، »محمدرضا میرتاج¬ الدینی« 
و »علی نیکزاد« از یاران رییس جمهوری سابق دور یک میز نشستند تا بسیاری 
از گره ها را بگشایند. این جمع آنقدر باهم آشنا هستند که دیگر گمانه زنیها به 
سمت آشنایی بیشتر پیش نرود اما هر یک از اعضای حاضر در این هدف از 
اجماع را تعیین اولویت های معیشتی مردم اعلام کردند. این اعلام اما نمی تواند 
گمانه زنی ها درباره ریاست مجلس، تعیین هیات رئیسه و نواب و فراکسیون و 

کمیسیون ها را پایان دهد.
اگر تحلیل های تایید نشده از جلسه را که از رضایت قالیباف و دیگر کاندیداهای 
ریاست مجلس حکایت دارد، درست بدانیم، احتمالا پایداری ها ریاست را به شرط 
ماندن قالیباف در مجلس برای چهارسال آینده و حضور در هیات رییسه به او 
دادند. هیات رییسه هم ترکیبی از جبهه پایداری، بهاریون و سنتی های اصولگرا 
خواهد بود. فراکسیون ها اما جای بحث فراوان دارد و به احتمال زیاد میان نفرات 

دوم و سوم هریک از طیف های زیر تقسیم خواهد شد.
سرلیستی  که  است  معتقد  اصولگرا  تحلیلگران  از  سلیمی نمین«  »عباس 
قالیباف، تکلیف رییس مجلس را مشخص کرده و این سرلیستی در انتخابات معنا 
و مفهوم خاصی را منتقل می کند که این یک امر تعیین کننده است و مشخص 

می کند نتیجه انتخابات هیئت رییسه و کرسی ریاست مجلس چه خواهد بود.«
مجلس آینده جز »مسعود پزشکیان« اصلاح طلب به معنای خاص کلمه را 
ندارد، مستقلین هم بر اساس شواهد آنقدر استقلال سیاسی ندارند که نتوانند زیر 
فراکسیون اصولگرایان جمع شوند. در همین زمینه »منصور حقیقت پور« مشاور 
»علی لاریجانی« رییس کنونی مجلس درباره نحوه تعامل مستقلین و اصلاح 
طلبان در مجلس یازدهم گفته است: »اصلاح طلبان و مستقلین حدود 40 تا 50 
نفر هستند، طبیعتا سمت پایداری ها نخواهند رفت. اگر بخواهند منطقی رفتار 
کنند باید سراغ آقای قالیباف بروند. شرایط فرق کرده است. الان سمت قالیباف 
نیایند تمام موجودیت شان از بین می رود ولی اگر بیایند پشت آقای قالیباف، 

برای اداره کلان مجلس می توانند حرفی برای زدن داشته باشند.«
با چنین توصیفاتی به نظر می رسد، اصولگرایان راه دراز تعیین تکلیف کرسی ها 
را پیموده اند و برای شروع مجلس تنها منتظر هفت خرداد هستند. تحلیل 
خوشبینانه این جلسات و اقدامات را می توان در راستای تسریع کار مجلس 
آینده دانست. مجلسی که با شعار بهبود معیشت مردم روی کار آمده و نمایندگان 
منتخب آن هم در دوران تبلیغات انتخاباتی و هم پس از پیروزی دولت و مجلس 
کنونی را به دلیل کم کاری در این حوزه مورد انتقادات بسیار قرار دادند. حال باید 
دید با این همه تسریع در برنامه ریزی برای حل مشکلات چه برنامه های اقتصادی 
و ملموس به ویژه در دوران پساکرونا برای حل معضلات معیشتی مردم خواهند 

داشت.

درایام کرونایی در اردوگاه اصلاحات و اصولگرا چه می گذرد؟

احیای گفتمان اصلاح طلبان، تقسیم مناصب اصولگرایان

ساختار  در  تغییر  اصلاح طلب  سیاسی  کنشگر  یک   
شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان را الزامی و مهم 
دانست و تاکید کرد: آقای خاتمی هیچ گاه خودش ادعای 
رهبری جریان اصلاحات را نداشته و همیشه از طرف این 
فرستاده شده  ایشان درخواست هایی  به سمت  جریان 
است.  خروج عبدالواحد موسوی لاری وزیر کشور دوران 
اصلاحات و از متنفذین جریان اصلاحات از شورای عالی 
سیاست گذاری اصلاح طلبان نخستین کنش این شورا 
به شکست در انتخابات مجلس یازدهم بود که موجی از 
واکنش ها را به همراه داشت و باعث شد سیاستمداران 
مطرح این جریان به تغییر در ساختار عالی و تصمیم ساز 
اصلاحات تاکید ورزند. از سویی به نظر می رسد طیف های 
یکدیگر  به  نسبت  اصلاحات  جریان  درون  مختلف 

واکنش هایی داشته و به نقد یکدیگر بپردازند.
موسوی لاری از پیش از انتخابات بر نیامدن در 

شورای عالی اصرار داشت 
گفت وگو  در  اصلاح طلب  سیاسی  کنشگر  امام  جواد 
با ایلنا درباره استعفای موسوی لاری و تغییراتی که قرار 
است در ساختار شورای عالی سیاست گذاری به وجود 
بیاید، گفت: آقای موسوی لاری از پیش از انتخابات بر 
نیامدن در شورا اصرار داشتند که آن هم به علت وضعیت 
در  آقای موسوی لاری  داد:  ادامه  بود. وی  جسمی شان 
میان شخصیت های حقیقی شورای عالی اصلاح طلبان 

نقش تعیین کننده و اجماع کننده ای داشت.
مدیر عامل بنیاد باران با بیان اینکه با توجه به عدم اقبالی 
که به فراکسیون امید وجود داشت و هزینه هایی که حمایت 
از دولت آقای روحانی ایجاد کرده بود، مردم به ما انتقاداتی 
داشتند و علیرغم اینکه اصلاحات نقشی در دولت نداشت، 
اما هزینه  عملکرد دولت همواره گردن اصلاح طلبان است.
عالی  شورای  رویکرد  هم  طرفی  از  افزود:  وی 
سیاست گذاری اصلاح طلبان در این دوره بازگشت به مردم 
بود و با توجه به برخوردهایی که شورای نگهبان انجام داد 
و کاندیداهای مطرح جریان اصلاحات را حذف کرد، یکی 
از ماموریت های شورای عالی اجماع سازی شد و اکثریت 
اعضای حاضر در این شورا به این جمع بندی رسیدند که 
با این وضعیت نمی توانند در انتخابات کاندیدایی داشته 
و پاسخگوی مردم باشند و قرار شد شورای عالی لیستی 
ارائه ندهند اما احزابی که خودشان به جمع بندی رسیدند 
لیست داده، کاندیدا داشته باشند و به نام خودشان عمل 

کنند.
برخی احزاب اصلاح طلب غیر تشکیلاتی 

رفتار کردند
امام ادامه داد: اما احزاب کار غیرتشکیلاتی انجام داده 

اعضای  از  برخی  و  دادند  تشکیل  جدید  ائتلاف  یک  و 
صاحب نام شورای عالی برخلاف تصمیم جمع و بعد از 
اینکه قرار شد اصلاح طلبان و شورای عالی لیستی نداشته 
باشد، رفتند و با بعضی از افراد و احزاب کنفرانس خبری 
تشکیل دادند و شروع به فعالیت های انتخاباتی کردند؛ این 

مغایر با تصمیم شورای عالی بود.
اصلاح طلبان برای کار جبهه ای نیاز به یک 

حرکت اجماعی دارند 
امام با تاکید بر اینکه اصلاح طلبان برای کار جبهه ای نیاز 
به یک حرکت اجماعی دارند و شورای عالی سیاست گذاری 
حتما باید پوست اندازی کرده و بازنگری جدی در ساختار 
خودش داشته باشد، خاطرنشان کرد: یکی از بحث هایی 
که آقای موسوی لاری به آن پرداختند، موضوع محور بودن 
احزاب است که البته در دوره اخیر نیز اشخاص حقیقی 
که عضو شورای عالی سیاستگذاری بودند، از جایگاه لازم 
و ملی که می توانست مورد اقبال همگان باشد، برخوردار 

نبودند.
و اصلاح  تجدید ساختار جدی  نیازمند  ما  افزود:  وی 
وضعیت موجود هستیم و نیز اگر بنا باشد در شورای عالی 
باشند،  داشته  حضور  حقیقی  اشخاص  سیاستگذاری 
باید تقویت کیفی افراد و اشخاص حقیقی که تاثیرگذار و 
چهره ملی هستند را شاهد باشیم تا اجماع حاصل شود، 
اما به هر حال نیازمند تجدید ساختار در شورای عالی 

سیاست گذاری هستیم.

ایثارگران اصلاح طلب در پاسخ به این  دبیرکل مجمع 
جریان  در  که  متفاوتی  نگاه های  به  توجه  با  که  سوال 
اصلاح طلبی وجود دارد آیا شورای عالی به دو ساختار با 
خط مشی متفاوت تقسیم خواهد شد؟ یعنی گروهی با 
نگاه عارف و گروهی با نگاه موسوی لاری، اظهار داشت: 
اکثریت  رأی  براساس  سیاست گذاری  عالی  شورای  در 
تصمیم گرفته می شود و بر اساس رأی اکثریت شورا که 
در آن 27 حزب مشارکت دارد با اختلاف یک رای حزبی 
تصمیم بر ارائه نکردن لیست انتخاباتی شد. فضایی که 
با واقعیت درون شورا  در بیرون از شورا مطرح می شود، 
کاملا متفاوت است و درباره موضوع آقای موسوی لاری و 
آقای عارف نیز باید جداگانه بحث کنیم. من فکر می کنم 
اختلاف چندانی نداریم اما نیازمند تغییر رویکرد در شورای 

سیاستگذاری هستیم.
اصلاح طلبان برای موفقیت باید بازگشت به 

مردم داشته باشند 
وی ادامه داد: اصلاح طلبان برای موفقیت باید بازگشت 
به مردم داشته باشند و به هر قیمتی برای ورود به قدرت، 
از جریان اصلاحات هزینه نکنند؛ مردم هم علیرغم اینکه 
مجلس  در  کرسی  صاحب  دوره  این  در  اصلاح طلبان 
جریان  به  انتقادشان  گذشته  ادوار  به  نسبت  نشدند، 
اصلاحات کمتر بود؛ چراکه اصلاح طلبان همگام با مردم 

پیش رفته و تصمیم گرفتند.
عضو شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان در مورد 

نظر محمد خاتمی درباره شورای عالی و تغییرات آن گفت: 
تاکید همیشگی آقای خاتمی، بر اجماع جریان اصلاحات 
بوده و کار را به تصمیم جمع احزاب اصلاح طلب محول 
کرده است. به همین منظور  نظرات و تصمیمات شورای 
عالی سیاست گذاری برآیند احزاب بوده و اینگونه نیست 
که بگوییم چند حزب تاثیر دارند و احزاب دیگر تاثیرگذار 

نیستند.
وی تصریح کرد: آقای عارف نیز به عنوان رئیس شورا، 
اینکه نظر  نه  اداره جلسات شورای عالی است  مسئول 
ایشان  شاید  کند.  وتو  را  دیگران  نظرات  بخواهد  ایشان 
برای خودش جایگاه خاصی را قائل باشد اما اعضای شورا 
بر اساس جمع بندی همه اعضای  او،  به  ضمن احترام 

شورا، تصمیم می گیرند.
این کنشگر سیاسی اصلاح طلب افزود: در این دوره ما 
باید تلاش کنیم به سمت اجماع، تقویت و تغییر دامنه 
شورای عالی به گونه ای که همه شخصیت های محوری و 
ملی جریان اصلاحات و احزاب اصلاح طلب در آن جای 
داشته باشند، حرکت کنیم. باید با نظر احزاب شاهد رقم 
 خوردن ساختار جدیدی باشیم و ضعف های گذشته نیز 

برطرف می شود.
خاتمی ادعای رهبری جریان اصلاحات را ندارد 

 وی با بیان اینکه شورای عالی سیاستگذاری از پیش 
آقای  فقط  و  نداشته  جلسه ای  هیچ  تاکنون  عید  از 
است،  کرده  مطرح  را  خودش  استعفای  موسوی لاری 
درباره سخنان اخیر غلامحسین کرباسچی، گفت: آقای 
کرباسچی اول باید مشخص کند که به عنوان دبیرکل و 
تصمیم شورای مرکزی جریان سازندگی صحبت کرده اند 
یا نظرات شخصی خودشان را بیان می کنند؛ چراکه شاهد 
هستیم آقای کرباسچی یک جور صحبت می کند، آقای 
مرعشی،  آقای  همچنین  و  دیگر   گونه ای  به  عطریانفر 
قوچانی و یا طاهرنژاد هر کدام به نحوی غیر از دیگران 

اظهارنظر می کنند.
امام تاکید کرد: حزب کارگزاران جریانی است با صداهای 
متفاوت و رفتارهای تک روی؛ اما ضمن احترام به حزب 
کارگزاران و همه اعضای آن صحبت های آقای کرباسچی 
هم  کارگزاران  جریان  نماینده  را  ایشان  و  نیست  شفاف 
نمی دانیم چه برسد به نماینده جبهه اصلاحات که بخواهد 

نظراتی را برای کل جریان داشته باشد. 
خاتمی  آقای   : گفت  اصلاح طلب  سیاستمدار  این 
را  اصلاحات  جریان  رهبری  ادعای  خودش  هیچ گاه 
ایشان  به سمت  این جریان  از طرف  نداشته و همیشه 
درخواست هایی فرستاده شده و همواره از موقعیت، شأن 

و جایگاه او برای کشور و مردم استفاده شده است.

جواد امام: 

شورایعالیسیاستگذاریاصلاحطلبانبایدپوستاندازیکند



خسارت 4۰ میلیارد تومانی تگرگ به بخش کشاورزی قم
رییس سازمان جهاد کشاورزی قم گفت: از ابتدای امسال در پی بارش تگرگ و بارش های سیلابی 
40 میلیارد تومان به بخش کشاورزی استان قم خسارت واردشده است. عباس پورمیدانی بیان 
داشت: خسارت های تگرگ به بخش کشاورزی قم در سه بخش باغی، زارعی و تاسیسات زیربنایی 
بوده است.وی بیان داشت: عمده خسارت ها در مناطق میانبدی بود که شکوفه درختان به تازگی 
شکوفا شده بود که براثر تگرگ و همچنین خسارت بخشی از آن از بین رفته است.پورمیدانی گفت: 
در این مدت همچنین راه های روستایی، سیستم های انتقال آب و چاه ها و قنات های استان نیز دچار 
خسارت شده است. پورمیدانی داشت: مصرف مرغ از ابتدای شیوع کرونا به دلیل لغو مراسم های 
عروسی، عزا و سایر مناسبت ها دچار خسارت شد.رییس سازمان جهاد کشاورزی قم افزود: خسارتی 
از این خسارت به وزارت جهاد  که به مرغداران استان واردشده بسیار هنگفت است و گزارشی 
کشاورزی ارسال شده است.وی یادآور شد: برای جبران قسمتی از خسارت مرغداران استان بخشی 
از مرغ های واحدهای تولیدی برای مسائل پدافندی و ذخیره استراتژیک به سردخانه ها منتقل شده 
است.وی همچنین بیان داشت: از ابتدای شیوع کرونا استان قم در بخش لبنیات و شیر و ماهیان 

زینتی نیز خسارت های قابل توجهی را متحمل شدند.

چند درصد مردم ایران کرونا گرفته اند؟ 
 دکتر محمدمهدی گویا، رییس مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشت با بیان اینکه در 
مقابله با کروناویروس سلاحی جز رعایت فاصله گذاری اجتماعی در دست نداریم، گفت: طبق آمار، 
در آلوده ترین شهرهای کشور در سخت ترین شرایط، کمتر از 10 درصد مردم به این عفونت مبتلا 
شدند، یعنی 90 درصد مردم هنوز به این ویروس مبتلا نشده اند. بنابراین نباید فکر کنیم که کار تمام 
شده و راحت از منزل خارج شویم یا به دید و بازدید برویم.وی گفت: همه کارها باید با احتیاط انجام 

شود زیرا ما سلاحی جز رعایت فاصله گذاری اجتماعی در دست نداریم.

آخرین وضعیت شیوع کرونا در قم 
محمدرضا قدیر رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: طی 24 ساعت گذشته و تا ساعت 14 روز 
سیزدهم اردیبهشت ماه 46 نفر در مراکز درمانی قم با تشخیص احتمالی ابتلا به کرونا پذیرش شدند.
وی ادامه داد: 26 نفر از این تعداد در بخش های بیمارستان ها بستری و مابقی پس از معاینه و بررسی 
در بخش اورژانس مراکز با دستورات دارویی و بهداشتی مرخص شده اند.رئیس دانشگاه علوم پزشکی 
قم تصریح کرد: در شبانه روز گذشته، 36 نفر از بیماران بستری در بخش ها پس از بهبودی توسط 

پزشکان معالج از بیمارستان ترخیص شدند.

خبر شهادت سردار حاجی زاده کذب است
خبر شهادت فرمانده نیروی هوافضای سپاه که از سوی برخی شبکه های عربی در فضای مجازی 
مطرح شده بود، تکذیب شد.به گزارش مهر، در پی انتشار اخبار و شایعاتی برای چندمین بار متوالی 
از سوی برخی رسانه های عربی و بازنشر آن در شبکه های اجتماعی و فضای مجازی مبنی بر شهادت 
انقلاب اسلامی در حمله  پاسداران  نیروی هوافضای سپاه  امیرعلی حاجی زاده فرمانده  سردار 
جنگنده های رژیم صهیونیستی به حومه شهر حمص در سوریه، پایگاه اطلاع رسانی سردار امیرعلی 
حاجی زاده ضمن تکذیب این شایعه نوشت: سردار حاجی زاده در سلامتی کامل و در حال انجام 

مأموریت های جاری نیروی هوافضای سپاه هستند.

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم خبرداد:

اجرایفازنخستطرحجامع
دوچرخهدرشهرقم

از اجرای فاز نخست طرح جامع  و ترافیک شهرداری قم  معاون حمل ونقل 
دوچرخه در شهر قم در آینده نزدیک خبر داد.

عباس ذاکریان در کمیته فنی ترافیک استان قم که در سالن رضوان شهرداری 
ویژه  مسیر  ایجاد  برای  سه میلیاردی  بودجه  پیش بینی  به  اشاره  با  شد  برگزار 
دوچرخه در فاز نخست اجرای این طرح جامع، تصریح کرد: در فاز نخست معابر 
خیابان های بلوارامین، شهید صدوقی و بوعلی برای اجرای طرح ویژه مسیرهای 

دوچرخه در نظر گرفته شده است.
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم یکی از مزایای طرح جامع دوچرخه 
را عدم حذف پارکینگ های حاشیه ای ذکر کرد و یادآور شد: با توجه به حجم 
خودروهای شخصی و پارکینگ های حاشیه ای نمی توان این پارکینگ ها را نادیده 

گرفت که این موضوع در طرح جامع دوچرخه حفظ و بهینه سازی شده است.
ذاکریان با تأکید بر اینکه برخی از معابر و خیابان ها برای این طرح محدود و 
فضاهایی برای مسیر دوچرخه آزادسازی می شود، ادامه داد: برای اجرای فاز دوم 
این طرح 180 کیلومتر مسیر پیش بینی شده است ولی به علت آنکه بخواهیم 
دچار شکست های قبلی نشویم باید گام به گام این طرح اجرا شود تا این موضوع با 
مطالبه عمومی به دغدغه مسئولان استانی قرار گیرد. معاون حمل ونقل و ترافیک 
شهرداری قم به پیش بینی چگونگی مسیرهای ویژه دوچرخه برای ایستگاه های 
تاکسی و اتوبوس اشاره و اظهار داشت: مسیرهای ویژه دوچرخه باید ایمن سازی 

شود تا در آینده شاهد تصادفات در حوزه دوچرخه نباشیم.
لزوم پیش بینی مکان ویژه دوچرخه سواری بانوان 

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم نیز دراین جلسه 
گفت: باید مکان های ویژه ای برای استفاده بانوان از دوچرخه پیش بینی شود.

روح الله امراللهی اظهارداشت : شورای اسلامی شهر در سال جاری نگاه ویژه ای 
به موضوع ترویج دوچرخه داشته و امیدواریم در هشت منطقه مسیرهای ویژه 
دوچرخه هرچه سریع تر اجرایی شود. رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای 
اسلامی شهر قم با بیان اینکه ترویج استفاده از دوچرخه به معنی کنار گذاشتن 
مابقی وسایل حمل ونقلی نیست، ابراز کرد: بخشی از مردم خواهان استفاده از 
دوچرخه بوده ولی فضاهای مناسبی برای این موضوع پیش بینی نشده است که 

باید مجموعه استان حمایت کرده تا حق دوچرخه و دوچرخه سوار ادا شود.
امراللهی خاطرنشان کرد: با آنکه مقرر شده فاز نخست طرح جامع دوچرخه 
شهری  هشت گانه  مناطق  برای  حداقلی  یک  باید  ولی  شود  اجرایی  به زودی 

پیش بینی شود و این موضوع حق شهروندان بوده و باید به آن توجه شود.
مسیرهای منتهی به حرم در اولویت طرح جامع دوچرخه 

وی با تأکید بر اینکه باید مسیرهای منتهی به حرم مطهر در اولویت طرح جامع 
شهری  مدیریت  مثبت  نگاه  با  خوشبختانه  کرد:  تصریح  گیرد،  قرار  دوچرخه 
پیست های استاندارد و در سطح بین المللی در پردیسان احداث شده که در کشور 
کم نظیر است. امراللهی یکی از الزامات طرح جامع دوچرخه در قم را افزایش 
دوچرخه های استیجاری دانست و افزود: باید فضاهایی برای استفاده از دوچرخه 
در بوستان ها و پارک هایی که امکان این مهم وجود داشته احداث شود تا مردم 

بتوانند از دوچرخه نهایت استفاده را ببرند.

مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم اعلام کرد:

بازگشاییطبقهمنفیچهارپارکینگزائر
طبقه  بازگشایی  از  قم  شهرداری  ترافیک  و  حمل ونقل  سازمان  مدیرعامل 
منفی چهار پارکینگ زائر خبر داد و گفت: این پارکینگ جهت استفاده کسبه 
بازگشایی شده و همچنان حرم مطهر حضرت معصومه)س( و اماکن مذهبی هسته 

مرکزی شهر تعطیل است.
علی نیک با اشاره به اهمیت خدمات رسانی به همه اقشار جامعه و رضایت 
شهروندان، اظهار داشت: شیوع ویروس کرونا باعث تغییرات زیادی در سبک 
زندگی و ارائه خدمات به شهروندان شده است. مدیرعامل سازمان حمل ونقل 
و ترافیک شهرداری قم با تأکید بر لزوم رعایت فاصله گذاری اجتماعی و ادامه 
قرنطینه خانگی، افزود: با توجه به تصمیمات ستاد مبارزه با کرونا بخش هایی از 
محدودیت های اعمال شده در سطح شهر کاهش پیداکرده اما مردم همچنان باید 
بر اساس پروتکل های بهداشتی برای قطع زنجیره شیوع این ویروس رفتار کنند. 
نیک تصریح کرد: با آغاز به کار بعضی از مشاغل به خصوص در هسته مرکزی شهر 
یکی از طبقات پارکینگ زائر فعالیت خود را شروع کرده تا بخشی از ترافیک و نیاز 
به پارکینگ آن منطقه رفع شود. وی از بازگشایی طبقه منفی چهار پارکینگ زائر 
برای استفاده کسبه و بازاریان خبر داد و خاطرنشان کرد: پارک در رودخانه مشکلات 
ترافیکی زیادی را ایجاد کرده و کسبه و بازاریان را دچار مشکل کرده بود. مدیرعامل 
سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم ساعت کار پارکینگ را از صبح تا 12 شب 
اعلام کرد و گفت: همچنان حرم مطهر حضرت معصومه)س( و اماکن مذهبی 
هسته مرکزی تعطیل بوده و این پارکینگ جهت استفاده کسبه بازگشایی شده 
است. نیک با تأکید بر رعایت پروتکل های بهداشتی در پارکینگ زائر، بیان کرد: 
آسانسورها به صورت مستمر و در دو نوبت ضدعفونی شده و همچنین مأموران 
آسانسور و پارکینگ از وسایل بهداشت شخصی مانند دستکش و ماسک استفاده 
می کنند. وی ادامه داد: کارت های پارکینگ نیز بعد از هر نوبت استفاده ضدعفونی 

شده و بدون گندزدایی به خودروی بعدی تحویل داده نمی شود.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم :

نخستینبوستاناختصاصیدوچرخه
بهزودیافتتاحمیشود

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: دوچرخه یکی 
از مواردی بوده که سبب شورونشاط در بوستان ها می شود و نخستین بوستان 
دوچرخه شهر قم به زودی افتتاح می شود. پیام جوادیان در کمیته فنی ترافیک 
استان قم که در سالن رضوان شهرداری برگزار شد، با اشاره به اهمیت ایجاد مانع 
برای موتورسواران در مسیرهای ویژه دوچرخه، اظهار داشت: یکی از مخاطرات 
دوچرخه سواران تلاقی با موتورسیکلت ها بوده که باید پیش بینی های لازم برای 
این موضوع صورت پذیرد. مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم 
با بیان اینکه عدم توجه به موتورسواران می تواند یکی از دلایل شکست طرح جامع 
دوچرخه در شهر قم شود، ابراز کرد: می توان موانعی برای عبور موتورسواران در 
فواصل مختلف ایجاد کرد تا موتورسواران تمایلی به استفاده از این مسیرها نداشته 
باشند. جوادیان خاطرنشان کرد: مدلی علمی در بوستان های بالای پنج هزار متر 
برای دوچرخه پیش بینی شده است و در بسیاری از بوستان ها، این مسیرها در 
کنار زمین های روباز در نظر گرفته شده است. وی به بازطراحی بوستان خبرنگار 
و از پیش بینی دو لاین دوچرخه سواری در این بوستان خبر داد و گفت: دوچرخه 
یکی از مواردی بوده که سبب شورونشاط در بوستان ها می شود و نخستین بوستان 

دوچرخه شهر قم به زودی افتتاح می شود.

شهردار منطقه هفت قم خبرداد:

اجرای3هزارمترسنگفرشدرپیاده
راهخیابانارموانقلاب

از اجرای 3000 مترمربع سنگ فرش در پیاده راه  شهردار منطقه هفت قم 
خیابان ارم و انقلاب خبر داد. مجید متین فر با اشاره به پروژه احداث پیاده راه 
خیابان ارم و انقلاب، اظهار کرد: این پروژه در مساحت 12 هزار و 650 مترمربع 
به طول 550 متر و عرض متوسط 23 متر با اعتباری بالغ بر 85 میلیارد ریال با 
به  با اشاره  زمان بندی 12 ماهه در حال اجرا است. شهردار منطقه هفت قم 
اطلاعات حجمی پروژه، اظهار کرد: بتن ریزی پیاده رو شرقی)سمت گذرخان( و 
غربی)سمت میدان آستانه( به میزان 240 مترمکعب از جمله بخش های این پروژه 
است. متین فر از اجرای بتن مسلح سواره رو پروژه به مقدار 130 مترمکعب بتن و 
با 3 هزار کیلوگرم میلگرد خبر داد و گفت: تخریب و تراش آسفالت به میزان 704 

مترمکعب و تخریب بتن به میزان 300 مترمکعب در این پروژه انجام شده است.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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مبارزهباكروناهمچنانادامهدارد!

معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار قم از ساخت 4 هزار و 200 واحد 
اراضی  این  اراضی 48 هکتاری پردیسان خبر داد و گفت: در  مسکونی در 

کاربری های فرهنگی، مذهبی و فضای سبز شهری در نظر گرفته می شود.
محسن بهشتی در گفت وگویی از سکونت 15 هزار نفر در اراضی 48 هکتاری 
با  اراضی  این  و گفت: مجموعه کاربری ها در  پردیسان قم خبر داد  شهرک 
خدمات محله ای در نظر گرفته شده است و چند ماهی است که بحث تفکیک و 
جدول گذاری شروع شده ولی هنوز به اتمام نرسیده است؛ این زمین ها با رعایت 

اصول و کاربری شهری ساخته می شود.
به گفته وی، هم چنین پیش بینی شده است در دل خود این اراضی همه 
کاربری های آموزشی، درمانی و هم چنین امکانات فضای سبز و کاربری های 

خدماتی و مذهبی نیز احداث شود.
احداث  چالش  به  اشاره  با  قم  استاندار  عمرانی  امور  هماهنگی  معاون 
زیرساخت های شهری برای تولید مسکن در قم، گفت: برای اینکه تولید و یا 
به عبارتی احداث مسکن با مشکل حفاری خیابانی روبرو نشود، برای ساخت 
این 42 هزار و 200 واحد مسکونی زیرساخت های آب و برق و گاز و هم چنین 
مخابرات آن در ابتدا فراهم و در حال اتمام است تا بعد از سکونت مردم در این 

واحدها دیگر با مشکل زیرساخت شهری روبرو نشویم.
وی با بیان اینکه طی چند جلسه قرار شد بحث تعیین تکلیف گاز، برق و تلفن 
این مناطق انجام شود و در چند پلاک هم مشارکت در ساخت و ساز را شروع 
کنیم، و با رعایت ضوابط شهرسازی به ساخت و ساز برسیم، گفت: هدف ما 
خام فروشی اراضی دولتی نیست؛ این اراضی 48 هکتاری در گذشته مصوب 
شده بود ولی کاربردهای آن نیاز به اصلاحات داشت و در این اراضی مجموعه 

یکپارچه ای با مرکز محله دیده شده است.
سکونت 1۵ هزار جمعیت در اراضی 4۸ هکتاری پردیسان

بهشتی در بخش دیگری از سخنان خود تصریح کرد: در اراضی 48 هکتاری 
پردیسان تعدادی از مجتمع های مسکونی به صورت ویلایی در نظر گرفته شده 

است اما بخش عمده این اراضی را مجتمع های آپارتمانی تشکیل می دهد.
وی با بیان اینکه زمین های این مجتمع ها مطلوب است و در بلوار امام صادق 
علیه السلام در نظر گرفته شده است، افزود: بحث زیرساخت های شهری در 

حال آماده شدن است و برای آن ساختمان ها کم تراکم و تراکم بالا و ویژه برای 
سکونت 15 هزار نفر اختصاص یافته است.

پروژه اراضی 4۸ هکتاری پشتیبان ساماندهی اطراف حرم
به گفته معاون استاندار قم، بحث اصلی در این اراضی خروجی طرح ها است 
این زمین ها دولتی است و شهرداری و استانداری هم هیئت اجرایی تشکیل 
داده است و زمین از وزارت راه و شهرسازی در اختیار استان قرار گرفته است 
و ارزش افزوده ای که از حاصل فروش این راضی دریافت می شود 8 پروژه برای 

ساماندهی اطراف حرم حضرت معصومه )س( هزینه خواهد شد.
وی تصریح کرد: پروژه های اطراف حرم مطهر هم طرح های تملکی دارد و هم 
طرح های توسعه ای و هم برای بحث پیاده روسازی پروژه هایی در نظر داریم که 
اجرا کنیم و اراضی 48 هکتاری به عنوان پروژه ای پشتیبان برای اطراف حرم که 

مصوب ستاد بازآفرینی است در نظر گرفته شده است.
بهشتی در ادامه اعلام کرد: ارزش افزوده ای که از این اراضی حاصل می شود 
در ساماندهی اطراف حرم مطهر و بافت های فرسوده آستان مقدس حضرت 

معصومه )س( هزینه خواهد شد.
این محدوده  اراضی 48 هکتاری  از  کرد: 70 درصد  تصریح  پایان  در  وی 
مسکونی است و بخشی از این اراضی واحدهای مسکونی ویلایی است هم 

چنین 15 درصد هم به سرانه فضای سبز اختصاص یافته است.

معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار قم :

4۲۰۰ مسکن در پردیسان ساخته می شود

آهنین پنجه :با فراهم کردن بسترهای الکترونیکی

مراجعاتحضوریمشترکانبرقدرقم
بهحداقلرسیدهاست

مدیرعامل شرکت توزیع برق استان قم گفت :فراهم کردن زیرساخت ها و بسترهای الکترونیکی ارایه 
خدمات ،نیاز به مراجعه حضوری مشترکان به حداقل ممکن رسیده است. دکتر محمدرضا گروسی معاون 
توسعه مدیریت و منابع استانداری قم در راستای نظارت بر بخشنامه های ابلاغی ستاد ملی مبارزه با کرونا و 
بررسی عملکرد ادارات استان از شرکت توزیع نیروی برق استان قم به صورت سرزده بازدید کرد.  در جریان 
این بازدید مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم گزارشی از اقدامات انجام شده از آغاز شیوع 
ویروس کرونا در استان در بخش های مختلف نیروهای اداری و عملیاتی شرکت توزیع نیروی برق استان قم 
ارایه کرد.   مهندس مهدی آهنین پنجه ضمن تشریح اقدامات موثر در راستای پیشگیری و مقابله با ویروس 
کرونا اظهار داشت:شرکت توزیع نیروی برق استان قم با فراهم کردن زیرساخت ها و بسترهای الکترونیکی 
ارایه خدمات ،نیاز به مراجعه حضوری را به حداقل ممکن رسانده است و همه مشترکین می توانند از 
طریق پورتال شرکت و یا از طریق سامانه تلفنی 3121 کلیه خدمات مشترکین را از این طریق بدون مراجعه 
حضوری پیگیری نماید.  دکتر محمدرضا گروسی معاون توسعه مدیریت و منابع استانداری قم در این 
بازدید،ضمن مثبت ارزیابی کردن عملکرد شرکت توزیع برق استان در مقابله با ویروس کرونا ،شرایط موجود 
را فرصتی جهت الکترونیکی شدن ارایه خدمات توسط دستگاهها و ادارات عنوان کرد و اظهار داشت: 
خوشبختانه استان قم جزو استان های پیشگام در راستای ارائه خدمات غیر حضوری و الکترونیکی است.  
در ادامه دکتر گروسی از سامانه ارائه خدمات غیرحضوری و تلفنی)3121 ( ،میزخدمت حضوری، حوادث 

و فوریت های برق ،مرکز کنترل شبکه و سامانه پاسخگویی 121 بازدید کردند.

مدیرکل امور اقتصادی و دارایی استان قم مطرح کرد؛ 

تخفیف۲۰درصدیدرپذیرهنویسیواحدهای
سرمایهگذاریقم

 مدیرکل امور اقتصادی و دارایی استان قم گفت: مردم می توانند با شرکت در پذیره نویسی واحدهای 
سرمایه گذاری در بورس، از تخفیف 20 درصدی بهره مند شوند. 

عادل علیپور ضمن تشرح جزییات شرایط پذیره نویسی واحدهای سرمایه گذاری در بورس، افزود: 
پذیره نویسی واحدهای سرمایه گذاری فرصتی مطلوب برای ورود آحاد جامعه به سرمایه گذاری در سهام 
شرکت های معتبر است و هدف دولت از این اقدام مردمی کردن اقتصاد و بهره مندی مردم از بازار سرمایه 
می باشد. وی با اشاره به فراخوان شماره یک واحدهای سرمایه گذاری صندوق سرمایه گذاری، اضافه کرد: 
بر اساس قانون بودجه سال 99 و مصوبات هیات وزیران، وزارت امور اقتصادی و دارایی به نمایندگی از 
دولت، سهام دولت در بانک های ملت، تجارت و صادرات ایران و بیمه های البرز و اتکایی امین را واگذار 
می کند و این امر از طریق پذیره نویسی واحدهای سرمایه گذاری صندوق سرمایه گذاری قابل معامله، انجام 
خواهد شد. به گفته وی، فرصت پذیره نویسی از 14 اردیبهشت آغاز خواهد شد و تا پایان اردیبهشت ماه، 
ادامه خواهد داشت. علیپور ویژگی بارز این واگذاری در بورس را بهره مندی همه ایرانیان از تخفیف 20 
درصدی عنوان و خاطرنشان کرد: سقف سرمایه گذاری هر شخص حقیقی دارای کد ملی، 20 میلیون 
ریال، معادل دو میلیون تومان تعیین شده است. وی گفت: پذیره نویسی برای هر فرد دارای کد ملی بدون 
محدودیت سنی امکان پذیر است و صرفا شامل اشخاص حقیقی ایرانی بوده و اشخاص حقوقی نمی توانند 
در پذیره نویسی شرکت نمایند. وی افزود: قیمت سهام تشکیل دهنده واحدهای سرمایه گذاری صندوق در 

روز آغاز پذیره نویسی، متوسط قیمت سهام در30 روز گذشته با احتساب 20 درصد تخفیف است.
 

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای قم تاکید کرد :

ضرورتتأمینحقابهزیستمحیطیرودخانهقمرود
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای قم گفت: رهاسازی میزان باقی مانده از حقابه زیست محیطی قمرود از 
سد 15 خرداد به میزان 6 میلیون مترمکعب، در روزهای آتی پس از بارندگی ها و کاهش جریانات سطحی 
رودخانه انجام و تکمیل خواهد شد.  احمد حاجی حسینی مسگر با اعلام این خبر افزود: قطع رهاسازی 
آب از سد 15 خرداد به دلیل افزایش میزان بارندگی ها طی یک ماه گذشته و جریان آب سطحی در 
رودخانه قمرود و احتمال سرریز شدن کانال رودخانه در محدوده شهری است.  مدیرعامل آب منطقه ای 
قم گفت: در اسفندماه سال گذشته نیز 9 میلیون مترمکعب رهاسازی آب به منظور تأمین حقابه زیست 
محیطی رودخانه قمرود و همچنین مدیریت مخزن قبل از وقوع سیل احتمالی انجام شده بود.  وی بر 
ضرورت تأمین حقابه زیست محیطی رودخانه قمرود به ویژه در پایین دست رودخانه تأکید کرد و گفت: 
باید از هرگونه برداشت آب برای سایر مصارف به ویژه کشاورزی از این حقابه زیست محیطی خودداری 
شود. حسینی مسگر در پایان با بیان اینکه درحال حاضر حجم آب ذخیره شده در سد 15 خرداد به بیش 
از 103 میلیون مترمکعب رسیده است، تصریح کرد: ذخیره آب در سدهای 15 خرداد و کوچری برای 
مدیریت منابع آبی استان از اهمیت بسیاری برخوردار بوده و باید همواره صرفه جویی و استفاده صحیح از 
منابع آبی را مدنظر قرار دهیم. گفتنی است از 13 خردادماه سال 98 نیز با افزایش حجم آب سد 15 خرداد 
قم، رهاسازی حقابه زیست محیطی به میزان 40 میلیون مترمکعب و حقابه کشاورزی به میزان 5 میلیون 

مترمکعب در رودخانه قمرود قم آغاز شد و تا 31 شهریورماه ادامه داشت.

مدیرکل انتقال خون استان قم گفت: با توجه به 
اینکه بسیاری از اعمال غیر اورژانسی طی دو ماه 
اخیر به حالت تعویق درآمده بود؛ این امکان وجود 
دارد که از این به بعد این عمل ها نیز صورت گیرد و 

نیاز به خون و فرآورده های خونی افزایش پیدا کند. 
مرتضی نوریان در گفت وگویی، با اشاره به عملکرد 
سال 98 انتقال خون اظهار کرد: طی  این مدت 39 
هزار نفر اهدای خون انجام شده که 4 درصد نسبت 

به سال 97 کاهش رشد داشته است.
وی خاطرنشان کرد: مصرف خون و فرآورده های 
مراکز درمانی استان حدود 55 هزار واحد بوده که 
به ازای هر 10 دقیقه یکی از محصولات فرآورده های 

خونی در مراکز درمانی استان توزیع شده است.
اینکه  بیان  با  قم  استان  خون  انتقال  مدیرکل 
اهداکنندگان خون مستمر کسانی هستند که بیش 
از دو بار در سال  اهدای خون دارند، گفت: 60 درصد 
از اهداکنندگان، اهداکنندگان خون مستمر هستند. 
با بیان اینکه تولید پلاکت حدود 60 درصد  وی 
افزایش نسبت به سال قبل داشته است عنوان کرد: 
با وجود کاهش مختصر در اهدای خون در سال 98 
پاسخگوی نیازهای خونی مراکز درمانی استان بودیم 
و حدود 20 درصد خون و فرآورده های خونی به شبکه 

خون رسانی کشور خون ارسال شده است.
کاهش 17 درصدی اهدای خون در فروردین ماه

به آمار اهدای خون فروردین ماه  با اشاره  نوریان 
99 نسبت به مدت مشابه سال 98 گفت: با توجه به 
شرایط موجود حدود 15 درصد کاهش مراجعه و 16 
تا 17 درصد کاهش اهدای خون وجود داشته است.

در  بانوان  خون  اهداف  کرد:  خاطرنشان  وی 
فروردین ماه نسبت به سال گذشته یک درصد افزایش 
داشته و مصرف بیمارستانی در این ماه در مقایسه با 
مدت مشابه سال 98 حدود 5 درصد افزایش داشته 
است. مدیرکل انتقال خون استان قم با بیان اینکه 
در ماه رمضان کاهش مراجعه کننده و اهدای خون 
وجود دارد، گفت: بحث کرونا نیز مزید بر علت بر 
کاهش مراجعه برای اهدای خون می شود و از طرفی 
با توجه به اینکه بسیاری از اعمال غیر اورژانسی طی 
این امکان  بود  به حالت تعلیق درآمده  این دو ماه 
وجود دارد که از این به بعد این عمل ها نیز صورت 
گیرد. وی خاطرنشان کرد: بر اساس سنوات گذشته 
مرکز اهدای خون روح الله رو به روی بیت امام، جنب 
دبیرستان امام صادق در دو نوبت صبح از ساعت 8 تا 
13و بعد از افطار از ساعت 21:30 تا 1:30 بامداد در 

دو بخش آقایان و بانوان فعال خواهد بود.
شهروندان برای اهدای خون مراجعه کنند تا 

ذخایر خونی همیشگی باشد 
نوریان ابراز امیدواری کرد: مردم استان همان گونه 
و  را حمایت کردند  استان  انتقال خون  تاکنون  که 

ذخایر خونی در حد مطلوب نگاه داشته شده برای 
اهدای خون مراجعه کنند تا ذخایر همیشگی وجود 
اواخر  و  اوایل  کرد:  خاطرنشان  وی  باشد.  داشته 
کاهش  مراجعه کنندگان  تعداد  رمضان  مبارک  ماه 
سلول های  عمر  اینکه  به  توجه  با  می کند.  پیدا 
خونی محدود است همیشه نیاز وجود دارد بنابراین 
خواهشمندیم اهدای خون را به زمان خاصی محدود 

نکنند و ذخایر خونی را در حد مطلوب نگاه دارند.
مدیر کل انتقال خون استان قم خاطرنشان کرد: 
جوانانی که به سن 18 سالگی رسیدند در صورت 
بتوانند  تا  بپیوندند  خون  کنندگان  اهدا  به  تمایل 
جایگزین این کار خیر و انسان دوستانه با خروج افراد 

مسن از چرخه اهدای خون باشند.
خیران سلامت به یاری انتقال خون بیایند 

وی با اشاره به نقش خاص انتقال خون در بخش 
نیازهای  برطرف کننده  حوزه  این  گفت:  سلامت 
بیماران به خون و فرآورده های خونی است که مقداری 
از دید خیران سلامت پنهان مانده و سرمایه گذاری 
در بخش انتقال خون نمی شود. نوریان خاطرنشان 
کرد: در حال حاضر پروانه ساخت زمینی در پردیسان 
دریافت شده و نیاز به حضور خیران سلامت است 
تا راه اندازی این مرکز اهدای خون به همت خیران 
آغاز شود و نیاز استان با توجه به توسعه مراکز درمانی 

برطرف شود و در آینده مشکلی ایجاد نشود.

مدیرکل انتقال خون استان قم اعلام کرد:

نیازبهاهدایخونباافزایشعملهایجراحی

مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم گفت: از 25 اسفندماه 
پارسال تا 17 فروردین ماه امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته، تعداد 
سفرهای برون  شهری توسط ناوگان حمل ونقل عمومی، 75 درصد کاهش  

یافته است. 
"محمدحسن کلهری" با اشاره به کاهش عملکرد حمل ونقل مسافر به دلیل 
شیوع بیماری کرونا، افزود: در این مدت یک هزار و 634 سفر با ناوگان حمل ونقل 
عمومی برون شهری انجام  که در این سفرها 22 هزار و876 نفر جابه جا شده اند.
به گفته وی، تعداد مسافر جابه جا شده نیز نسبت به مدت مشابه پارسال، 
83 درصد کاهش نشان می دهد و ناوگان ها با حداقل ظرفیت و ضریب اشغال 
صندلی، سفر انجام داده اند. وی خاطرنشان کرد: برهمین اساس، در این مدت 

درآمد صنف حمل ونقل مسافر، 83 درصد کاهش  یافته است.
طرح  اجرای  به  مربوط  کاهش  این  عمده  دلیل  این که  بیان  با  کلهری 
فاصله گذاری اجتماعی است، گفت: با آزاد شدن تردد بین استان ها از اول 
 25 زمانی  بازه  به  نسبت  مسافر  حمل ونقل  تاکنون،  جاری  اردیبهشت ماه 
اسفندماه پارسال تا 17 فروردین ماه امسال، پنج تا شش درصد افزایش یافته 

است و مردم برای پیشگیری از ابتلا به کرونا ترجیح می دهند مسافرت نروند.

طرح فاصله گذاری اجتماعی که از هشتم تا 20 فروردین اجرایی شد، شامل 
محدودیت هایی از جمله ممنوعیت تردد بین استان ها بود.

وی ادامه داد: با توجه به این که بیمه صنف حمل ونقل مسافر خویش فرما 
می باشد، مشمول بیمه بیکاری نشدند و در تلاش هستیم با اقدامات دیگری از 
جمله تمدید کارت هوشمند، مهلت برای واریز حق بیمه و پیگیری پرداخت وام 
از سوی دولت، از این صنف حمایت نماییم. وی با اشاره به نظارت های صورت 
گرفته نسبت به پایانه های مسافری و ناوگان حمل ونقل عمومی برون شهری، 
صندلی ها،  مسافرها،  بین  فواصل  رعایت  ضرورت  نظارت ها  این  در  گفت: 
ضدعفونی کردن ناوگان عمومی و توزیع دستکش بین مسافرها اعمال می شود.

مدیرکل راهداری قم همچنین با اشاره به این که صنف حمل ونقل کالا نیز زیر 
نظر اداره کل راهداری فعالیت می کند، گفت: حمل ونقل کالا به دلیل شیوع 
بیماری کرونا، آسیب کمتری متحمل شد، زیرا به دلیل تامین مایحتاج شهرها، 

جابه جایی باید انجام می شد.
وی اضافه کرد: درفروردین ماه امسال نسبت به مدت مشابه پارسال، ورود کالا 
به استان کاهش نیافته است، ولی به دلیل تعطیلی بعضی کارخانه ها، خروج کالا 

از استان یک درصد کاهش نشان می دهد.

مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم خبرداد:

کاهش۷5درصدیسفرهایبرونشهری


